
AABYBRO

Bestyrelses- og medlemsmøde den 11. januar 1989

Tilstede: Inge Lis, Margrethe, Torben, Erik, Karen og Per
Afbud: Irma

Dagsorden
1. Valg af dirigent
2. Protokol
3. Meddelelser
4. Nummerering af byrådskandidater
5. Generalforsamlingen i februar
6. Eventuelt

ad 1. Inge Lis

ad 2. Per oplæste protokollen og tager pga. Irmas afbud, referat fra dette møde.

ad 3. Fra Per om:
brev til socialdemokraterne om eventuelt valgsamarbejde mv. er afsendt
Margrethe møder for Karen i børneaktivitetsgruppen vedrørende 1. maj
Per tilmeldt organisatorisk-, politisk konference
brev fra kommunen om opfordring til at deltage i den kørende kulturelle debat om skoler, 
kulturhuse mm.
brev fra faglige om at blande sig i midtvejsforhandlingerne og fra samme om en konference om 
arbejdsmiljø

Fra Erik om:
septiktanksagen
skolefritidsordning
skolen som kulturcenter

ad 4. Vi skal prøve at få 3 seriøse kandidater til vores opstillingsliste og afstemningen vil så 
blive foreslået fra bestyrelsen, hvis opstillingsformen bliver med partiliste eller sideordnet med 
nummerering som: en afstemning med to stemmer fra de medlemmer der deltager i mødet, 
der tages hensyn til kønskvottering, en afstemning mere for kandidater udover de tre første, 
ved stemmelighed her, lodtrækning med skyldig hensyn til kønskvotering.

ad 5. Torben har inviteret Jes Lunde til generalforsamlingen som dirigent og til en orientering 
om den aktuelle politiske situation.

Per forfatter en indkaldelse som videreformidles i medlemsbladet.

ad 6. Margrethe er tilmeldt et kommunalpolitisk kandidatkursus.

Fra medlemsmødet:
Valg af delegeret til Kommunalpolitisk Landsmøde

Erik er valgt som delegeret

Margrethe deltager som gæst.

referent: Per Overgaard

Byrådet vil ikke genere borgerne 
Aalborg Stiftstidende 12.01.1989

 
 AABYBRO: Det er ikke for 
at genere borgerne i 
landdistrikterne, at byrådet 
minus Venstre har vedtaget 
en obligatorisk 
septiktanktømning, skriver 
SF-byrådsmedlemmet, Erik 
Ingerslev Larsen, i et 
indlæg i debatten om den 
obligatoriske tømning. 
Septiktanktømningen er 
simpelthen en del af 
Aabybro Kommunes bidrag 
til en renere Limfjord og til 
renere vandløb i det hele 
taget. Erik Ingerslev Larsen 
skriver: 
  
Siden byrådet 30. 
november 1988 vedtog en 
obligatorisk 
tømningsordning af 
septiktanke med videre, 
har der været en del debat 
i pressen med 
synspunkter, der giver 
udtryk for utilfredshed 
med den vedtagne ordning.
  Gennemførelse af den 
obligatoriske 
tømningsordning er ikke 
gennemført for at genere 
de borgere, der bor i 
landdistrikterne, men 
ordningen er gennemført 
som et led i en samlet 
recipientkvalitetsplan for 
Limfjorden, som Aabybro 
Kommune som bekendt 
indgår som en del af. 
  På byrådsmødet 26. 
februar 86 godkendte et 
enigt byråd 
handlingsplanen for 
rensning af Limfjorden. 
Kun udførelsestidspunktet 
var der et flertal, der gjorde 
indsigelse imod. 
Tidsplanen blev dog 
fastholdt af amtet, hvilket 

betyder, at de nødvendige 
foranstaltninger faktisk 
skulle være gennemført 
ved udgangen af 1988. 
  Den enstemmige 
godkendelse af 
handlingsplanen indebar, 
at Aabybro Kommune 
skulle gennemføre 
forskellige miljømæssige 
tiltag for at nedbringe eller 
helst helt fjerne alle de 
affaldsstoffer, der ad 
forskellige vandløb tilføres 
Limfjorden fra Aabybro 
Kommune og derved er 
med til at ødelægge alt liv i 
Limfjorden. 
  Et af Aabybro Kommunes 
væsentligste bidrag er 
udbygningen af 
kommunens 
rensningsanlæg, men det 
er lige så vigtigt, at alle 
andre forureningskilder 
også stoppes, derfor vedtog 
byrådet minus Venstre 
denne nødvendige 
obligatoriske 
tømningsordning af 
septiktanke som en del af 
den samlede plan for 
rensning af vore vandløb 
og Limfjorden. Vi må alle 
forstå, at vi hver bærer et 
ansvar for at begrænse den 
meget stækt stigende 
forurening af vort miljø. 
Derfor må det også være i 
alles interesse, at vi får 
gjort en aktiv indsats for at 
få denne forurening 
nedbragt. På visse områder 
er vi nødt til at betale den 
pris, det koster at få renset 
op efter os af hensyn til os 
selv, men mest af hensyn 
til vore efterkommere. 
  Der er politisk enighed 
om, at alle 

miljøinvesteringer skal 
brugerfinansieres, det skal 
denne tømningsordning 
derfor også. 
  I debatten har der været 
fremsat en række beløb, 
som skulle betales i 
forbindelse med den 
obligatoriske 
tømningsordning - tal, som 
ikke på nuværende 
tidspunkt er godkendt af 
byrådet, idet byrådet på sit 
møde 30. november 88 
vedtog, at tømningen skal 
udliciteres blandt 
entreprenører og 
vognmænd. Baggrunden 
for de omdiskuterede tal er 
den, at teknisk forvaltning 
havde lavet en udregning 
på, hvad ordningen ville 
koste, hvis den skulle 
gennemføres som en 
kommunal opgave, hvilket 
betød ret store 
investeringer i nyt 
maskineri - maskineri, der 
ville få en overkapacitet på 
mellem 40 og 50 procent. 
Et sådant anlæg ville i 
anlægsudgifter koste cirka 
2500 kr. samt en årlig 
driftsudgift på cirka 835 
kr. beregnet på 850 
tilsluttede ejendomme. Det 
var disse tal, der var 
baggrunden for, at det nu 
bliver sendt ud i licitation. 
Jeg forventer derfor, at de 
endelige beløb bliver 
væsentlig mindre, end de 
tal, der var baggrund for 
den kommunale ordning. 

Erik Ingerslev Larsen, 
Bellisvej 10, Aabybro, 
byrådsmedlem for SF 
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- Ved byrådet ikke,  hvad det vedtager
Aalborg Stiftstidende 15.01.1989

 
   AABYBRO: Ved byrådet 
nu ikke engang, hvad det 
selv vedtager? Sådan 
spørger Kirsten Ogstrup i et 
nyt indlæg i debatten om 
den obligatoriske 
septiktanktømning. Hun 
henviser hermed til den 
redegørelse, som teknisk 
udvalg har udsendt, og hun 
skriver: 

  "Der har i dagspressen 
samt i læserbreve været 
fremført nogle priser for de 
nævnte ydelser på ca. 
2000 kr. i 
tilslutningsbidrag samt 
1000 kr. i årlig 
tømningsbidrag. Disse 
priser stammer formentlig 
fra et beregningseksempel, 
som bygger på væsentlige 
andre forudsætninger, end 
den ordning, som er 
vedtaget at indføre i 1990". 
  Sådan står der i den 
redegørelse, som Aabybro 
Kommunes tekniske 
udvalg har bragt i 
Aabybro-Posten 11.1. 89, 
og det får mig uvilkårligt til 
at spørge: 
  Ved man nu ikke engang, 
hvad man har stemt for i 
byrådet? Tallene stammer 
nemlig fra det materiale, 
"Den lille grønne", som 
byrådet brugte som 
baggrund for sin 

beslutning om at indføre 
obligatorisk tømning af 
septiktankene i 1990.
  "Den lille-grønne" er 
udarbejdet af Teknisk 
Forvaltning, godkendt af 
Teknisk Udvalg og sendt til 
byrådsmedlemmerne. 
Tallene har efter 
byrådsvedtagelsen været 
offentliggjort i Aalborg 
Stiftstidende, og da der 
ikke har været dementi af 
de pågældende priser i 
avisen, må man formode, 
de passer. 
  I øvrigt savner jeg nogle 
tal på, hvad 
tømningsregulativet vil 
påføre borgerne af de 
ekstra udgifter, som 
kommer oven i alt det 
andet. Jeg tænker her på 
de ændringer, der skal 
gennemføres på de enkelte 
ejendomme, for at der kan 
skaffes adgang til tank og 
brønde. Af kravene i DS 
440 norm for mindre 
rensningsanlæg står bl.a. 
at alle "dæksler skal ligge i 
terrænhøjde m.v." 
  Jeg tør slet ikke tænke 
på, hvad det kan komme 
til at koste at opfylde de 
krav. 10-30.000 kr. pr. 
husstand? Måske mere, da 
man ikke ved, hvad "m.v." 
dækker over. Hertil 
kommer tunge tankvogne, 
der ødelægger vore veje 

osv. 
  Det pålægger man  
borgerne i tider med 
kartoffelkur osv. Men det 
er da en fordel for 
politikerne, at ordningen 
først træder i kraft i 1990, 
så vi først får chokket efter 
kommunalvalget. 
  Til Erik Ingerslevs indlæg 
kan jeg kun sige, at han 
ikke aner, hvad en 
septiktank er, nemlig 
kommunens eneste 
biologiske rensningsanlæg. 
Hvis han er så 
miljøbevidst, skulle han 
hellere bevæge sig ud på 
Rønengene og se hvilket 
svineri, store 
slammængder kan 
forårsage. Her flyder det 
lige ud i Limfjorden i lighed 
med sidste vinter.
  Tømning af septiktanke 
har endnu engang laveste 
prioritet på miljøloven, 
hvilket miljøministeren har 
bekræftet.
  Jeg er klar over, sagen 
ikke kan ankes til højere 
instans, men har vel lov at 
anmode byrådet om, at 
man bruger den sunde 
fornuft. 
 Kirsten Ogstrup
 Præstegaard, 
 Nørhalnevej 77
 Biersted

Hvorfor obligatorisk tømning? 
BREVE FRA LÆSERNE: AabybroPosten 18.01.1989

  Siden byrådet den 30. 
november 88 vedtog en 
obligatorisk 
tømningsordning af 
septictanke m.v., har der 
været en del debat i 

pressen med synspunkter, 
der giver udtryk for 
utilfredshed med den 
vedtagne ordning.
  Gennemførelse af den 
obligatoriske 

tømningsordning er ikke 
gennemført for at genere 
de borgere, der bor i 
landdistrikterne, men 
ordningen er gennemført 
som et led i en samlet 

recipientkvalitetsplan for 
Limfjorden, som Aabybro 
kommune jo som bekendt 
indgår som en del af. 
  På byrådsmødet den 26. 
februar 86 godkendte et 
enigt byråd 
handlingsplanen for 
rensning af Limfjorden, 
kun udførelsestidspunktet 
var der et flertal, der gjorde 
indsigelse imod, tidsplanen 
blev dog fastholdt af amtet, 
hvilket betyder at de 
nødvendige 
foranstaltninger faktisk 
skulle være gennemført 
ved udgangen af 1988. 
Den enstemmige 
godkendelse af 
handlingsplanen indebar, 
at Aabybro kommune 
skulle gennemføre 
forskellige miljømæssige 
tiltag for at nedbringe, eller 
helst helt fjerne alle de 
affaldsstoffer der ad 
forskellige vandløb tilføres 
Limfjorden fra Aabybro 
kommune, og som derved 
er med til at ødelægge alt 
liv i Limfjorden. Et af 
Aabybro kommunes 
væsentlige bidrag er 
udbygningen af 
kommunens 
rensningsanlæg, men det 

er lige så vigtigt at alle 
andre forureningskilder 
også stoppes. Derfor 
vedtog byrådet denne 
nødvendige obligatoriske 
tømningsordning af 
septictanke, som en del af 
den samlede plan for 
rensning af vore vandløb 
og Limfjorden. Vi må alle 
forstå, at vi bærer et 
ansvar for, at begrænse 
den meget stærkt stigende 
forurening af vort miljø, 
derfor må det også være i 
alles interesse, at vi får 
gjort en aktiv indsats for at 
få denne forurening 
nedbragt. På visse områder 
er vi nødt til at betale den 
pris, det koster at få renset 
op efter os selv, men mest 
af hensyn til vore 
efterkommere. 
  Der er politisk enighed 
om, at alle 
miljøinvesteringer skal 
brugerfinancieres, det skal 
denne tømningsordning 
derfor også. I debatten har 
der været fremsat en 
række beløb, som skulle 
betales i forbindelse med 
den obligatoriske 
tømningsordning, tal som 
ikke på nuværende 
tidspunkt er godkendt af 

byrådet, idet byrådet på sit 
møde den 30. november 88 
vedtog at tømningen skal 
udliciteres blandt 
entreprenører og 
vognmænd. Baggrunden 
for de omdiskuterede tal er 
den, at teknisk forvaltning 
havde lavet en udredning 
på, hvad ordningen ville 
koste, hvis den skulle 
gennemføres som 
kommunal opgave, hvilket 
betød ret store 
investeringer i nyt 
maskineri, maskineri der 
ville få en overkapacitet på 
mellem 40 og 50%. Et 
sådant anlæg ville i 
anlægsudgifter koste ca. 
25.000 kr., samt en årlig 
driftsudgift på ca. 835 kr. 
beregnet på 850 tilsluttede 
ejendomme. Det var disse 
tal, der var baggrunden 
for, at det nu bliver sendt 
ud i licitation, jeg forventer 
derfor at de endelige beløb 
bliver væsentlige mindre, 
end de tal, der har været 
baggrund for den 
kommunale ordning.

Erik Ingerslev   
Larsen 
Bellisvej 10,   
Aabybro 

1. maj rykker til Aabybro
Aalborg Stiftstidende 20.01.1989

  PANDRUP: Der bliver i år 
ingen gentagelse af det 
succesrige 1. maj-
arrangement på 
markedspladsen i 
Pandrup. Årsagen er, at 
det i år er Aabybros tur til 
at arrangere arbejdernes 
internationale kamp- og 
festdag, 

  1. maj-festen arrangeres 
af SiD-afdelingerne i 
Aabybro og Pandrup, og 
skal skiftevis holdes i 
Pandrup og Aabybro. Når 
Pandrup fik arrangementet 
både i 1987 og 1988 
skyldes det, at 
SiD-afdelingen i Pandrup 
sidste år havde 70 års 
jubilæum netop 1. maj. 

  Formanden for SiD i 
Pandrup, Leif Stevn, siger, 
at der sansynligvis 
alligevel bliver et mindre 
møde i SiD-huset i Kaas 
om formiddagen, inden 
man tager til Aabybro for 
at deltage i det store 
arrangement i folkeparken. 
  Med i arrangementet er 
ligesom sidste år både SF, 



Jens Anker Engelbrechtsen

Erik Ingerslev Larsen Frank Aaen Frank Jensen

DKP, AOF og Socialdemokratiet. 
  Årets talere bliver SiDs næstformand Jens Anker 
Engelbrechtsen, 
folketings-medlem Frank Jensen (S), Aalborg, 
byrådsmedlem Erik Ingerslev Larsen (SF), Aabybro, og 
chefredaktør for kommunisternes dag-blad Land og 
Folk, Frank Aaen. Desuden bliver der musik og sang.

Hjælp til de udskrevne 
Konference om ergoteraputer 
Aalborg Stiftstidende 23.01.1989

Af SUZANNE TRAM

  Mere end 20 
kommunalpolitikere deltog 
konferencen om 
ergoterapeuters placering i 
fremtidens social- og 
sundhedsvæsen. 
  Konferencen, der blev 
afviklet på Aalborg 
Psykiatriske Sygehus, var 

arrangeret af 
Ergoterapeutforeningen 
Nordjyllands Amtskreds 
som en opfølgning af en 
undersøgelse fra foråret, 
hvor 685 
kommunalpolitikere blev 
spurgt om deres syn på 
fremtiden i 
sundhedssektoren. 
  -Der blev ikke truffet 
beslutninger 

af nogen art, og det var der 
heller ikke lagt op til. Vi 
ville forklare 
kommunalpolitikerne, at vi 
må ind i billedet, når 
hospitalerne sender deres 
patienter hjem så tidligt, 
som tilfældet er. Og det 
drejer sig både om 
patienter med somatiske 
sygdomme og 
langtidspsykiatriske 

patienter, forklarer 
ergoterapeut, Søs Jul.  
  For de somatiske 
patienter vil der være en 
række 
genoptræningsfunktioner, 
der skal hjælp til. Det vil 
ofte kunne klares i et 
dagcenter. Og for 
udskrevne psykiatriske 
patienter mener 
ergoterapeuterne, at de 
kan hjælpe ved langsomt 
at stille krav og på den led 
bane vejen for at vende 
tilbage til et normalt liv.  

 -Vi mener, vi har en 
funktion her. Ofte vil det 
traditionelle plejepersonale 
fokusere på det, sådan en 
patient ikke kan klare og 
dermed rubricere 
vedkommende som syg. 
Eller patienten isolerer sig 
i erkendelse af, at der er 
forhold i tilværelsen 
vedkommende ikke kan 
klare. Det kan vi være med 
til at forhindre. Og vi bør 
gøre noget i kommunerne i 
den sammenhæng i stedet 
for   blot at vente på at 

amtet kommer med et 
udspil i forbindelse med de 
efterhånden gamle planer 
om distriktspsykiatri, siger 
Søs Jul. 
  Hun deltog sammen med 
kommunalpolitikerne og 
godt 60 andre i 
konferencen, der blev 
afløst af en reception i 
anledning af 
Ergoterapeutforeningens 
nys overståede 50 års 
jubilæum. 

Ergoterapeuterne Lis Huge, Søs Jul, Birgit Sørensen og Hanne Bjørn Kristensen med Erik Ingers lev Larsen fra Aabybro Kommune i midten.                                                                                                                                 
Foto: Grete Dahl 

Endnu en runde om septiktanke 
Aalborg Stiftstidende 26.01.1989

  AABYBRO: På 
byrådsmødet i aftes blev 
der føjet endnu et kapitel 
til den efterhånden lange 
historie om tømnings-
ordningen for septiktanke, 
Sagen var slet ikke på 
byrådets dagsorden, men 
alligevel blev der brugt tre 
gange så lang tid på 
septiktankene, som på 
samtlige 17 punkter på 
dagsordenen. Årsagen var, 
at godt en snes septiktank-
ejere var mødt op i 

byrådssalen for at benytte 
spørgetiden til at få en 
debat med politikerne om 
sagen.
  Knud Ogstrup, Biersted, 
lagde for, og spurgte om de 
borgere, som i mange år 
har betalt til kloakfonden, 
men som stadig bruger 
septiktank, også skal 
betale til 
tømningsordningen.
 -Nej, lød svaret fra både 
formanden fra teknisk 
udvalg, Jørgen Rasmussen 
(K), og borgmester Ole 

Lykkegaard Andersen (V). 
 -Hvor mange kommuner 
har indført en 
tømningsordning, lød det 
næste spørgsmål. 
 -50 pct. af landets 
kommuner, svarede Jørgen 
Rasmussen. 
 -Kun tre kommuner i 
Nordjyllands Amt, 
supplerede Cianne Holme 
(V). 
  Kirsten Ogstrup, 
Biersted, ville gerne have 
svar på hvilke 
miljøskadelige stoffer, der 



Ole Lykkegaard Andersen (V): - Ernst kan 
læse Aabybro-Posten

O. Koefoed-Olsen (UP): - Trix-tank er 
bedste løsning på landet

Erik Ingerslev (SF): - Se på den enkelte 
septiktank

er i en septiktank.
  SFs Erik Ingerslev sagde, 
at de enkelte stoffer i en 
septiktank næppe kan 
siges at være 
miljøskadelige. 
 -Det er koncentrationen af 
stofferne, der giver 
forureningen,  sagde han 
og tilføjede, at man snart 
må lære at forstå. Man må 
snart lære at forstå, at det 
ikke er den enkelte 
septiktank, man skal se 
på, men derimod samtlige 
tankes bidrag til 
forureningen af de mindre 
vandløb i kommunen.
  O. Koefoed-Olsen (UP) 
sagde, at folk på landet 

skal huske på, at en 
landhusholdning er lige så 
miljøskadelig som en 
byhusholdning, som dog er 
tilsluttet kloaknettet. Han 
sagde, at den bedste 
løsning på landet havde 
været en trixtank, som 
også skulle modtage 
husspildevand. 
 -Hvilke grunde har 
kommunens teknikere 
givet for, at der burde 
indføres en 
tømningsordning, spurgte 
Ernst Christensen, 
Aabybro. 
 -Det har du kunnet læse i 
Aabybro-Posten, svarede 
borgmester Ole 

Lykkegaard Andersen. 
  Ernst Christensen ville 
også gerne vide om det er 
rigtigt, at kommunen har 
kørt kloakslam fra 
rensningsanlægget ud på 
en frossen mark og med 
afløb derfra til en kanal og 
videre ud i Limfjorden. 
  Det kunne borgmesteren 
ikke på stående fod svare 
på. - Kan du så ikke 
spørge en tekniker, 
spurgte Ernst Christensen. 
 -De må ikke svare på 
spørgsmål, svarede 
borgmesteren, som 
derefter kunne sætte 
punktum for septiktank-
debatten. 

AABYBRO

Bestyrelsesmøde onsdag den 8. februar 1989

Tilstede: Irma, Karen, Inge Lis, Margrethe, Torben og Per
Afbud: Erik

Dagsorden
1. Valg af dirigent
2. Protokol
3. Meddelelser
4. Vedrørende generalforsamlingen
   - om valg
   - om rettelser/forslag til lovene
   - om eventuel ny partiforeningsstruktur
5. Gennemgang af oplæg til kommunalpolitisk program
6. Eventuelt

ad 1. Per

ad 2. Per oplæste protokollen, Irma tager referat for dette møde

ad 3. Per meddelte om:
det færdige 1. maj program
de nye kønskvoteringsregler
invitation til SF's fødselsdag
SW-kampagne
medlemsoptagelse
vi skal finde en kandidat til amtsrådsvalget
hvis vi holder EF-valgmøde den 22. maj med John Iversen, skal vi selv stå for arrangementet
amtsorganisationens sygehusmøde den 11. februar
Majas studiekreds med Christian Budngaard om hans bog "Velfærd skal indad vindes" vil blive 
afholdt over 4 aftener nemlig den: 6. marts, 24. marts, 3. april og 19. april hvor han selv er 
tilstede, annoncering mm. bliver aftalt med Maja.

ad 4. Karen og Torben ønsker ikke genvalg som bestyrelsesmedlem og amtsbestyrelsesmedlem, 
der skal derfor nye på deres poster.

Ingen forslag til revision af lovene fra bestyrelsen.

Hvis der ikke findes kandidater til ovennævnte poster, må vi finde en anden bestyrelsesstruktur, 
men pt. er der ingen ønske om det fra den nuværende bestyrelse.

ad 5. Udsat til næste bestyrelsesmøde, da Erik ikke var tilstede.

ad 6. Margrethe orienterede fra det miljøpolitiske møde for kandidater til kommunevalget.

referent: Irma O. Pedersen



Sporskifte på tømningerne
Aalborg Stiftstidende 09.02.1989

  AABYBRO: Under 
overskriften "Sporskifte på 
septiktanktømningerne" 
giver gårdejer Kr. Bech 
Sørensen, Høbækgaard, 
Aabybro, udtryk for, at det 
netop er debatafsporing, 
der er årsagen til den 
omfattende protestaktion 
mod den obligatoriske 
tømning. Kr. Bech Sørensen 
skriver: 

  Debatten om 
septiktanktømningen er 
afsporet, sagde Koefod 
Olsen på byrådsmødet 25. 
januar. 
  Debatten om septiktanke 
har fra starten været 
afsporet, skriver Knud 
Winther i Stiftstidende 28. 
januar. 
  Ja, men kære venner i 
byrådet, det er jo netop 
derfor hele protestaktionen 
er indledt. 
  Udgangsperron: 
Byrådsmødet 30. 
november f.a. 1000 
husstande, 2000 kr. i 
startbillet, 900 kr. for årlig 
tømning plus moms. 
  Denne billetpris svævede 
uimodsagt blandt de 
berørte i seks uger. 
  Først da fløjtesignalet om 
sporskifte fra 
protestgruppen blev 
registreret på 
trommehinderne af de 
respektive 
byrådsmedlemmer, kom 
der reaktion. 
  Første sporskifte 
resulterede i en 
pressemeddelelse i 
Aabybro Posten 11. januar 
underskrevet af teknisk 

udvalg. Her blev der 
meddelt, at kun 
ejendomme beliggende 
udenfor kommunens 
kloakforsyningsområde er 
omfattet af ordningen. 
  Dermed blev de 
implicerede reduceret til 
kun at omfatte 850. 
  Næste sporskifte blev 
meddelt af E. Ingerslev i 
læserbrev i Stiftstidende 
12. januar og i Aabybro 
Posten 18. januar, hvor 
han til trods for sit 
politiske tilhørsforhold, 
stillede store forventninger 
om besparelse efter som 
ordningen skal udliciteres, 
dette vil sige privatiseres, 
for at bruge et af nutidens 
fortærskede udtryk.
  Anlægsudgifterne til 
materiel må dermed være 
bortillumineret og ifølge 
Ingerslevs forventninger, 
vil den årlig tømning også 
blive reduceret væsentligt. 
  Til trods for disse gyldne 
løfter om besparelser 
fortsatte underskriftsind-
samlingen, og resultatet er 
velkendt.
  Tredje sporskifte kommer 
fra Knud Winther i 
læserbrev i Stiftstidende 
28. januar. Han kunne 
byde på den helt store 
devaluering. Hold da fast, 
under 200 kr. årligt. 
  Fjerde sporskifte 
imødeses med stor 
forventning. Dette må da 
blive et honorar for 
ulemper. 
  Men hvor går sporet til de 
miljømæssige 
forbedringer? På 
byrådsmødet 25. januar 
talte Koefod-Olsen med 

store ord om, at beboerne i 
landområdet må acceptere, 
at de også har et ansvar 
for forureningen af 
Limfjorden m.m. Han 
pointede, at han er gået 
med til 
tømningsordningen, fordi 
dette er den billigste 
løsning vel vidende, at 
obligatorisk påbud om 
etablering af trixtanke er 
den bedste, men dette kan 
komme senere, sagde han. 
  På spørgsmål stillet 
direkte til ham angående 
analysetal for 
forureningsgraden af de to 
tankformer og ligeledes om 
forureningseffekten efter 
privat rensning, eller efter 
kommunalt administreret 
ordning, svarde han 
selvfølgelig afvisende. Han 
rundede derimod debatten 
af med at drage en 
sammenligning mellem 
protestunderskriverne og 
nogle gale mennesker han 
kender på Falster og 
betakkede sig for at blande 
sig i bykællingesladder. 
  Et stort flertal i byrådet 
har helt sikkert indset, 
hvor fejlagtig hele denne 
sikkert velmente 
miljøforbedringsordning er 
belyst, begrundet, 
undersøgt og sat på 
skinner. Derfor, glem jert 
eget jeg, og se at få dette 
oprørstog saneret i 
remisen, uden at vi igen 
bliver provokeret til at 
trutte i fløjten. 
  Hvis byrådet vil tage ved 
lære af dette sammenhold, 
der har kendetegnet hele 
denne aktion hvor alle 
samfundlag og politiske 

afskygninger har vist 
samme holdning, så vil jeg 
kun ønske jer alle et langt 
politisk liv til gavn for 
Aabybro Kommune. 

  Jeg kvitterer endnu 
engang for mine 
forventningers indfrielse 
med mit slogan 
  I Aabybro er der godt at 

bo. 

Kr. Bech   
Sørensen
Høbækgaard, 
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AABYBRO

Generalforsamling onsdag den 22. februar 1989 - SiD-huset Aabybro

Tilstede: 12 medlemmer samt Jes Lunde der var indbudt til en politisk orientering fra folketinget.
Da Per var fraværende bød Torben velkommen til forsamlingen og foreslog derpå "Svantes lykkelige 
dag" fra sangbogen for at varme stemmebåndene op.
Jes gav efterfølgende en orientering om det politiske arbejde på Christiansborg og åbnede op for en 
stor spørgelyst og en livlig debat.

Dernæst generalforsamlingens officielle del med følgenda dagsorden:

1. Valg af dirigent
2. Beretninger
3. Regnskab, budget og fastlæggelse af kontingent
4. Valg af formand
5. Valg af 2 bestyrelsesmedlemmer og suppleanter
6. Valg af amtsbestyrelsesmedlem
7. Valg af 2 revisorer og suppleant
8. Eventuelt

ad 1. Erik blev valgt til dirigent

ad 2. Beretningerne var udsendt i forvejen til alle medflemmerne, den organisatoriske beretning var 
udfærdiget af Per og godkendtes uden kommentarer, den kommunalpolitiske kom fra Erik, 
forsamlingen ønskede her et mere holdningsmæssigt afsnit omkring skolepasningsordningen, 
fritidsklubben og den samordnede indskoling og da der var livlig diskussion omkring afsnittet, 
besluttedes det at føre det videre på et kommende medlemsmøde.

ad 3. Regnskab og budget godkendtes uden kommentarer, de nuværende kontingentsatser bibeholdes.

ad 4. Per genvalgtes til formand

ad 5. På valg var Karen og Inge Lis, Karen ønskede ikke genvalg så nyvalgt blev Margrethe og genvalg 
af Inge Lis.
På suppleantposterne nyvalgtes:
1. Ingelise Schrøder og
2. Maja Schwarz

ad 6. Torben genvalgtes til amtsbestyrelsen

ad 7. Nyvlagte revisorer blev:
1. Jette
2. Helle, suppleant Karen
Valg af 2 revisorer er ekstraordinært, da begge revisorer er udmeldt af partiforeningen, valget er derfor 
1 årigt.

ad 8. Intet
Erik takkede af og da SF den 15. februar blev 30 år gammel, var det forinden besluttet at fejre 
fødselsdagen efter generalforsamlingens dagsorden, så vinen blev trukket op og ost og brød sat frem, 
efterfølgende snak var løst struktureret og referat herfra udelades venligst af referenten.

● formand Per Overgaard
● kasserer Torben Ertmann
● bestyrelsesmedlem Margrethe Larsen, Inge Lis Tannebæk, Irma Pedersen
● suppleant Ingelise Schrøder, Maja Schwarz
● amtbestyrelsesmedlem Torben Ertmann
● revisor Jette Staal, Helle Overgaard
● suppleant, Karen Frøstrup	 	 	 	 	

referent: Irma O. Pedersen

Ole Lykkegaard AndersenCianne Holme

Jørgen Rasmussen Knud Winther

  AABYBRO: Et enigt byråd 
gik i aftes ind for at optage 
et lån på 2.5 millioner kr. 
til styrkelse af 
kassebeholdningen. Det 
skete med den 

begrundelse, at det på 
nuværende tidspunkt dels 
er muligt at låne, dels at 
det nu er fordelagtigt. 
Samtidig orienterede 
borgmester Ole 
Lykkegaard Andersen (V) 

om kommunens 
kassebeholdning set i 
forhold til kommunens 
nettogæld siden 1. januar 
1986. 
  Opgørelsen viser, at 
kommunens reelle 
kassebeholdning i årenes 
løb er faldet 10 millioner 
kr., at nettogælden er 
faldet fra 20.5 millioner kr. 
til 12 millioner kr., og at 
kommunen samtidig har 
indbetalt 20 millioner kr. i 
forbindelse med 
skatteregulering, fordi 
skattegrundlaget er steget 
og desuden har deponeret 
10 millioner kr. 
 - I hele 1988 havde vi 
mellem 20 og 30 millioner 
kr. i kassen, sagde Ole 
Lykkegaard Andersen, og 
vores likviditetsbudget for 
1989 viser, at 
kassebeholdningen vil 
svinge mellem 10 og 25 
millioner kr. Derfor er det 
store ord at bruge, at 
kommunen er i nød, og at 
det er derfor vi låner. Vi 
låner, fordi det er 
fordelagtigt. I øvrigt er de 
kommunale 
kassebeholdninger på 
landsplan faldet fra 12.9 
milliarder til 8.3 i 1988. 
  Jørgen Rasmussen (K) 
var ikke helt af samme 
opfattelse. Han mente, at 
de 10 millioner kr., der 
ville være i kommunens 
kasse ved årets udgang 
nøje svarer til de 10 
millioner kr., som 
kommunen netop har lånt, 
og efter Jørgen 
Rasmussens opfattelse 
lånt til at bygge to haller 
for. 

Enighed om et nyt millionlån 
Aabybro har afviklet kortfristet gæld 
Aalborg Stiftstidende  23.02.1989



  Det blev afvist af både 
borgmesteren og Knud 
Winther (S), der kaldte 
udtalelsen for vrøvl, 
hvorefter Ole Lykkegaard 
Andersen hurtigt 
erklærede, at der ikke var 
flere bemærkninger til 
sagen.

  Ved forelæggelsen af 
låneoptagelsen havde 
Jørgen Krogsgaard (K) 
udtrykt beklagelse over 
lånet, og Erik Ingerslev 
Larsen (SF) havde 
beklaget, at regeringen 
havde drænet 
kommunekassen, så det 

blev nødvendigt med en 
låneoptagelse. Knud 
Winther havde på den 
socialdemokratiske 
gruppes vegne anbefalet 
lånet. Det samme havde 
Cianne Holme (V) på sin 
gruppes vegne. 

Aabybroborgere skal også genbruge 
Aalborg Stiftstidende 25.02.1989

  AABYBRO: Teknisk 
udvalg vil nu gå ind for, at 
kommunens borgere skal 
være genbrugere. Det 
første skridt på vejen til 
genbruget blev truffet på 
byrådets februarmøde, 
hvor det blev besluttet at 
frigive 150.000 kr. til 
indkøb af ny containere til 
containerpladserne. 
  I første omgang skal 
containerne bruges til at 

sortere haveaffald fra 
andet affald. Det menes at 
ville give en besparelse på 
forbrændingsudgiften til 
RenoNord. 
  På længere sigt er det 
tanken, at containerne 
skal indgå i en større 
genbrugsordning, hvor 
affaldet på 
containerpladserne skal 
deles op i indtil syv 
forskellige containere. 
  Formanden for teknisk 

udvalg, Jørgen Rasmussen 
(K), oplyste på, 
byrådsmødet, at indkøbene 
af de ny containere er 
forberedelsen til større 
genbrugstiltag. 
  På en forespørgsel fra 
Erik Ingerslev Larsen (SF), 
oplyste borgmester Ole 
Lykkegaard Andersen (V), 
at byrådet ikke med 
frigivelsen af de 150.000 
kr. har taget stilling til den 
store genbrugsordning. 

Grønt lys for ny små boliger på Gjøl 
Aalborg Stiftstidende 26.02.1989

  AABYBRO: Der er nu 
givet grønt lys for 
opførelsen af 14 ny, små 
boliger ved Limfjordsgade 
21 på Gjøl. Det er et 
Støvringfirma, der har 
planer om at opføre de ny 
boliger, der bliver i 
størrelsen fra 50 til 90 
kvadratmeter. 
  Efter planen skal 
boligerne dels sælges, dels 
skal de lejes ud. De 
opføres på et 10.000 
kvadratmeter stort areal, 
og der vil fra alle boligerne 
blive udsigt over fjorden, 
fremgår det af det 
materiale, som 
arkitektfirmaet Karl 
Hylling, Aalborg, har 
udarbejdet. Det endelige 
bebyggelsesforslag skal 

udarbejdes i samarbejde 
mellem bygherren og 
teknisk udvalg i Aabybro. 
  Støvringfirmaet, der har 
købt den gamle gård, der 
nu ligger på Limfjordsgade 
21, havde oprindelig 
ønsket at opføre 20 boliger, 
men byrådet ville kun 
acceptere 14, bl.a. af 
hensyn til områdets nære 
placering på Gjøl Kirkeby. 
Formanden for teknisk 
udvalg, Jørgen 
Rasmussen, (K), mente i 
øvrigt heller ikke, at Gjøl 
kunne bære 20 boliger af 
den type. Han var desuden 
utilfreds med, at hvert 
enkelt hus kommer til at 
ligge på en grund på under 
700 kvadratmeter. 
  De små boliger vil først og 
fremmest have interesse 

blandt unge og ældre på 
Gjøl. Der findes ikke i 
øjeblikket mindre boliger i 
byen. 
  Knud Winther (S) 
fremhævede, at de små 
boliger vil give Gjøl by et 
lift på den lokale service. 
  Erik Ingerslev Larsen (SF) 
ønskede præciseret, om 
boligerne skulle opføres 
som leje- eller ejerboliger, 
og fik af borgmester Ole 
Lykkegaard Andersen (V) 
den oplysning, at der 
primært ville blive tale om 
lejeboliger. Borgmesteren 
betegnede desuden 
initiativet til de mindre 
boliger som godt, og 
kædede det sammen med 
kommunens politik om at 
sikre boliger til både unge 
og ældre. 

AABYBRO

Bestyrelsesmøde onsdag den 8. marts 1989 i SiD-huset Aabybro

Tilstede: Per, Erik, Inge Lis og Irma - Afbud: Torben og Margrethe

Dagsorden
1. Valg af dirigent
2. Protokol
3. Konstituering af:
   - medlemsplejer
   - bladgruppe
   - medlemsmødeleder
   - referent
4. Meddelelser
5. EF-valget
6. Amtsrådskandidat
7. Medlemsmøde i april om:
   - ny dato
   - indhold på medlemsmødet
8. Kommunalpolitisk program
9. Eventuelt

ad 1. Per

ad 2. Per oplæste protokollen, Irma tager referat fra dette møde.

ad 3. Inge Lis fortsætter som medlemsplejer, Irma som referant, Margrethe er i forslag til 
medlemsmødeleder og kontaktes for svar, bladgruppen fortsat Irma, Inge Lis og Margrethe.

ad 4. Inge Lis om:
er kommet i bestyrelsen for lokalforeningen for Danmarks Naturfredningsforening og fortalte om den 
stiftende generalforsamling.

Per om:
amtsbestyrelsens forslag til amtsrådskandidater
hvilke opgaver amtsbestyrelsen har tildelt partiforeningen til grundlovsmødet
om talere mm. til grundlovsmødet
overenskomstudtalelse mv. fra Fagligt Landsudvalg
fra det centrale SF om medlemshvervning
resume fra politisk- organisatorisk konference
appel fra fredspolitisk udvalg
invitation til EF-møde i Sorø
nye bøger og rejser fra SFOF

ad 5. EF-valget kommer på næste bestyrelsesmøde

ad 6. Forslag til amtsrådskandidat udsat til næste bestyrelsesmøde

7. Medlemsmødet den 19. april bliver forbeholdt studiekredsen med Christian Bundgaard, derfor nyt 
medlemsmøde den 12. april med:
skolefritids-/pasningsordning
færdiggørelse af det kommunalpolitiske program
kandidatopstilling

8. På medlemsmødet den 15. marts og 12. april
9. Intet      

referent: Irma O. Pedersen
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SF: Styrelsesloven bør ændres 
Aalborg Stiftstidende 12.03.1989

  AABYBRO: Erik Ingerslev 
Larsen, SF-byrådsmedlem 
i Aabybro, mener, at 
styrelsesloven bør ændres, 
så flere af de sager, der 
skal forelægges byrådet, 
skal behandles to gange.
 -I øjeblikket er det faktisk 
kun budgettet, der 
behandles to gange. 
  Erik Ingerslev forestiller 
sig, at der bliver både en 
fremlæggelse samt en 
senere vedtagelse. 
 -I øjeblikket har vi kun 
ganske få dage til at 
forberede en sag, inden 
byrådsmødet. Reelt er der 
kun to dage fra 
byrådsdagsordenen sendes 
ud og til selve 
byrådsmødet, hvor der er 
mulighed for at hente 
yderligere oplysninger i 
forvaltningerne. I hvert 
fald, når man har et 
arbejde at passe ved siden 
af, siger Erik Ingerslev. 
  -Problemet er størst for 
de små grupper, som ikke 
har folk i alle udvalg. 
Dermed har de ingen 
mulighed før at følge med. 

 -Med to behandlinger i 
byrådet får alle en bedre 
mulighed for at sætte sig 
ind i sagerne, siger Erik 
Ingerslev. som nu vil rejse 
sagen i SFs 
kommunalpolitiske udvalg. 
  SFs byrådsmedlem kom 
med sine synspunkter i 
den kommunalpolitiske 
beretning på partiets 
generalforsamling. 
  Han kom også ind på de 
trafikforbedringer, som SF 
med negativt resultat har 
forsøgt at få vedtaget i 
byrådet. Det drejer sig om 
at sikre de steder, hvor 
banestien krydser de 
stærkt trafikerede veje. 
Mange skolebørn bruger 
banestien. 
 -Det var forbedringer uden 
særlig store økonomiske 
udgifter, men der var 
desværre ikke politisk 
forståelse for forslag af den 
karakter, især ikke fra 
medlemmer af teknisk 
udvalg, sagde han. 
  I den organisatoriske 
beretning opfordrede 
formanden Per Overgaard 
Socialdemokratiet til en 

snak om fælles valgmøder 
og måske et valgteknisk 
samarbejde. 
  Per Overgaard blev 
genvalgt som formand, og 
der var også genvalg til 
bestyrelsesmedlem Ingelis 
Tannebæk. Margrethe 
Larsen blev nyvalgt i stedet 
for Karen Frøstrup. 
  Folketingsmedlem Jes 
Lunde (SF) deltog også i 
generalforsamlingen, hvor 
han fortalte om SFs politik 
på Christiansborg.

Erik Ingerslev Larsen: Styrelsesloven skal 
ændres

medlemsblad



AABYBRO

Medlemsmøde onsdag den 15. marts 1989 i SiD-huset Aabybro

Vedrørende valg af delegeret til Landsmødet var der to kandidater, nemlig Margrethe Larsen og 
Torben Ertmann.

Torben blev valgt med samtlige stemmer.

referent: Per Overgaard

Byråd frigav 6,5 mio. kr. til haller
Aalborg Stiftstidende 30.03.1989

  AABYBRO: Et enigt byråd 
frigav i aftes de 6.5 
millioner kr., der skal 
anvendes til opførelsen af 
idrætshallerne i Birkelse 
og Nørhalne, og allerede 
lørdag morgen tages det 
første spadestik til 
Nørhalnehallen. Den skal 
opføres af Poul Østergaard 
Pedersen, medens 
Birkelsehallen skal opføres 
af Kurt Gregersen. 
  Frigivelsen at 
byggesummen skete ikke 
uden bemærkninger. De 
fleste var at positiv 
karakter, men der var dog 
også et par af de mere 
spidse. Bl.a. mente O. 
Koefoed-Olsen, (UP), at 
beslutningen om at bygge 
de to haller var taget på et 
tidspunkt, hvor 
kommunen ikke har råd til 
at bygge, og han 
forestillede sig, at der i 
løbet af få år vil komme 
krav fra halbrugerne i de 
to byer om udvidelser og 
ændringer, fordi hallerne 
er for skrabede. 
  Erik Ingerslev Larsen (SF) 
gav udtryk for, at 
beslutningen, som 
medfører, at hallerne står 
klar til brug 1. oktober i 
år, betyder, at alle 
byrådspolitikerne med 
sindsro kan gå ud i 
valgkampen. 
  Jørn Krogsgaard (K) 
glædede sig over, at 
byrådet nu formentlig var 
færdig med at snakke 
haller, så der kan bruges 
tid og kræfter på mere 
fremsynede ting. Han 

understregede dog, at han 
gerne havde set en 
selvejende hal i Birkelse. 
  Kulturudvalgsformand 
Aage Lindballe (S), 
udtrykte tilfredshed med, 
at det er lykkedes at holde 
hallerne inden for den 
byggesum, der var afsat. 
Samme glæde have Cianne 
Holme på VK-gruppens 
vegne, og hun tilføjede, at 
der ikke som Koefoed-
Olsen spåede, ville komme 
borgerønsker om at få 
internationale mål i de to 
haller. Det er der nemlig 
allerede, sagde hun. 
  Formanden for 
fritidsnævnet Marianne 
Vester (V) glædede sig over, 
at hallerne, som havde 
været så længe undervejs, 
nu bliver en realitet, og 
hun fremhævede den billig 
drift, der ventes at blive på 
hallerne. 
  Forud for byrådets 

frigivelse af byggesummen 
havde Aage Larsen, 
Birkelse på byrådets 
spørgetid givet udtryk for, 
at både Birkelse 
Gymnastikforening, 
Birkelse Idrætsforening og 
99 procent af Birkelses 
borgere er tilfredse med, at 
byen får en kommunal hal. 
  Spørgsmålet om 
frigivelsen af beløbet og 
overdragelsen af arbejdet 
til Poul Østergaard 
Pedersen og Kurt 
Gregersen var oprindelig 
sat på byrådets dagsorden 
for det lukkede møde, men 
efter ønske fra den 
socialdemokratiske gruppe 
blev det flyttet til det åbne 
møde. 

Erik Ingerslev: Nu kan alle gå ud i 
valgkampen med sindsro

Jørn Krogsgaard: Nu kan vi komme i gang 
med mere fremsynede ting



Lang byrådsdebat om varme på Gjøl 
Aalborg Stiftstidende 30.03.1989

O. Koefoed-Olsen: Det er umoralsk

  AABYBRO: Inden et stort 
byrådsflertal i aftes 
besluttede at gå ind for el-
opvarmning af de 10 
ældreboliger, der skal 
opføres ved Limfjordsgade 
på Gjøl, havde der været 
en både lang og livlig 
debat. Baggrunden for 
debatten var kommunens 
varmeplan, som byrådet 
vedtog senere på aftenen, 
og som foreskriver, at 
kommunen skal have 
naturgas. 
  Imidlertid har 
naturgasselskabet Midt/-
Nord udtrykt 
betænkelighed ved de 
økonomiske konsekvenser 
af fremføring 
af naturgas til Gjøl. En 
afgørelse på spørgsmålet 
kan først ventes efter en 
fornyet forhandling mellem 
kommunen og selskabet. 
Men uanset om 
spørgsmålet først kan 
afklares efter, at planen er 
vedtaget, betyder 
vedtagelsen af 
varmeplanforslaget, at der 
ikke kan dispenseres fra 
planen. For ikke at få 
fordyrelser og forsinkelser 
på opførelsen af 
ældreboligerne, som 

allerede i lang tid har 
været under projektering, 
havde et flertal i teknisk 
udvalg derfor indstillet, at 
boligerne el-opvarmes. 
 Et mindretal i teknisk 
udvalgomfattende O. 
Koefoed-Olsen (UP) var 
ikke tilfreds med denne 
indstilling, selv om han i 
princippet støtter 
elopvarmningen, Han fandt 
det umoralsk, at beslutte 
el-opvarmning, når byrådet 
få minutter efter formentlig 
ville godkende en 
varmeplan, der pålægger 
området naturgas. Han 
havde derfor ønsket sagen 
debatteret i byrådet. Og 
det blev  den.
  Koefoed-Olsen mente, 
byrådet over for 
naturgasselskabet skulle 
betinge sig, at der kunne 
installeres el-varme, hvis 
ikke selskabet havde 
truffet beslutning om 
levering af gas, inden 
byggeriet gik i gang. 
  Den holdning blev afvist 
fra både 
socialdemokratisk, 
konservativ og Venstres 
side, bl.a. fordi det vil 
betyde en fordyrelse og en 
forsinkelse af projektet. 
  Erik Ingerslev Larsen         

(

       

(SF), der i øvrigt havde 
ønsket sagen flyttet på 
dagsordenen, så den først 
skulle behandles efter 
behandlingen af 
varmeplanforslaget, var 
direkte imod el-
opvarmningen. Han fandt 
det uanstændigt at give 
tilladelse til el-varme, når 
byrådet senere skulle 
godkende 
varmeplanforslaget, der 
hindrede den 
opvarmningsform.
Han fik sin holdning tilført 
beslutningen som et 
særstandpunkt. Det 
samme gjorde O. Koefoed-
Olsen.

Varmeplan vedtaget trods betænkelighed 
Aalborg Stiftstidende 31.03.1989

Erik Ingerslev Larsen

  AABYBRO: Trods en del 
betænkelighed og direkte 
kritik af forslaget til 
kommunal varmeplan blev 
planen vedtaget af byrådet 
på martsmødet. 
  Kritikken blev fremsat af 
SF-eren Erik Ingerslev 
Larsen, der fandt planen 

alt for stiv og for lidt 
fleksibel. Han mente, der 
burde iværksættes 
undersøgelser af 
mulighederne for at 
etablere lokale 
kraftvarmeværker i 
kommunens mindre byer, 
og han kritiserede kraftigt, 
at de undersøgelser, der 

var foretaget af 
mulighederne for lokale 
kraftvarmeværket var 
baseret kun på kulfyrede 
værker. 
 -Ved at føre gassen 
direkte til de enkelte 
parcelhuse bliver der ingen 
muligheder for fleksibilitet, 
sagde Erik Ingerlev Larsen. 

Med et kraftvarmeværk vil 
det være meget enklere at 
skifte til andre 
energikilder, hvis det i 
fremtiden f.eks. viser sig, 
at det er mere økonomisk 
at bruge vind- eller 
solenergi. Jeg vil derfor 
opfordre til, at teknikerne 
udejder ny beregninger på 
små kraftvarmeværker. 
  Det forslaget blev afvist 
fra alle andre sider og 
betegnet som både vrøvl, 
urealistisk dyrt og spild af 
tid. 
  O. Koefoed-Olsen (UP) 
opfordrede kraftigt til at 
lade være med de ny 
undersøgelser. 
  Formanden for teknisk 
udvalg, Jørgen Rasmussen 
(K) afviste også ny 
beregninger, bl.a. fordi 
interessen blandt 
parcelhusejere i Nørhalne 
er så stor, at flere allerede 
har meldt sig som aftagere 
af naturgassen. 
  Borgmester Ole 
Lykkegaard Andersen (V) 
afviste Erik 
Ingerslevs kritik af, at der 
kun forelå beregninger på 
kulfyrede værker.
 -Dengang, vi fik de 
beregninger foretaget, var 
der slet ikke tale om 

naturgas, sagde Ole 
Lykkegaard Andersen , og 
kul var den billigste 
energikilde.
  Endelig afviste Jørn 
Krogsgaard (K) at få 
foretaget flere beregninger.
 -Der er ingen grund til at 
bruge skatteborgernes 
penge til at lægge rør med 
varmetab ned i jorden for 
at få en kollektiv 
varmeforsyning, sagde 
Jørn Krogsgaard. 
  Knud Winther, der på 
den socialdemokratiske 
gruppes vegne havde 
udtrykt betænkelighed ved 
varmeplanen, fordi der 
hersker usikkerhed med 
hensyn til 
naturgasforsyning til Gjøl, 
kunne dog sammen med 
VK-gruppen gå ind for at 
godkende planen, hvis der 
snarest optages 
forhandlinger med 
naturgasselskabet 
Midt/Nord for at få afklaret 
spørgsmålet. Han 
betegnede Erik Ingerslev 
Larsens forslag som 
urealistisk. 
  Efter at have drøftet en 
eventuel tilbagesendelse af 
sagen til teknisk udvalg 
blev varmeplanforslaget 
vedtaget med bemærkning 

om, at der skal optages 
forhandling om, hvorvidt 
byrådets forventing for 
naturgas til Gjøl by kan 
gennemføres på rimelige 
betingelser. I modsat fald 
vil byrådet forebeholde sig 
ret til at revurdere 
spørgsmålet. 

SF ønsker ny debat om banesti 
Nu to uheld ved Toftevej
Aalborgstiftstidende 13.04.1989

Erik Ingerslev Larsen

  AABYBRO: SF i Aabybro 
ønsker nu, at der igen 
tages fat på en debat om 
sikkerheden for 
fodgængerne og cyklisterne 
de steder, hvor Banestien 
krydser Knøsgaardsvej, 
Toftevej, Østergade og Aaby 
Sdr. Gade. 
  Baggrunden er, at en 75- 

årig kvinde for nylig blev 
dræbt, hvor Banestien 
krydser Toftevej. 
  Netop dette sted har SFs 
byrådsmedlem Erik 
Ingerslev Larsen tidligere 
peget på som et meget 
farligt sted. Men alle de 
andre byrådsmedlemmer 
har ikke ville være med til 
hastighedsdæmpende 



foranstaltninger for at 
hjælpe fodgængere og 
cyklister. Da Erik Ingerslev 
Larsen i august sidste år 
stillede forslag om 
hastighedsdæmpende 
foranstaltninger de steder, 
hvor stien krydser stærkt 
trafikerede veje, sagde alle 
de andre i byrådet nej. 
  Teknisk udvalg sagde 
dengang forud for byrådets 
behandling af sagen, at der 
ikke var sket så alvorlige 
uheld, at der var grund til 

at gribe ind. 
  Men siden august er der 
sket to uheld ved Toftevej. 
I august blev en lille 
skoledreng kørt ned, og 
forleden blev en kvinde 
dræbt af en bilist, fortæller 
Erik Ingerslev Larsen. 
 -Det er min opfattelse, at 
disse hændelser, må få jer 
i teknisk udvalg til at 
revurdere beslutningen, fra 
august. Hvad agter teknisk 
udvalg at gøre for at undgå 
lignende ulykker i 

fremtiden, spørger Erik 
Ingerslev Larsen i et brev, 
som han har sendt til 
teknisk udvalg.
  Han har tidligere foreslået 
forskellige former for bump 
på vejene, hvor stien 
krydser. Det er en meget 
billig, men samtidig meget 
effektiv måde at få 
hastigheden nedsat, mener 
han. 
  Banestien bruges bl.a. 
meget af børn, som skal til 
skole. 



AABYBRO

Bestyrelsesmøde onsdag den 19. april 1989 i SiD-huset Aabybro

Tilstede: Torben, Erik, Margrethe og Inge Lis

Dagsorden
1. Valg af dirigent
2. Protokol
3. Meddelelser
4. Fastlæggelse af dato for ekstraordinær generalforsamling vedrørende formandsvalg
5. Fastlæggelse af valgprocedure til opstillingsmødet
6. Udtalelser/meddelelser vedrørende landsmøde
7. Eventuelt

ad 1. Ingen

ad 2. Protokol oplæses næste gang

ad 3. Ingen

ad 4. Ekstraordinær generalforsamling den 10. maj 1989 kl. 19.30 med efterfølgende 
bestyrelsesmøde

ad 5. Opstilling foregår i 2 runder, første afstemning gælder de der er villige til at indtræde i 
byrådet, og anden afstemning gælder den resterende del af listen.

ad 6. Bliver behandlet på medlemsmødet

ad 7. Eventuelt, ingenting.

Medlemsmøde onsdag den 19.april kl. ca. 21.00

1a. Godkendelse af valgprogram, med ganske få rettelser.

1 b. Opstilling af kandidater til byrådet
   1. Erik Ingerslev
   2. Margrethe Larsen
   3. Lars Hasager
   4. Karen Risager Frøstrup
   5. Inge Lis Tannebæk Pedersen

2. Skolefritiden/pasningsordning for 6 - 14 årige, hvordan?

Jette kom med et oplæg fra Gjøl-gruppen, Karen med et fra Biersted, og Bente Jakobsen 
Hasager med et fra Nørhalne.
Vi fik en god snak om emnet og Erik opfordrede til at bruge emnet i den kommende 
valgkampagne.

Tilstede ved medlemsmødet var: Jette, Karen, Bente Hasager, Torben, Inge Lis, Erik og 
Margrethe, synd der ikke var flere medlemmer tilstede.

referent: Inge Lis Tannebæk

Erik Ingerslev Larsen taler Jens Anker Engelbrektsen taler

Frank Jensen taler Frank Aaen taler

Første gang 1. maj 
Med de røde faner gennem byen 
Aalborg Stiftstidende 26.04.1989

  AABYBRO: For første 
gang nogensinde vil 
arbejdernes internationale 
kamp- og festdag, l. maj, 

blive fejret i Aabybro. Det 
sker med optog gennem 
byen og et stort 
arrangement i 
lystanlægget. 
  SiD-formand Erik Nielsen 

siger, at man har 
undersøgt bl.a. hos 
Lokalhistorisk Samling om 
der tidligere har været 1. 
maj fest i Aabybro. Men 
intet tyder på, at dagen 
tidligere har været 
markeret. 
  Det er SiD-afdelingerne i 
Aabybro og Pandrup 
(samarbejde med de 
politiske partier 
Socialdemokratiet, SF og 
DKP, der står bag 
festlighederne. 
Samarbejdet har stået på i 
flere år, men hidtil har den 
fælles fest været holdt i 
Pandrup, Nu er det 
meningen, at 
arrangementet skal gå på 
skift mellem de to byer. 
  Først på eftermiddagen 
bliver der optog fra SiD-
huset i Østergade til 
Lystanlægget med 
hornorkester og alle de 
røde faner i spidsen. 
  I anlægget taler Frank 
Aaen, DKP, 
folketingsmedlem Frank 
Jensen, Socialdemokratiet, 
byrådsmedlem Erik 
Ingerslev Larsen, SF, samt 
næstformand i SiD Jens 
Anker Engelbrektsen. 
  Der bliver også masser af 
underholdning. Det sørger 
bl.a. Saltum 
Spillemændene og 
harmonikagruppen 
Vestenvinden for. Men 
også flere af de politiske 
partier kommer med 
indslag. Der bliver 
forskellige aktiviteter for 
børnene og boder med vådt 
og tørt samt åndeligt føde 
fra partierne. 
  AOF-kursister fra 



Erik Ingerslev Larsen: Det er 
økonomisk tilskud til 
forretningsdrivende

O. Koefoed-Olsen: Vi har ikke 
discount-budgetter

  AABYBRO: Selvom 
byrådet har vedtaget de ny 
indkøbsregler for 
kommunen, vil reglerne 
formentlig endnu engang 
komme til drøftelse i rådet. 
SF'eren Erik Ingerslev 
Larsen kunne nemlig ikke 
acceptere, at det ikke er 
pointeret, at de lokale 
leverandører også skal være 
konkurrencedygtige på det 
prismæssige område. 
  Han forebeholdt sig derfor 
ret til at forlange sagen 
drøftet i byrådet igen, når 
de enkelte forvaltninger har 
fået udarbejdet 
retningslinjer for indkøb, og 
de har været forelagt 
økonomiudvalget. 
  Før byrådet nåede så 
langt, havde også Cianne 
Holme (V) udtrykt ønske om 
at få præciseret, at de 
lokale leverandører skulle 
være konkurrencedygtige 
på prisen, og borgmester 
Ole Lykkegaard Andersen 
(V) havde foreslået, at 
forvaltningernes 
retningslinjer skulle politisk 
godkendes i byrådet. Han 
begrundede sit forslag med, 
at reglerne måtte være 
uheldigt formulerede, når 
de kunne læses forskelligt. 
  Det kunne den 
socialdemokratiske 
gruppeformand Knud 
Winther ikke acceptere. 
Han ønskede en 
godkendelse på stedet, og at 
de senere retningslinjer blot 
skulle godkendes i 

økonomiudvalget. 
  Debatten om de ny 
indkøbsregler, hvor kravet 
for dagligvareindkøb er, at 
der skal handles lokalt, hvis 
der kan konkurreres på 
kvalitet og service, blev 
åbnet af borgmester Ole 
Lykkegaard Andersen, der 
sagde, at det var fantastisk, 
at Aabybro var blevet 
udråbt i pressen til at drive 
protektionistisk politik, når 
det hele var en henstilling 
om at foretage fornuftige 
indkøb. 
  Alle andre med undtagelse 
af Erik Ingerslev Larsen, 
støttede borgmesteren i 
denne holdning. 
  O. Koefoed-Olsen roste 
oplægget, og sagde, at det 

er vigtigt at holde de lokale 
forretninger i live, og at 
kommunens budgetter ikke 
er discountbudgetter, som 
kræver, at der foretages 
discountindkøb. 
  Knud Winther (S) udtrykte 
skuffelse over pressens 
omtale af sagen, og sagde, 
at hvis det er 
protektionisme, at 
institutionerne køber 
dagligvare indenbys, så er 
Aabybro protektionistisk. 
Han mente i øvrigt ikke, der 
var nogen forskel på de 
gamle regler og de ny, ud 
over, at der efter de gamle 
regler kunne accepteres en 
merpris på op til 10 
procent. 
  Erik Ingerslev Larsen (SF) 

Aabybro støtter lokale handel 
Men afviser protektionisme 
Aalborg Stiftstidende 28.04.1989

Aabybro og Pandrup samt 
et par efterlønsmodtagere 
har i vinterens løb lavet 

malerier, som bliver 
udloddet i løbet af dagen. 
  I anlægget bliver der 

stillet et stort telt op, så 
alle kan komme i læ, hvis 
der skulle blive regnvejr. 

var enig i den overordnede 
målsætning, hvor 
konkurrencen på pris er 
medtaget på lige fod med 
konkurrencen på kvalitet 
og service. Han mente, de 
mere definerede afsnit i 
reglerne burde indeholde 
de samme tre vilkår. 
 -Hvis ikke det kommer til 
at stå der, giver vi 

økonomisk tilskud direkte 
til de handelsdrivende 
uden at budgetterne 
forhøjes, sagde Erik 
Ingerslev Larsen. Det 
betyder serviceforringelse. 
Han nævnede videre, at de 
oplevelser, kommunen har 
haft med omfaktureringer 
for at efterleve de gamle 
regler, ville fortsætte under 

de ny, hvis ikke 
retningslinjerne var helt 
klare. 
  Det samlede byråd med 
undtagelse af Erik 
Ingerslev Larsen og Jørgen 
Rasmussen (K), der var 
fraværende, godkendte 
imidlertid de ny indkøbs-
regler. 





Ole Lykkegaard Andersen: Henstilling

Aabybro Byråd står fast på at købe ind lokalt
Borgmester: Men vi fører ikke protektionistisk politik
Aalborg Stiftstidende 28.04.1989 

Af  JYTTE JESSEN 

  AABYBRO: Selvom det 
samlede Aabybro Byråd 
med undtagelse af rådets 
eneste SF'er har besluttet, 
at kornmunale 
dagligvareindkøb skal 
foretages lokalt, afviser 
borgmester Ole Lykkegaard 
Andersen (V), at 
kommunen dermed fører 
protektionistisk politik. 
  Ved byrådets behandling 
af de ny indkøbsregler 
sagde borgmesteren, at det 
hele er en henstilling om at 
gøre fornuftige indkøb.
  Til gengæld sagde den 
socialdemokratiske 

gruppes formand, Knud 
Winther, at hvis det er 
protektionistisk, at 
institutioner skal handle 
dagligvarer indenbys, så er 
Aabybro protektionistisk. 
  Meget taler dog for, at 
indkøbssagen ikke er 
sluttet. SF's Erik Ingerslev 
forbeholdt sig nemlig ret til 
at forlange sagen 
byrådsbehandlet igen, hvis 
ikke de enkelte 
forvaltninger i de regler, de 
nu skal udforme efter 
oplægget, får indføjet et 
tydeligt krav om, at de 
lokale leverandører ikke 
kun skal være 
konkurrencedygtige på 
kvalitet og service, men også på pris.

Inger Hellum Marianne Vester

Flere unge kan nu gå i ungdomsskole 
Aalborg Stiftstidende 02.05.1989

  AABYBRO: Et beskedent 
flertal i Aabybro Byråd har 
sikret, at den kommunale 
ungdomsskole får mulighed 
for at udvide sit 
virkeområde, sådan at de 
l3-årige og 19-årige også 
kan deltage i skolen.
  På forhånd havde et enigt 
ungdomsskolenævn 
indstillet, at skolen fik 
mulighed for at optage l3-
årige og beholde 19-årige, 
men i både 
skolekommission og 
kulturudvalg var der et 
knebent flertal imod. 
  Det fik formanden for 
ungdomsskolenævnet, Inge 
Hellum (S), til at forlange 
sagen for byrådet, hvor der 
inden 9-7 afstemningen 
udspandt sig en livlig debat. 
  Inge Hellum anbefalede 

varmt skolens udvidelse og 
begrundede den bl.a. med 
hensynet til en styrkelse af 
de små lokalsamfund. 
Videre mindede hun om 
tidens tendenser til at 
nedbryde aldersgrænserne. 

  Hun blev støttet i sine 
synspunkter af Knud 
Winther (S), der undrede sig 
over at finde punktet på 
dagsordenen netop nu, hvor 
der afvikles så mange 
forsøg i kommunen. Han 

mente også, der var behov 
for at støtte 
lokalsamfundene med en 
udvidelse af skolens 
klientel, og sagde, at han 
kun kunne acceptere et 
nej, hvis de økonomiske 
rammer ikke kunne holde. 
  Også Erik Ingerslev 
Larsen (SF) anbefalede 
varmt udvidelsen af bl.a. 
hensyn til de små 
lokalsamfund specielt Gjøl 
og Nørhalne. 
  Cianne Holme (V) 
betegnede det 
derimod som en dårlig ide 
at lade de 13-årige gå i 
ungdomsskole. Hun 
mente, byrådet burde 
afvente den ny 
folkeoplysningslov, før det 
traf beslutning om 
udvidelser af  skolens 
virkeområde. Endelig 
betvivlede hun at de 
økonomiske rammer 

kunne holde. 
  Heller ikke Jørn 
Krogsgaard (K) kunne gå 
ind for, at de 13-årige får 
mulighed for at gå i 
ungdomsskole. Han mente, 
det var en dårlig ide at 
have forsøg med både 13-
årige og 19-årige på en 
gang. Han pegede videre 
på, at der er fine 
busordninger fra 
lokalsamfundene til 
Aabybro, og at det derfor 
ikke er nødvendigt med en 
styrkelse af 
ungdomsskolen i 
lokalsamfundene. Endelig 
pegede han på, at det 
kunne forvirre børnene, at 
de skulle vælge fag både i 
folkeskolen og i 
ungdomsskolen.
  Marianne Vester (V) 
sagde med henvisning til 
den store succes, som 
Nørhalne Skole har i sine 

bestræbelser på at gøre 
skolen til lokalt 
kulturcenter, at hun ikke 
fandt, der var behov for at 
lade 13-årige i Nørhalne 
komme i ungdomsskole. 
  -I Nørhalne har vi 
desuden en velfungerende 
idrætsforening og en 
velfungerende 
ungdomsklub. Derfor 
mener jeg ikke at der er 
behov for at sænke 
aldersgrænsen i 
ungdomsskolen.
  O. Koefoed-Olsen mente 
ikke, der var tale om nogen 
stor sag, hvis de 
økonomiske rammer 
kunne holde. 
  Den efterfølgende 
afstemning gav ni stemmer 
for og syv imod. Det var S, 
SF og O. Koefoed-Olsen, 
der stemte for. Imod 
stemte V og K.

- Vi vil ikke kun sælge ispinde 
Aalborg Stiftstidende 02.05.1989

Op mod 100 deltagere var med til det første maj-møde overhovedet i Aabybro                        Foto: Grete Dahl
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AABYBRO: - Det er vigtigt 
at få stoppet den udvikling 
der gør, at Nordjyllands 
største erhverv i dag er 
turisterhvervet. Vi vil ikke 
ende som ispindesælgere. 
  Det sagde Frank Aaen 
(DKP), da han i går indledte 
talerækken ved 1. maj-
mødet i Aabybro. 
  Frank Aaen så til gengæld 
gerne, at danske 
virksomheder bliver på 
danske hænder, og han 
hæftede sig specielt ved 
nordjyske virksomheder, 
blandt andet Skandinavisk 
Tobakskompagni i Aalborg. 
  Han mente videre, at 
Danmark på baggrund af 
arbejdertraditionen kunne 
få "en fantastisk dejlig 
socialisme". 
  De tre øvrige talere, 

folketingsmedlem Frank 
Jensen (S), byrådsmedlem 
Erik Ingerslev Larsen (SF), 
og Jens Engelbrektsen 
(SiD), holdt sig til de 
traditionelle 1. majpunkter: 
Kritik af Schluter-
regeringen, af EF, af det 
indre marked, af 
overenskomstresultatet og 
af brugerbetalingen. 
  Frank Jensen efterlyste 
større bevågenhed overfor 
miljøet, og beskæftigede sig 
desuden med fornyelsen af 
den offentlige sektor, og 
Erik Ingerslev Larsen 
advarede Socialdemokratiet 
mod at indgå i et nærmere 
samarbejde med 
regeringen. Han talte videre 
om en solidarisk pension og 
nævnede som Frank Aaen 
opblødningen i Rusland.
  Jens Engelbrektsen 
bakkede kritikken af den 

borgerlige regering op.
  Traditionerne blev ellers 
holdt i hævd, da 
venstrefløjen og 
fagbevægelsen i Aabybro og 
Pandrup kommuner skrev 
historie i Aabybro ved at 
holde det første maj-møde 
overhovedet nogensinde i 
Aabybro. 
  Der var røde faner, 
blæsermusik, sol og regn, 
is, pølser, øller og kaffe, og 
op mod 100 deltagere i 
arrangementet i Aabybro 
Lystanlæg. 
  Underholdningen var 
overdraget til 
harmonikagruppen 
Vestenom, Saltum-
spillemændene og en 
gruppe DKP'ere samt 
mødedeltagerne selv, der 
sang ivrigt med på både 
gamle og ny arbejdersange.

Ekstraordinær generalforsamling den 10. maj 1989

Dagsorden
1. Valg af dirigent
2. Valg af formand
3. Eventuelle øvrige valg
4. Godkendelse af miljøafsnittet til det kommunalpolitiske program
5. Eventuelt

ad 1. Valgt til dirigent: Margrethe

ad 2. Jette Staal indvilgede i at tage arven som formand, op efter Per Overgaard, og Torben 
Ertmann fortsætter som kasserer.

ad 3. Ingerlise Schrøder indtræder i bestyrelsen istedet for Irma Overgaard, der ikke ønskede 
at fortsætte, som suppleanter valgtes Maja Schwarz og Anne Mette Svendsen.

ad 4. Erik havde skrevet en tilføjelse til miljøpolitikken, som vi, med få rettelser godkendte.

ad 5. Ingenting

Efter generalforsamlingen konstituerede bestyrelsen sig med:

formand Jette Staal
kasserer Torben Ertmann
bestyrelsesmedlem Margrethe Larsen, Ingelise Schrøder, Inge Lis Tannebæk
suppleant Maja Schwarz, Anne Mette Svendsen

referent: Inge Lis Tannebæk



Der anes en ny socialpolitik 
Sagde socialministeren på årsmøde i Aalborg 
Aalborg Stiftstidende 12.05.1989

Socialminister Aase Olesen R: De sociale budgetter har det ikke godt.                    Nordfoto

Af   BENNIE NAMENSEN 

  AALBORG: - Udgifterne til 
pensioner og kontanthjælp 
viser igen foruroligende 
stejle stigninger opad. 
Børnefamilierne er 
stressede og økonomisk 
pressede. Ventelisterne kan 
vi ikke bygge os ud af. Og 
den såkaldte ny fattigdoms 
følgesvende, ensomhed, 
pillemisbrug, 
alkoholproblemer og sager 
om fjernelse af børn fra 
deres hjem, kender vi alt for 
godt. 
  Konstateringen kom fra 
socialminister Aase Olesen 
(R), da hun i går talte i 
Aalborg på 

Sammenslutningen af 
sociale Udvalgs årsmøde. 
Hun slog fast, at de nævnte 
forhold, det at de sociale 
budgetter ikke har det godt, 
virker lammende for mange 
socialpolitikere - ikke 
mindst fordi erkendelsen af 
de begrænsede ressourcer 
har bredt sig til alle kredse. 
  -Men vi kan ikke bare 
udskrive nye skatter eller 
bygge nye institutioner, 
sagde hun og fortsatte: 
  Jeg tror, at vi nu alle ved, 
at den traditionelle "mere af 
det samme" socialpolitik er 
løbet ind i en blindgade. 
  Hun sagde, at den 
socialpolitiske nytænkning 
ikke finder sted på 
Slotsholmen i København. 

 -Derfor har jeg brugt en del 
tid til at rejse rundt i landet 
og se, hvad der foregår fra 
Hals i Nordjylland til 
Lolland og Skærbæk i 
Sønderjylland. I snesevis af 
besøg, hvor jeg har erfaret, 
hvordan unge og ikke 
mindst ældre tager sagen i 
egen hånd, hvordan 
socialforvaltninger er gået i 
marken sammen med 
private organisationer, 
hvordan forvaltninger er 
begyndt at  samarbejde og 
hvordan faggrupper er 
begyndt at forstå hinanden, 
sagde hun.
Aldrig godt nok
  Aase Olesen fortsatte: 
 -Det har altid ligget i vor 
lod at have menneskelig 



nød og ulykke for øje. Og 
det er blevet - og har måske 
altid været - 
socialpolitikkens lod aldrig, 
at kunne gøre noget godt 
nok.
  Men konturer af en ny 
socialpolitik, som bygger på 
respekten for den enkeltes 
værdighed, selvrespekt og 
selvtillid, kan begynde at 
anes. -På tværs af alle 
dystre udsigter dukker der 
en ny solidaritet op i de 
nære miljøer og de nye 
fællesskaber. 
  Socialminister Aase 
Olesen kom også ind på 
den kommende Lotz 
tre-betænkning, som bl.a. 
inden for socialområdet 
kommer til at indeholde en 
række forslag, som betyder 
en næsten fuldstændig 
udlægning af de 
amtskommunale opgaver - 
samt en ankereform.
  Hun mente, at 
kommunerne i stigende 
grad er blevet i stand til 

selv at løse komplicerede 
sager. - Så det er et 
spørgsmål, sagde hun, om 
tiden ikke nu er inde til at 
tage det næste skridt hen 
mod fuld lokal ansvarlighed 
for kontakten til borgeren 
og indsatsen over for 
borgeren. Det drejer sig om 
at placere det offentliges 
ansvar for den enkelte 
borger og familie fuldt ud 
hos kommunen, som 
socialpolitikkens udførende 
led. Derved vil man kunne 
styrke borgernes mulighed 
for et mere direkte samspil 
med den lokale forvaltning - 
og med de politisk 
ansvarlige.
Mødt med modstand 
  I en efterfølgende generel, 
politisk debat på årsmødet, 
en debat der begrænsede 
sig til en timestid, sagde 
Erik Ingerslev Larsen (SF), 
Aabybro, bl.a., at det burde 
være en ret for forældre at 
kunne få passet deres børn 
gratis i daginstitutioner, 

lige som det er en ret, at 
børnene kan få gratis 
undervisning. 
  Socialministeriets forslag 
om, at socialudvalgenes 
selvstændige kompetance 
kan ophæves og opgaverne 
henlægges til byrådene, 
blev mødt med modstand. 
  Som led i et kommunalt 
kompromis har 
Sammenslutningen af 
sociale Udvalg tidligere 
accepteret forslaget, men 
blev sat på plads på 
årsmødet - af et flertal af 
deltagerne, som på en 
usædvanlig afstemning og 
med Hvidovre Kommune i 
spidsen ønskede at 
manifestere en modstand 
mod ideen. 
  Protesterne bliver dog 
næppe andet til et slag i 
luften. Forslaget er så godt 
som sikkert på at gå 
gennem Folketinget, når det 
i dag andenbehandles. Kun 
SF ventes at gå imod. 
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SF -liste med fem kandidater 
Aalborg Stiftstidende 14.05.1989

  AABYBRO: SF i Aabybro 
er nu klar med en 
kandidatliste til efterårets 
byrådsvalg. Listen omfatter 
fem personer, og som 
ventet er SFs enlige 
byrådsmedlem i denne 
periode, Erik Ingerslev 
Larsen, Aabybro, valgt som 
spidskandidat. 
  På listen er desuden 
plejehjemsassistent 
Margrethe E. Larsen, 
Aabybro, byggetekniker 

Lars Jacobsen Hasager, 
Nørhalne, 
børnehavepædagog Karen 
Risager Frøstrup, Biersted, 
og rengøringsassistent Inge 
Lis Tannebæk Pedersen, 
Aabybro. 
  Opstillingen af 
kandidaterne skete på en 
ekstraordinær 
generalforsamling i SFs 
partiforening i Aabybro, og 
kandidaterne er opstillet på 
partiliste. 

Erik Ingerslev Larsen valgt som 
spidskandidat

SF -kandidater til byrådet 
AabybroPosten 18.05.1989

Socialistisk Folkepartis 
partiforening i Aabybro 
kommune har på en 
ekstraordinær 
generalforsamling den 10. 
maj vedtaget sit 
valgprogram til det 
kommende kommunevalg 
samt foretaget den endelig, 
opstilling af kandidater til 
valget til byrådet. 
  Følgende kandidater er 
opstillet: 
l.  Byrådsmedlem og 
klejnsmed Erik Ingerslev 
Larsen. Aabybro. 
2. Plejehjemsassistent 

Margrethe E. Larsen. 
Aabybro. 
3. Byggetekniker Lars 
Jacobsen Hasager, 
Nørhalne. 
4. Børnehavepædagog 
Karen Risager Frøstrup. 
Biersted. 
5. Rengøringsassistent 
Inge Lis Tanebæk 
Pedersen. Aabybro. 
Kandidaterne er opstillet 
på partiliste. 
Ny formand 
Udeover vedtagelsen af 
valgprogrammet og 
opstillingen var der 
ekstraordinær valg af ny 
formand for 

partiforeningen, idet Per 
Overgaard af personlige 
grunde ønskede at 
fratræde. 
Generalforsamlingen valgte 
Jette Staal, Grebjerg, Gjøl 
som ny formand. 
  Bestyrelsen har herefter 
følgende sammensætning: 
Formand Jette Staal, Gjøl - 
Kasserer Torben Ertmann, 
Gjøl - Margrethe Larsen, 
Aabybro - Inge Lis 
Tannebæk. Aabybro - 
Ingerlise Schrøder, 
Birkelse - suppleanter 
Maja Schwartz, Knøsgaard 
og Annemette Svendsen, 
Aabybro. 

medlemsblad

SF ønsker ny socialchef 
Aalborg Stiftstidende 18.05.1989

  
  AABYBRO: SF i Aabybro 
forlanger nu, at stillingen 
som socialinspektør, der 
bliver ledig, når den 
nuværende inspektør 
Flemming Beltoft rejser til 
august, bliver opslået. I et 
brev til økonomiudvalget 
foreslår byrådsmedlem 

Erik Ingerslev Larsen (SF), 
at sagen behandles på 
byrådsmødet 31. maj. 
  Erik Ingerslev Larsen 
mener, at 
socialinspektørens 
arbejdsområde er så stort, 
at det vil være uheldigt, 
hvis socialforvaltningen i 
en længere periode skal 

være uden daglig leder. 
  Derfor opfordrer han 
økonomiudvalget til 
snarest at finde ud af, om 
der skal ske ændringer i 
den nuværende 
stillingsbeskrivelse, og han 
henviser til, at 
økonomiudvalget allerede 
5. april besluttede, at der 



SF-forslag gav skred hos socialdemokrater 
Aalborg Stiftstidende 01.06.1989

skulle ske en nyvurdering 
af stillingsbeskrivelsen.
  Borgmester Ole 
Lykkegaard Andersen (V) 
oplyser, at 
økonomiudvalget på sit 

møde på onsdag skal 
vurdere stillingen. 
 -I forbindelse med alle 
genbesættelser af 
stillinger, plejer vi at 
foretage en vurdering af 

stillingsindholdet, siger Ole 
Lykkegaard Andersen. Det 
er det, der også foregår 
her. 

  AABYBRO: Et SF-forslag 
om, at stillingen som 
socialinspektør, der bliver 
ledig 1. august, skal 
genopslås nu, fik på 
byrådsmødet i aftes den 
socialdemokratiske gruppe 
til at springe fra en enig 
beslutning i 
økonomiudvalget om, at 
planerne for en 
sammenlægning af kultur- 
og socialforvaltningerne 
skal sendes til høring i 
samarbejdsudvalgene. S-
gruppen ville i stedet 
ligesom SF have stillingen 
opslået nu. 
  Det ville byrådet 
imidlertid ikke godkende. I 
stedet accepterede 
S-gruppen, at sagen 
kommer til en fornyet 
drøftelse i 
økonomiudvalget. SF holdt 
imidlertid fast i sit forslag. 
  Erik Ingerslev Larsen (SF) 
beklagede sig i forbindelse 
med fremsættelsen af sit 
forslag om genopslag af 
stillingen over en 
langsommelig 
sagsbehandling. Han fandt 
det navnlig ønskværdigt, 
hvis borgmesteren ville 
vise samme hurtighed ved 
genbesættelsen af 
stillingen, som han viste i 
andre sager. 
  I øvrigt mente Erik 
Ingerslev Larsen, at det 
arbejde, der for tiden 
gennemføres i grupper om 

pasningen af de seks til 
14-årige, er spildt, hvis der 
holdes fast i forslaget om 
at sammenlægge kultur- 

og socialforvaltningerne.
  Knud Winther (S) kaldte 
det en sandhed med 
modifikationer, når 

Erik Ingerslev Larsen (SF) holdt fast i 
sit krav om genopslag

Cianne Holme (V) fandt det naturligt at 

Knud Winther (S) opgav sit krav om 
genopslag nu

Jørn Krogsgaard (K) mente, debatten 
var et spil for tilhørerne

borgmester Ole Lykkegaard 
Andersen (V) hævdede, at 
økonomiudvalget på sit 
møde 24. maj havde været 
enig om at sende et 
sammenlægningsforslag til 
høring i 
samarbejdsudvalgene. 
 -I virkeligheden var vi 
rygende uenige, oplyste 
Knud Winther, og tilføjede, 
at det er beklageligt, at en 
forvaltning ikke kender sin 
fremtidige chef eller sit 
fremtidige tilhørsforhold. 
  Derefter udvirkede Knud 
Winther, at et skriftligt 
forslag fra S-gruppen om 
genopslag af stillingen blev 
omdelt til byrådet. 
  Det fik Venstregruppen til 
at reagere med forundring, 
og gruppeformanden 
Cianne Holme til at fastslå, 
at det ikke af beslutnings-
protokollen fra 
økonomiudvalget fremgik, 
at der havde været nogen 
uenighed. 
  Inden byrådet på forslag 
fra Jørgen Rasmussen (K) 

og Ole Lykkegaard 
Andersen (V)  besluttede at 
sende sagen tilbage til 
fornyet behandling i 
økonomiudvalget, havde 
adskillige 
byrådsmedlemmer til 
morskab og forargelse for 
de mange tilhørere fundet 
anledning til at fremføre 
adskillige bemærkninger. 
  Knud Winther beklagede 
sig over sendrægtig 
behandling, fordi chefen 
ikke havde tid til at holde 
møde. 
  Ole Schøler (S) fandt det 
vigtigt, at medarbejdere 
blev hørt, inden der blev 
truffet beslutning for deres 
arbejdsplads. 
  Koefoed-Olsen (UP) ville 
acceptere en konstitueret 
socialinspektør, men ikke 
den måde, sagen er blevet 
kørt på.
  Erik Ingerslev Larsen (SF) 
undrede sig over, hvor 
ideen til en 
sammenlægning var 
kommet fra, og tvivlede i 

øvrigt på dens værdi, 
selvom andre kommuner 
gør noget lignende. 
  Cianne Holme (V) 
understregede, at ingen 
havde sagt, at en 
sammenlægning var den 
perfekte løsning, men at 
det var naturligt at vurdere 
mulighederne netop nu, 
hvor den nuværende 
socialinspektør har sagt 
op. Hun pointerede flere 
gange, at der ikke er truffet 
noget endelig politisk 
beslutning. Endelig mente 
hun, det ville være 
praktisk at holde det 
ønskede 
økonomiudvalgsmøde 
umiddelbart efter 
byrådsmøde. 
  Jørn Krogsgaard (K) 
mente, at hele debatten 
havde udviklet sig til et 
spil for tilhørerne. 
  Forslaget om en 
sammenlægning af de to 
forvaltninger er i øvrigt 
blevet anbefalet af 
chefgruppen.

Eleverne tæller biler på Toftevej
Aalborg Stiftstidende 24.05.1989

  AABYBRO: Aabybro 
Friskole er nu på eget 
initiativ gået i gang med en 
trafiktælling, der skal 
overbevise Aabybro 
Kommune og amtet om, at 
der bør gøres noget for at 
sikre de fodgængere, der 
krydser Toftevej i Aabybro 
med Banestien. 
  Mange af friskolens elever 
bruger stien, når de skal til 
og fra skole. Skoleleder 
Arne Jochumsen siger, at 
friskolen flere gange har 
forsøgt at få kommunen og 
amtet til at gøre et eller 
andet for at sikre 

fodgængerne, men hidtil 
forgæves. Trafikken er ikke 
været tæt nok, mener 
politikere og embedsfolk.
  Den vurdering er Arne 
Jochumsen ikke enig i. 
 - Der er blevet mere og 
mere trafik på Toftevej. Der 
køres hurtigt, og der er 
meget tung trafik, siger 
han. 
  I hele denne uge vil de 
ældste elever fra om 
morgenen til hen på 
eftermiddagen tælle, hvor 
mange biler, der kører på 
Toftevej. Talmaterialet vil 
senere blive forelagt 
politikerne, som 

dokumentation for, at 
trafiktætheden er så stor, 
at der nu må laves en eller 
anden foranstaltning, der 
kan hjælpe børn og voksne 
over vejen. 
  -I løbet af det seneste år 
har der været et par uheld, 
bl.a. et med dødelig 
udgang, siger Arne 
Jochumsen og tilføjer, at 
der også bør gøres et eller 
andet, hvor banestien 
krydser Aaby Sdr. Gade.
  Arne Jochumsen siger, at 
selvom Toftevej er en 
amtsvej, så vil det være en 
hjælp, hvis kommunen vil 
opfordre amtet til at gøre 



Lang debat om servicebygning
Aalborg Stiftstidende 02.06.1989

  AABYBRO: Efter en 
afstemning og en lang 
debat i byrådet besluttedes 
det, at der på 1990-
budgettet skal tages højde 
for opførelsen af den længe 
ønskede servicebygning på 
Gjøl Havn. 
  Den socialdemokratiske 
gruppe nåede i løbet af 
debatten til at ønske 
bygningen opført allerede i 
år, så den kunne stå klar 
til efterårets sejladser. 
Gruppen foreslog derfor, at 
økonomiudvalget blev 
bemyndiget til at sætte 
byggeriet i gang nu, hvis 
det kunne ske uden 
omkostninger. Forslaget 
blev fremsat uanset, at et 
enigt økonomiudvalg havde 
indstillet byggeriet sat på 
1990-budgettet.
  For forslaget stemte den 
socialdemokratiske 
gruppe, hvor en var 
fraværende, formanden for 
teknisk udvalg Jørgen 
Rasmussen (K) og Erik 
Ingerslev Larsen (SF). Det 

gav otte stemmer. Imod var 
ligeledes otte stemmer. Det 
betød, at indstillingen fra 
tekniskudvalg og 
økonomiudvalg blev 
godkendt. 
  I den forudgående debat 
havde O. Koefoed-Olsen 
(UP) advaret mod at træffe 
beslutning om at sætte 
bygningen på 1990-
budgettet, som endnu ikke 
er lagt. 
 -Jeg forbeholder mig ret til 
i forbindelse med 
eventuelle besparelser at 
tage afstand fra byggeriet, 
sagde Koefoed-Olsen og 
pegede på, at der allerede 
er givet ordre til 
nedskæringen i teknisk 
udvalg. 
  Formanden for teknisk 
udvalg, Jørgen Rasmussen 
(K), gjorde opmærksom på, 
at Koefoed-Olsen blandede 
tingene sammen. 
 -Besparelseskravene 
gælder driftsbudgettet og 
ikke anlægsbudgettet, 
sagde Jørgen Rasmussen. 
Han betragtede 

indstillingen om byggeriet i 
90 som et kompromis, men 
ville i øvrigt gerne have det 
igang allerede i år. 
  Knud Winther (S) mente, 
at kommunen burde være 
foran og derfor få byggeriet 
igang hurtigst muligt. Det 
var på den baggrund, han 
foreslog bygningen opført 
nu. 
  Udtalelelserne fra de tre 
fik borgmester Ole 
Lykkegaard Andersen (V) 
til at udtrykke forundring 
over, at både Jørgen 
Rasmussen, O. Koefoed-
Olsen og den 
socialdemokratiske gruppe 
havde ændret holdning 
siden indstillingerne til 
byrådet. De tre afviste 
imidlertid at have ændret 
holdning. 
  Servicebygningen er 
budgetteret til 815.000 kr. 
Heraf er der givet tilsagn 
om et tilskud på 230.000 
kr. fra EF's Fiskerifond. 
Bygningen kommer til at 
indeholde bade- og 
toiletfaciliteter. 

noget ved sagen. 
  Også byrådsmedlem Erik 
Ingerslev Larsen (SF) har 

tidligere forsøgt at få 
Aabybro Kommune til at 
gøre noget ved sagen, men 

her blev tommelfingeren 
også vendt nedad. 

Aabybro går ind for lån til Reno-Nord
Aalborg Stiftstidende 03.06.1989

  AABYBRO: Aabybro 
Byråd har efter en kortere 
debat besluttet at gå ind 
for udvidelsen af Reno-
Nord med en tredje 
ovnlinje, der skal udføres 
som kraftvarmeværk. 
Beslutningen indebærer 
samtidig, at kommunen 
giver en kommunegaranti 

for fem millioner kr. af det 
lån på 100 millioner kr., 
som skal optages til 
udvidelsen. 
  Kun Erik Ingerslev 
Larsen (SF) kunne ikke 
acceptere godkendelse og 
kommunegarantien. Han 
fandt, at det var et uklogt 
tidspunkt at godkende en 
udvidelse på, fordi 

kommunerne netop nu er 
igang med en 
affaldsplanlægning. Han 
mente, det kunne betyde 
mindre affaldsmængde til 
Reno-Nord. 
  O. Koefoed-Olsen (UP) gav 
i løbet af debatten udtryk 
for, at han fandt det klogt 
at udskyde beslutningen i 
et par år, og Cianne Holme 

(V) fandt det uheldigt, at 
der ikke tidsmæssigt var 
mulighed for at få 
spørgsmålet behandlet i 

teknisk udvalg. 
  Inge Hellum (S) udtrykte 
til gengæld tilfredshed med 
udvidelsen. 

  Forud for byrådsmødet 
havde rådet modtaget en 
orientering om udvidelsen.
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AABYBRO

Bestyrelsesmøde den 7. juni 1989

Tilstede: Torben, Anne Mette S., Jette, Margrethe, Inge Lis.

Dagsorden
1. Valg af dirigent
2. Protokol
3. Meddelelser
4. Mødekalender for efterår 1989
5. FT-valg den 15. juni
6. Kommunalvalget 1989
7. Sommerfest
8. Eventuelt

ad 1. Mødet afholdes uden

ad 2. Inge Lis læste protokol

ad 3. Meddelelser: Ingen

ad 4. Mødekalender - udskudt til efter ferien

ad 5. Margrethe, Jette, Inge Lis uddeler valgmateriale i centret den 9. og 10. juni

ad 6. Ingelise, Anne Mette S. og Lars B. laver en minigruppe og forener kræfterne omkring 
valgannoncen til midtersiden i AabybroPosten

ad 7. Sommerfest planlagt til 12. august

ad 8. Margrethe efterlyser mere debat i partiforeningen, synes møderne drejer sig for meget 
om praktiske ting.

Nå men god ferie!

referent: Inge Lis Tannebæk



SF efterlyser bred debat om struktur
Aalborg Stiftstidende 16.06.1989 

  AABYBRO: SF-
byrådsmedlemmet Erik 
Ingerslev Larsen efterlyser 
en tilbundsgående politisk 
drøftelse af tankerne om at 
overføre social- og 
sundhedsforvaltningens 
opgaver til 
kulturforvaltningen, ligesom 
han ønsker belyst, om der 
skal ske ændringer i andre 
forvaltninger. Endelig, 
spørger han i dette indlæg 
om, hvorfor 
Socialdemokratiet på 
byrådets seneste møde 
opgav sit krav om en bred 
debat. 
  
  Den 1. april sagde 
socialinspektøren sin 
stilling ved Aabybro 
Kommune op, på den 
baggrund ønskede vi i SF 
en diskussion på 
byrådsmødet 31. maj om 
byrådets stilling til 
ændringer i 
stillingsbeskrivelsen, om 
opgaverne i social- og 
sundhedsforvaltningen 
skulle overføres til skole- 
og kulturforvaltningen. 
  Der var lagt op til fra 
chefgruppen, her er 
borgmesteren formand, at 
opgaverne under social- og 
sundhedsforvaltningen 
samt skole- og 
kulturforvaltningen samles 
under en forvaltningsleder. 
En naturlig følge fra 
chefgruppen er den, at 
opgaverne flyttes fra 
social- og 
sundhedsforvaltningen til 
skole og 
kulturforvaltningen. 
  Det hele startede med en 
debat om 

pasningsmuligheder for de 
6-14-årige i fritidscenter / 
skolefritidsordninger samt 
en sammenkobling af de 
muligheder, der er for at 
løse de opgaver, 
kommunen har over for de 
såkaldte "problembørn", 
hertil kom så opsigelsen 
fra socialinspektøren. 
  Det er altid nødvendigt at 
se på, om de opgaver det 
kommunale system 
udfører, udføres på den 
bedst mulige måde for 
borgerne, derfor foreslog 
SF på byrådsmødet, at vi 
genbesatte stillingen som 
socialinspektør, og at vi 
igen i begyndelsen af 1990 
tager en strukturdebat, for 
at få undersøget om vi kan 
løse opgaverne på en bedre 
måde, end det sker i dag. 
  Udgangspunktet må 
være, at vi får diskuteret 
hvilke opgaver, vi ønsker 
løst, og hvordan vi får dem 
løst. Her er det vigtigt, at 
alle personalegrupper i 
forvaltningen og på 
institutionerne inddrages, 
så deres erfaringer bliver 
inddraget i arbejdet. I et 
sådant arbejde vil der rejse 
sig mange spørgsmål, 
nogle af disse man kan 
stille vil være: Skal der ske 
sammenlægninger af 
forvaltningsområder? 
Hvilke? Hvorfor? Skal der 
ske overflytninger af dele 
af opgaverne fra social- og 
sundhedsforvaltningen til 
skole og 
kulturforvaltningen eller 
omvendt? Hvad med 
opgaverne i teknisk 
forvaltning? Skal der ske 
overflytninger af opgaver 
herfra/hertil? Hvordan 

kan/skal edb-
udviklingsplanen indgå i 
en strukturændring? Skal 
der opbygges en børne- og 
ungdomsforvaltning? Hvis 
ja, hvorfor? Hvis nej, 
hvorfor ikke. 
  Dette blot nogle få af de 
mange spørgsmål, der vil 
trænge sig på, når vi skal 
diskutere 
strukturændringer. I SF 
mener vi, at det er vigtigt, 
at vi først får svar på disse 
mange spørgsmål, inden vi 
griber til drastiske 
ændringer. 
  Det er derfor uforståeligt, 
at Venstre har så travlt 
med at få gennemført en 
nedlæggelse af social- og 
sundhedsforvaltningen og 
få den underlagt skole- og 
kulturforvaltningen. For 
SF at se, er det en hovsa-
løsning, Venstre forsøger 
at få gennemført uden at 
have gennemtænkt 
konsekvenserne af en 
sådan beslutning. Man 
kunne passende spørge 
Venstre, ville I have grebet 
det lige så drastisk an, 
hvis det var en anden 
forvaltning, hvor lederen 
sagde op? I SF mener vi, at 
Venstres ønske om 
sammenlægning i to så 
store forvaltningsområder 
er udtryk for en stærk 
centralisering af 
opgaverne. Ganske vist 
vedtog et flertal i 
Folketinget i maj en lov, 
der betyder, at 
kommunerne ikke længere 
er forpligtet til at lave en 
socialforvaltning/social-
udvalg, men vi skal dog 
stadig have et udvalg, der 
særskilt skal tage sig af 

personsager. Man kan 
fristes til at tro, at Venstre 
vil forsøge at "løse" de 
sociale problemer ved at 
nedlægge social- og 
sundhedsforvaltningen. 
  På byrådsmødet var der 
et bredt ønske om en bred 
diskussion om ændringer i 
dens forvaltningsmæssige 
struktur, derfor forstår SF 
ikke økonomiudvalgets 
beslutning om at 
gennemføre et 
arbejdsseminar med 
deltagelse af personale for 
skole- og kulturforvaltning 
samt social- og 
sundhedsforvaltning. Hvor 

er de andre forvaltninger 
henne i denne diskussion? 
  Der er mange gode 
muligheder for en bred 
debat i det forslag, 
Socialdemokratiet 
fremlagde på byrådsmødet 
3l. maj, og når man nu 
ønskede debatten sat i 
gang her og nu, hvorfor 
har Socialdemokratiet så 
fraveget kravet om den 
brede debat, et ønske der 
var flertal for i byrådet? 
Beslutningen fra det 
ekstraordinære 
økonomiudvalgsmøde 
bærer præg af, at Venstre 
ønsker en overflytning af 

opgaverne fra social- og 
sundhedsforvaltningen til 
skole- og 
kulturforvaltningen uden 
reelt at få diskuteret 
konsekvenserne af en 
sådan beslutning. 
  SF mener derfor, at det 
bliver nødvendigt, at sagen 
bliver behandlet i byrådet 
endnu en gang, for at få 
præciseret flertallets ønske 
om en bred debat om 
eventuelle 
strukturændringer i 
forvaltningerne.

Erik Ingerslev Larsen 

Ikke enighed om socialbudgettet
Aalborg Stiftstidende 21.06.1989

  AABYBRO: Det er ikke et 
enigt socialudvalg, der 
sender et budgetoplæg på 
knap 67 millioner kr. til 
behandling i 
økonomiudvalget. To 
medlemmer har nemlig 
taget forbehold, Det er 
Cianne Holme (V), der har 
taget forbehold for 
driftsbudgettet som 
helhed, fordi det ikke er 
lykkedes udvalget at finde 
den besparelse på 2,5 
millioner kr., som 
økonomiudvalget havde 
forlangt, men kun en 
besparelse på 1.185.000 
kr. Desuden har Erik 
Ingerslev Larsen (SF) taget 

forbehold for indholdet af 
den alternative institution, 
som der er planer om at 
etablere allerede i år. 
 -Udvalget har forsøgt at 
finde de besparelser, som 
økonomiudvalget har 
krævet ved at afstikke en 
ramme for det sociale 
driftsbudget på 68.128.000 
kr., oplyser 
socialudvalgsformand 
Knud Winther (S). Men vi 
mangler 1,3 millioner kr. i 
at opfylde kravet. 
 -Der er ingen områder, 
der er beskåret hårdt. 
Vores besparelser er først 
og fremmest fundet 
gennem en mindre 
fremskrivning, og skal vi 

opfylde økonomiudvalgets 
krav, kan det kun ske 
gennem drastiske 
nedskæringer, som vil 
berøre både ældreprojektet 
og dagplejen. 
 -De områder har byrådet 
imidlertid truffet 
overordnede beslutninger 
om, og derfor kan vi ikke 
røre dem, uden at byrådet 
har taget en ny stilling, 
tilføjer Knud Winther. 
  Socialudvalgets oplæg til 
driftsbudget vil i løbet af 
sommeren blive behandlet 
i økonomiudvalget 
sammen med de øvrige 
udvalgs budgetoplæg. 

Gruppeformand i S er utilfreds 
Mener, at borgmesterudtalelser om sammenlægning 

er kommet i utide.
Aalborg Stiftstidende 22.06.1989

  AABYBRO: Den 
socialdemokratiske 
gruppeformand Knud Winther 
mener, at borgmester Ole 

Lykkegaard Andersen (V) både 
i utide og i uheldige vendinger 
har fremsat udtalelser om 
sammenlægningsplaner for 
socialforvaltningen og 

kulturforvaltningen. 
 -Det er yderst uheldigt, at 
borgmesteren i pressen har 
udtalt sig om  
sammenlægningsplaner for 



Ole Lykkegaard Andersen (V)Knud Winther (S)

Ny debat om information
Aalborg Stiftstidende 29.06.1989 

  AABYBRO: Den 
kommunale information 
skal til ny debat i 
økonomiudvalget. Det 
besluttede byrådet i aftes, 
da det skulle tage stilling 
til et forslag fra Dorthe 
Pedersen (V) om at 
udsende dagsordener og 
referater fra fagudvalgene 
til pressen og til 
bibliotekerne.
  På forhånd havde 
chefgruppe og 

økonomiudvalg afvist 
forslaget fra Dorthe 
Pedersen. Det blev fundet 
både for dyrt og for 
besværligt at efterkomme. I 
stedet havde de to 
foreslået, at der skulle 
udsendes orienteringer om 
sager af almen interesse.
  Dorthe Pedersen 
protesterede mod den 
afgørelse og forbeholdt sig 
ret til at tage sagen op 
igen. Hun henviste i øvrigt 
til en række 

hovedstadskommuner, der 
sendte dagsordener og 
referater ud. 
  Hun blev støttet af 
SF'eren Erik Ingerslev 
Larsen, der anbefalede 
økonomiudvalget at finde 
en bedre 
informationsfacon, og ikke 
kunne støtte forslaget fra 
chefgruppen og 
økonomiudvalget. 
  O. Koefoed-Olsen (UP) gik 
stærkt ind for en bedre 
information og betegnede 

Arbejdet skal kulegraves
Aalborg Stiftstidende 29.06.1989

  AABYBRO: Byrådet vil nu 
have kulegravet alt arbejde 
på rådhuset og hele husets 
organisation. De 
sammenlægningsplaner, 
som i dag og i morges 
drøftes på et 
arbejdsseminar på Gl. Vrå, 
er derfor kun en 
begyndelse til en ændring 
af rådhusets organisation. 
  Inden arbejdet er færdigt, 
kan det tænkes, at 
erhvervsrådet er nedlagt og 
erhvervschefen flyttet til 
teknisk forvaltning. Til 
gengæld skal teknisk 
forvaltning i stedet måske 
omdannes til en 
erhvervsforvaltning. 
  Det kan også tænkes, at 
den nuværende 
ledelsesstruktur med en 
ledergruppe på op mod en 
halv snes personer 
reduceres, så gruppen kun 
kommer til at omfatte 
ganske få. 
  Endelig kan det tænkes, 
at den politiske struktur 
skal ændres, så der bliver 
en anden opgavefordeling 
mellem udvalgene. 
  Det var nogle af 

ingredienserne i det oplæg 
til strukturprojekt for 
Aabybro Kommune, som 
borgmester Ole 
Lykkegaard Andersen (V) i 
aftes forelagde byrådet.
  Byrådet erklærede sig 
godt tilfreds med oplægget, 
og det vil i løbet af efteråret 
blive behandlet. 
  Formålet med en ny 
organisation på rådhuset 
skal være en bedre service 
over for borgerne og en 
bedre udnyttelse af 
ressourcerne. Derved 
spiller besparelser også en 
rolle. 
  Baggrunden for 
forelæggelsen at projektet 
var den kritik, der blev 
rejst først og fremmest af 
SF på maj-byrådsmødet, 
mod planerne om en 
sammenlægning af 
skole/kulturforvaltningen 
og social-
/sundhedsforvaltningen. 
Kritikken blev til en vis 
grad fulgt af 
Socialdemokratiet. 
  SF'eren Erik Ingerslev 
havde endnu en gang fået 
dette spørgsmål sat på 
byrådets dagsorden, og 

han begrundede det med, 
at borgmester Ole 
Lykkegaard Andersen i 
Aalborg Stiftstidende 
skulle have udtalt sig i 
kategoriske vendinger om 
sammenlægningen. 
  Strukturoplægget fik 
imidlertid alle kritiske 
røster til at forstumme. 
Dog mente Knud Winther, 
at det kunne blive svært at 
gennemføre ret meget af 
strukturarbejdet inden 
valget. 
  Den opfattelse havde 
Jørn Krogsgaard (K) ikke. 
Han mente tværtimod, at 
hvis en opgave er vigtig 
nok, så skal den udføres 
uanset om der er valg. 
  Der vil dog ikke blive 
arbejdet med 
strukturoplægget, før 
byrådet på et 
ekstraordinært møde i 
september har drøftet 
resultaternefra 
arbejdsseminaret om 
sammenlægningen af 
skole/kulturforvaltning og 
social /sundhedsforvalt-
ning. 

socialforvaltningen og 
kulturforvaltningen på et 
tidspunkt, hvor der under 
de to forvaltninger sidder 
grupper og arbejder med 
muligheder for ensartet 
pasning af de 6 - 14-årige, 
siger Knud Winther. 
Grupperne kan kun få 
indtryk af, at deres arbejde 
har været overflødigt. 
Udtalelserne er formuleret, 
så de kan opfattes som et 
udtryk for, at der forlods er 
truffet nogle beslutninger. 
Det er ikke tilfældet. 
 -Det, vi har brug for, er 
fred om området, tilføjer 
Knud Winther. 
  Borgmester Ole 
Lykkegaard Andersen 
afviser kritikken: 
 -Sagen startede, da SF 
bragte spørgsmålet om 
sammenlægning af de to 
forvaltninger op til debat i 
byrådet. 
 -Det er den debat, jeg har 
kommenteret, og på den 
baggrund har jeg fortalt, 
hvorfor vi arbejder med de 
tanker, siger Ole 
Lykkegaard Andersen. 
 -Men Knud Winther 
blander tingene sammen. 

Det var den overordnede, 
organisatoriske 
strukturændring, der blev 
debatteret på 
byrådsmødet. Den har ikke 
noget at gøre med, hvilken 
måde vi passer børnene 
på. Vi kan passe børnene 
både efter den ene eller 
den anden af de to 
modeller, der har været 
drøftet i projektgrupperne, 
uanset hvilken 

organisatorisk struktur, vi 
vælger. 
 -I øvrigt havde 
projektgrupperne afleveret 
deres oplæg inden jeg 
kommenterede 
byrådsdebatten, siger Ole 
Lykkegaard Andersen. Men 
jeg vil give Knud Winther 
ret i, at der skal være fred 
om sagen, og at der ikke 
skal fremsættes utidige 
udtalelser. 

den nuværnde som 
katastrofal dårlig. 
 -Det er bedre, at byrådet 
finder en objektiv 
journalist, der kan skrive 
et referat og sætte i 

Aabybro-Posten, sagde 
Koefoed-Olsen. 
  Knud Winther (S) 
betegnede sagen som 
problematisk og afviste, at 
S-gruppen kunne gå ind i 

det foreliggende forslag. 
Han kunne dog gå ind for, 
at kommunen nok selv bør 
klare en objektiv 
information. 

Kritik fra S og SF endte i ren idyl 
Aalborg Stiftstidende 29.06.1989

  AABYBRO: Den kritik, 
som SF'eren Erik Ingerslev 
Larsen på byrådets møde i 
maj fremsatte mod 

tankerne om en 
sammenlægning af skole- 
og kulturforvaltningen og 
social- og 
sundhedsforvaltningen, 
blev på byrådets møde i 

aftes vendt til ren idyl. 
Også Socialdemokratiet, 
som indledte majmødet 
med at kritisere forslaget, 
men som sluttede med at 
forholde sig passivt.



Aktivitet præger Aabybros regnskab 
Aalborg Stiftstidende 03.07.1989

Alene i rensningsanlæg har Aabybro investeret 21,3 millioner kr. i 1988

  AABYBRO: Aabybros 
regnskab for 1988 er 

præget af aktivitet og af 
den udvikling, som 
kommunen er inde i. Alene 

til byggemodninger og til 
rensningsanlæg er der i 
1988 brugt 21,3 millioner 

kr. De samlede 
anlægsudgifter er på 
30.500.000 kr. 
  Driftsudgifterne blev i 
1988 på 284.755.000 kr. 
Det betyder, at kommunen 
har overskredet sin 
driftsudgiftsramme med 
2,7 millioner kr., og senere 
skal deponere 2,6 millioner 
kr. hos staten. Det svarer 
til det budgetterede beløb. 
  Regnskabet blev forelagt 
byrådet på dets seneste 
møde, og det er nu 
videresendt til revision.
  Borgmester Ole 
Lykkegaard Andersen (V) 
oplyste i forbindelse med 
regnskabets forelæggelse 
for byrådet, at der i 1988 
har været et fald i de 
likvide aktiver på ca. 17 
millioner kr. Der var 
budgetteret med 5,5 
millioner kr. Hertil 

kommer tillægsbevillinger 
på 5,2 millioner kr. 
  Samtidig er kommunens 
nettogæld reduceret med 
2,4 millioner kr. og de 
langfristede 
tilgodehavender øget med 
ca, 3,8 millioner kr. 
  Kommunens langfristede 
gæld er øget med 2,2 
millioner kr., og desuden 
har der været en 
mindreindtægt på 
selskabsskatter på en 
million kr. 
  Kritiske bemærkninger 
fra O. Koefoed-Olsen om 
regnskabet og faldet i 
kassebeholdningen fik 
borgmesteren til endnu en 
gang at minde om, at 
nettogælden samtidig med 
at kassebeholdningen er 
faldet, er faldet fra 20,5 
millioner kr. i 1986 til 6.4 
millioner kr. i 1989. 

 -Vi har budgetteret med 
en kassebeholdning i 1989 
på mellem 10 millioner og 
20 millioner kr. sagde Ole 
Lykkegaard Andersen, og 
det kommer til at holde. 
  Knud Winther (S) 
supplerede borgmesterens 
redegørelse ved at tilføje, at 
det i den samme periode er 
indbetalt 21 millioner kr. 
til staten i forbindelse med 
regeringens beslutning om 
at opsuge kommunale 
midler for at sikre den 
økonomiske styring. 
  Både Knud Winther, 
Jørgen Rasmussen (K) og 
Erik Ingerslev Larsen (SF) 
var i øvrigt enige med 
borgmesteren i, at 
budgettet er et udtryk for 
aktivitet og udvikling, og at 
det skal betragtes som 
positivt. 

Ole Lykkegaard Andersen: Budgettet 
holder

Knud Winther: Staten har opsuget 
21 mio. kr.

Erik Ingerslev Larsen: Udtryk for 
aktivitet

  Det skete efter, at 
borgmester Ole 
Lykkegaard Andersen (V) 
havde givet en nærmere 
orientering om 
sammenlægningsplanerne 
og pointeret, at analysen af 
de to forvaltninger og en 
mulig sammenlægning af 
dem kun er en begyndelse 
på en total ændring af 
strukturen og 
organisationen på 
rådhuset. 
  I en overstrømmende 
enighed besluttede alle 
grupper i aftes, at 
sammenlægningstankerne 
og det to-dages 
arbejdsseminar, som 
medarbjedere fra de to 
forvaltninger i dag og i 

morgen deltager i på Gl. 
Vrå, skal indgå i en større 
helhed, hvor samtlige 
forvaltninger på rådhuset 
senere skal vurderes.
  Resultaterne fra 
arbejdesseminaret vil de 
kommende måneder blive 
bearbejdet, hvorefter 
byrådet på et 
ekstraordinært møde i 
september får dem 
forelagt. 
  Erik Ingerslev Larsen 
erklærede sig i aftes 
tilfreds med borgmesterens 
redegørelse, og Knud 
Winther meddelte, at den 
socialdemokratiske gruppe 
var tilfreds med 
borgmesterens skitse. 
Cianne Holme (V) fornøjede 

sig over opbakning, og O. 
Koefoed-Olsen (UP) 
anbefalede borgmesteren 
for en anden gangs skyld 
at vente med at fremføre 
sine egne synspunkter 
indtil alle var forsamlede. 
Koefoed-Olsen mente, det 
ville være demokrati, og så 
betegnede han i øvrigt 
præsentationen af 
sammenlægningstankerne 
som forkvaklet. 
  Det synspunkt delte Jørn 
Krogsgaard (K) ikke. 
Tværtimod mente han, det 
måtte være rimeligt, at 
borgmesteren, som 
befinder sig på rådhuset 
hver dag, signalerer, når 
der skal sættes nye tiltag 
igang. 

Kræver vandur hos brugere 
Aalborg Stiftstidende 04.07.1989

  AABYBRO: 

Byrådsmedlem O. Koefoed-
Olsen (UP) kan ikke 

acceptere principperne for 
opkrævningen af 



vandafledningsafgiften. 
Han mener, at afgiften må 
svare til forbruget af vand, 
og at der derfor må 
installeres vandure hos 
samtlige forbrugere. 
  Da byrådet på sit seneste 
møde godkendte den ny 
betalingsvedtægt for 
vandafledningsafgiften, 

opfordrede han til, at der 
bliver lagt pres på de 
private vandværker, så de 
indfører vandmåler hos 
samtlige forbrugere. 
  Det er specielt af hensyn 
til de ældre forbrugere, at 
Koefoed-Olsen ønsker 
vandure og han mente, at 
kommunen i forbindelse 

med de private 
vandværkers ansøgning 
om vandindvindinger og 
kommunegarantier kunne 
kræve urene opsat. 
  Erik Ingerslev Larsen (SF) 
støttede Koefoed-Olsens 
forslag om vandure hos 
samtlige forbrugere.



SF ikke tilfreds med skilteløsning
Aalborg Stiftstidende 16.07.1989

 AABYBRO: SF i Aabybro 
er ikke tilfreds med, at 
teknisk udvalg har valgt at 
trafiksikre Aaby Søndre 
Gade ved med skilte at 
gøre opmærksom på, at 
der er cyklister, der 
krydser gaden. SF mener 
ikke, det er en 
tilstrækkelig løsning, og vil 
derfor rejse spørgsmålet 
om trafiksikringen igen, 
når der efter sommerferien 
skal behandles budgetter. 

 -Det er ikke nogen løsning 
at sætte skilte op, der 
fortæller, at cyklister 
krydser Aaby Søndre Gade, 
der hvor banestien går 
over, siger Erik Ingerslev 
Larsen (SF). Skiltene får 
ikke bilisterne til at 
dæmpe farten, og skiltene 
kan ikke hindre ulykker. 
Derfor vil jeg rejse 
spørgsmålet om 
trafiksikringen, når vi i 
august og september skal 
drøfte budgetterne for 

næste år, tilføjer Erik 
Ingerslev Larsen. 
  Han rejste spørgsmålet 
om trafiksikring allerede 
for et år siden, hvor et 
barn kom til skade på 
Aaby Søndre Gade. Det er 
først og fremmest med 
henblik på skoleelever, at 
han ønsker en gennemført 
sikring. Banestien bruges i 
vid udstrækning af børn, 
der er elever enten på 
Aabyskolen eller på 
Aabybro Friskole.

Erik Ingerslev Larsen ønsker en 
ordentlig trafiksikring

SF vil nu have ren besked om sikring
Aalborg Stiftstidende 16.07.1989

  AABYBRO: SF i Aabybro 
vil ikke stille sig tilfreds 
med, at Nordjyllands Amt 
har lovet at trafiksikre 
Toftevej, der hvor 
Banestien krydser 
kørebanen, med et 
helleanlæg. SF vil også 
have at vide, hvornår 
amtet vil gennemføre 
trafiksikringen, og mener i 
øvrigt ikke, at et 
helleanlæg er den bedste 
løsning. 
  Byrådsmedlem Erik 
Ingerslev Larsen, SF, har i 
et brev til amtets udvalg 
for teknik og miljø 
anmodet om at få oplyst, 
hvornår amtet agter at 
udføre arbejdet. Han gør 
samtidig i brevet 
opmærksom på, at det ny 
skoleår snart starter, og at 
mange skoleelever bruger 
banestien, når de skal 
krydse den stærkt 
trafikerede Toftevej. 

  Amtets udvalg for miljø 
og teknik besluttede 19. 
april at gennemføre en 
sikring af området med en 
midterhelle. Siden har 
amtet opført et helleanlæg 
der, hvor Toftevej 
udmunder i Kattedamsvej, 
men der har ikke været 
gjort synlige anstalter til 
etablering af midterhellen 
ved banestien. 
  SF ønsker desuden, at 
amtets udvalg for teknik og 
miljø revurderer, om en 
midterhelle er tilstrækkelig 
sikring af stedet. SF 
mener, at en 
niveauforskydning af vejen 
og opsætning af lys vil 
være en bedre løsning. 
  SF rejste spørgsmålet om 
sikring allerede i april. 
Desuden har et par 
beboere ved vejen rejst 
spørgsmålet om 
trafiksikring over for 
amtet. 
  Spørgsmålet er ikke 
blevet mindre aktuelt efter 

at en skoleelever blevet 
påkørt og en ældre kvinde 
dræbt ved påkørsel netop 
på dette sted på Toftevej.

Nu skal tavlen viskes helt ren 
Aalborg Stiftstidende 04.08.1989



  AABYBRO: Erik Ingerslev 
Larsen, Bellisvej 10, 
Aabybro, mener, at 
borgmester Ole Lykkegaard 
Andersen er lidt for dygtig 
til at styre uden om 
byrådets flertal i sagen om 
sammenlægning af 
kulturforvaltning og 
socialforvaltning. Han 
skriver: 
  
  På byrådets sidste 
ordinære møde inden 
sommerferien den 28. juni 
1989 havde jeg ønsket en 
fornyet debat om 
sammenlægning af skole- 
og kulturforvaltningen og 
social- og 
sundhedsforvaltningen, 
idet jeg mente, at 
borgmesteren havde udtalt 
sig på en måde, der kunne 
skabe unødig utryghed 
blandt kommunens 
personale. 
  Borgmesteren gav på 
byrådsmødet en redegørelse 
for et forløb på debatten om 
mulighederne for at komme 
med strukturændringer. Et 
samlet byråd tilkendegav 
en positiv holdning til at gå 
ind i dette arbejde, uden på 
forhånd at binde sig til 
noget endeligt. Jeg havde 
dog en enkelt 
betænkelighed, som jeg 
ikke kunne få et klart svar 
på fra borgmesteren, 
nemlig om det 
ekstraordinære 
økonomiudvalgsmødes 
beslutning 31. maj 1989 
stadig står ved magt. I 
beslutningen står der 
blandt andet: "Der 
gennemføres 
arbejdsseminar med 
deltagelse af personale fra 
skole- og 
kulturforvaltningen samt 

social- og 
sundhedsforvaltningen 
samt repræsentanter fra 
chefgruppen med henblik 
på udarbejdelse af et 
beslutningsgrundlag for 
byrådet. Resultatet 
forelægges byrådet på et 
ekstraordinært 
byrådsmøde". 
  Den betænkelighed jeg 
havde på byrådsmødet, 
men som jeg ikke omsatte i 
et forslag til en afstemning, 
blev dagen efter bekræftet 
ved at læse Aalborg 
Stiftstidende, heri får 
borgmesteren igen sagen 
fremlagt på en sådan måde, 
at spørgsmålet om 
sammenlægningen af skole- 
og kulturforvaltningen og 
social- og 
sundhedsforvaltningen skal 
gennemføres, inden der 
tages fat på den videre 
debat om eventuelle andre 
tiltag. Netop det modsatte 
af hvad et flertal i byrådet 
havde givet udtryk for, da 
de støttede borgmesterens 
forslag til strukturprojekt. 
  Den 5. juli 1989 skrev 
Aalborg Stiftstidende, at 
deltagerne i 
arbejdsseminaret var 
positive overfor 
sammenlægningen af de to 
forvaltninger. Dette kan 
man godt undre sig noget 
over, når man ved, at der 
har været temmelig megen 
uro over forslaget. Derfor 
har jeg også gennemlæst 
det materiale der ligger til 
grund for arbejdsseminaret. 
Det siger klart og tydeligt, 
at det vil være mest 
naturligt at lægge dette 
område (social- og 
sundhedsforvaltningen) 
under skole- og 
kulturforvaltningens regi.
  De medarbejdere jeg har 

talt med efter seminaret 
har givet udtryk for, at der 
lå en bunden opgave med 
to muligheder, for det første 
en delvis sammenlægning 
under skole- og 
kulturforvaltningen, og for 
det andet en hel 
sammenlægning under 
skole- og 
kulturforvaltningen. 
  "Ud fra disse to 
muligheder kunne man lige 
så godt vælge en hel 
sammenlægning med det 
samme", som der var en 
der udtrykte det over for 
mig. 
  Det var bestemt ikke det 
et flertal i byrådet gav 
udtryk for, da vi bakkede 
borgmesterens forslag til 
"Strukturprojekt for 
Aabybro Kommune" op. Det 
vi ønskede var, at 
arbejdsseminaret skulle 
undersøge de forskellige 
muligheder der findes, 
uden at være låst af så 
snævre bindinger som 
materialet til 
arbejdsseminaret har givet 
deltagerne.
  Hvad kan byrådet bruge 
et materiale på denne 
baggrund til? 
  Borgmesteren har lavet et 
"dygtigt" stykke arbejde, 
tilsyneladende kører det 
hele stadig nøjagtig i den 
retning, som borgmesteren 
ønsker det, uden hensyn til 
hvad flertallet i byrådet vil, 
og uden at der er taget 
stilling til, hvordan den 
fremtidige helhed skal være 
administrativt/politisk. 
Mon ikke tiden er inde til, 
at vi nu visker tavlen ren og 
starter forfra? 

Erik Ingerslev Larsen 

AABYBRO

Bestyrelsesmøde den 16. august 1989

Tilstede: Inge-Lise, Maja, Erik, Jette, Margrethe, Inge Lis og Torben.
Dagsorden
1. Valg af dirigent
2. protokol
3. Meddelelser
4. Kommunevalg 1989
5. Medlemsmøder i september og oktober
6. Sommerfest
7. Eventuelt
ad 1. Inge-Lise

ad 2. Inge Lis oplæste protokol, Margrethe tager referat fra dette møde.

ad 3. Jette orienterede om diverse meddelelser.
Erik supplerede ved at give en orientering fra HB om EF-valgets resultat og de ændringer og 
konsekvenser dette må få.

Endvidere fik vi en orientering om forvaltningssagen, pasningsordningen for de 6 - 13 årige, 
samt den nye skolestyrelseslov.

ad 4. Valgfest hos Erik den 21. november, Torben sender ansøgning om støttebeløb til diverse 
fagforbund.

Erik vil komme med en liste over udvalgsposter der kan besættes med ikke folkevalgte, så vi 
kan tage stilling til de rigtige.

Jette kontakter socialdemokraterne mhp. afholdelse af valgmøder for fastsættelse og 
tidspunkter og hvem der skal deltage. Det blev bestemt at 1. og 2. kandidat skal deltage ved 
valgmøderne.

På bestyrelsesmødet i oktober skal vi diskutere om og hvilke krav vi eventuelt skal stille til 
socialdemokraterne hvis vi sammen opnår flertal.

ad 5. På bestyrelsesmødet i september skal vi diskutere den nye skolestyrelseslov. Vi vil hver 
især indbyde folk der kan bidrage til diskutionen.

Erik tager kontakt til Hanne Klein Aalborg Partiforening med henblik på at få hende til at give et 
oplæg vedrørende ovenstående.

Indholdet på medlemsmødet i oktober vil vi drøfte på bestyrelsesmødet i september.

ad 6. Sommerfest aflyst grundet få tilmeldinger. Vi enedes om at droppe den i år.

ad 7. Jette oplæste evaluering vedrørende 1. maj arrangementet angående 
kontaktpersonposten for næste års 1. maj arrangement.

Vi enedes om at nye medlemmer for eftertiden skal bydes velkommen i bladet.

Der er indkommet forespørgelse fra et eventuelt nyt medlem med bopæl i Nørresundby. 
Tilhørsforhold undersøges nærmere, med henblik på medlemskab af denne partiforening.

Debat om til hvilke mærkedage vi skal give gaver. Vi vurderer forløbig løbende.
referent: Margrethe Larsen



Besk kritik af næste års budget
Nordjyske Stiftstidende 31.08.1989 

  AABYBRO: Fulgt på vej af 
beske og kritiske 
bemærkninger fra 
grupperne uden for 
budgetforliget samt af den 
konservative Jørgen 
Rasmussen, som selv har 
underskrevet 
budgetforliget, blev 
Aabybro Kommunes 
budget for næste år sendt 
videre til 
andenbehandlingen 
onsdag 27, september.
  Driftsbudgettet er på 
170.120,000 kr, og 
anlægsbudgettet på 13,6 
millioner kr, Der er regnet 
med en skatteprocent på 
19,8 mod nu 20 og med en 
uændret 
grundskyldspromille på 
syv. 
På forhånd havde Venstre, 
konservative og 
socialdemokrater indgået 
forlig om budgettet i 
økonomiudvalget.
  Kritikken ved 
førstebehandlingen i 
byrådet i aftes kom 
primært fra O, Koefoed-
Olsen (UP), Han betegnede 
budgettet som et kalket lig. 
Han koncentrerede navnlig 
sin kritik om kommunens 
kassebeholdning, 
kloakbetalingsfonden og 

manglende midler til 
byfornyelse i Midtbyen. 
Han mente, kommunens 
økonomi var på vej ad 
Pommeren til, og at de 
mennesker, der har 
deltaget i de mange møder 
om fornyelse af Midtbyen, 
nu føler sig til grin. 
  Erik Ingerslev Larsen (SF) 
tilsluttede sig udtalelsen 
om det sminkede lig, men 
mente dog, det var på 
andre områder, liget var 
blevet pyntet. Han 
kritiserede nedskæringer 
på det kulturelle område, 
oprettelsen af 
skolefritidsordningen i 
Birkelse. som han ønsker 
afløst af en integreret 
dagsinstitution, og han 
efterlyste 
aktivitetsudvidelser, 
Endelig bebudede han 
ændringsforslag til 
budgettet. 
  Den konservative Jørgen 
Rasmussen harcelerede 
især over en udtalelse fra 
borgmester Ole 
Lykkegaard Andersen (V) 
om, at der ikke sker 
serviceforringelser i 
kommunen. Det mente 
han, ville blive tilfældet og 
pegede bl.a. på indførelse 
af brugerbetaling på 
fyldpladserne som en 

serviceforringelse. Også 
nedskæringerne af 
midlerne til istandsættelse 
af private veje, betegnede 
han som serviceforringelse. 
Han konkluderede, at 
teknisk udvalg havde fået 
sit budget næste år 
beskåret med en halv 
million kr. i forhold til i år. 
  Alle de kritiske 
bemærkninger blev afvist 
dels af borgmester Ole 
Lykkegaard Andersen dels 
af den socialdemokratiske 
gruppeformand Knud 
Winther. Han mente, der 
var tale om et budget, som 
gruppen stort set kunne 
anbefale. 
  Formanden for 
bycentergruppen, Ole 
Schøler (S), afviste 
kritikken af manglende 
midler til fornyelse af 
Midtbyen. Han 
understregede, at der i 
1990 skal gennemføres 
forberedende arbejde, og at 
det kan gøres for mindre 
summer, end gruppen 
hidtil har talt om at bruge 
næste år. 
  Venstre-gruppen 
anbefalede også budgettet 
til andenbehandlingen. 
  Ændringsforslagene skal 
være fremsat senest 12. 
september. 

Konservativ sikrede et huslejenævn 
Aalborg Stiftstidende 31.08.1989

  AABYBRO: Med støtte fra 
det konservative 
byrådsmedlem Jørgen 
Rasmussen lykkedes det i 
aftes Socialdemokratiet og 
SF i Aabybro Byråd at 

skaffe et knebent flertal 
for, at Aabybro Kommune 
får et huslejenævn. 
  Tilsammen talte de tre 
grupper ni medlemrner. 
Det andet konservative 
medlem, Jørgen 
Krogsgaard, Venstre-

gruppens seks medlemmer 
og den upolitiske O. 
Koefoed-Olsen stemte imod 
nyskabelsen i Aabybro, 
som på næste års budget 
er beregnet til at ville koste 
15.000 kr. 
  Forud for afstemningen 

Jørgen Rasmussen (K) sikrede Aabybro 
et huslejenævn

var gået en engageret debat, 
hvor S og SF gav udtryk for, 
at et huslejenævn vil være 
en sikkerhed for lejere i det 
private boligbyggeri. Knud 
Winther gik så vidt som til 
at betegne det som unfair 
over for lejerne ikke at have 
et huslejenævn. 
  Cianne Holme (V) var 
principielt imod nævnet, og 
fandt det overflødigt i 
Aabybro Kommune. Hun 
mente, nævnet vil være en 
unødvendig 
bureaukratisering. Samme 
holdning havde de øvrige 
borgerlige med undtagelse 
af det ene konservative 
medlem samt Koefoed-
Olsen, der kunne tilføje, at 

flere kommuner 
nedlægger 
huslejenævnene. 
  Huslejenævnet tager sig 
kun af privat 
udlejningsbyggeri. Det 
almene er ikke omfattet af 
nævnets arbejde.
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AABYBRO

Bestyrelsesmøde den 6. september 1989 SiD-huset Aabybro

Tilstede: Maja, Inge Lis, Anne Mette, Margrethe, Jette og Erik.

Dagsorden
1. Valg af dirigent
2. protokol
3. Meddelelser
4. Kommunalvalg 1989
5. Medlemsmøde i oktober
6. Budget
7. Eventuelt

ad 1. Inge Lis blev valgt til dirigent

ad 2. Margrethe oplæste protokol og tager referat fra dette møde.

ad 3. Jette informerede om det indkomne materiale vedrørende kurser og konferencer.

Karen Frøstrup har indvilget i at være kontaktperson i 1. maj gruppen.

ad 4. Erik tager kontakt til Lasse og Inge-Lise vedrørende valgannonce og valgmateriale.

Erik medbringer til næste bestyrelsesmøde, listen over udvalgsposter til besættelse såfremt vi 
får 2 i byrådet.

ad 5. Vi går i tænkeboks med hensyn til medlemsmødet i oktober.

ad 6. Vi gennemgik de ændringsforslag vi vil stille til budgetforhandlingerne.

ad 7. Aalborg partiforening er positive over at et medlem hjemhørende i Nørresundby bliver 
medlem i Aabybro Partiforening.

referent: Margrethe Larsen





SF vil bevare skatteprocent
Aalborg Stiftstidende 11.09.1989 

  AABYBRO: SF i Aabybro 
vil ikke være med til at 
nedsætte skatten med de 
foreslåede 0,2 
procentpoint. Partiet 
ønsker en uændret 
skatteprocent på 20.
  Det fremgår af de mange 
ændringsforslag, som 
partiet har sendt til 
andenbehandlingen af 
budgettet for 1990. 
 -Det er ren valggas at 
nedsætte skatten med de 
0,2 procent. Det er så lidt, 
at det næppe kan 
registreres hos borgerne, 
siger Erik Ingerslev Larsen, 
SF-byrådsmedlem. 
  At bevare 
skatteprocenten på de 20 
vil give kommunen ekstra 
1,4 mio. kr. at gøre godt 
med over for borgerne, 
siger han. 
  SF foreslår desuden, at 
grundskyldspromillen 
forhøjes fra de nuværende 
syv til 11. I budgetforslaget 
er der forslag om at 
bibeholde de syv promille. 
En forhøjelse til 11 vil give 
en ekstra indtægt på lige 
godt to mio. kr.

  Selvom SF har mange 
udgiftskrævende 
ændringsforslag vil der 
stadig blive penge at lægge 
i kommunekassen, men 
knap så mange som i 
budgetforslaget. I det 
budget, som har været til 
førstebehandling, bliver 
der 4,7 mio. kr. at lægge i 
kassen. SFs budget giver. 
3,3 mio. kr. til kassen. 
  Blandt de mange forslag 
fra SF er der 150.000 kr. 
til sikkerhedsfremmende 
foranstaltninger på bl.a. 
Toftevej og Aaby Sdr. 
Gade, hvor banestien 
krydser de to veje. SF 
ønsker også, at der bruges 
700.000 kr. til en tunnel 
og stianlæg under vejen 
mod Biersted i forbindelse 
med den nye udstykning i 
Aabybro øst. Der er forslag 
om at bruge 168.000 kr. til 
en reduktion af 
forældrebetalingen for en 
dagplejeplads for børn fra 
0 til tre år. Under 32 
timers pasning skal være 
50 kr. billigere og over 32 
timers pasning 100 kr. 
billigere. 
  SF mener, det er for 

dårligt, at svømmehallen 
og biblioteket holder 
lukket om sommeren. 
  -Vi vil gerne have turister 
til Aabybro, men så må vi 
også holde åbent i både, 
bibliotek og svømmehal om 
sommeren. Det er gode 
tilbud til turisterne, siger 
Erik Ingerslev.
  Åbningen af 
svømmehallen skal der 
afsættes 50.000 kr. til, 
mens der skal bruges 
yderligere 80.000 kr. på 
biblioteket til en 
halvtidsbibliotekar. 
  På anlægssiden ønsker 
partiet bl.a. opført en 
integreret institution i 
BirkeIse. 
  Også i år har Erik 
Ingerslev Larsen bedt 
borgmester Ole 
Lykkegaard Andersen (V) 
om tilladelse til at 
overvære 
økonomiudvalgsmødet, 
hvor SFs ændringsforslag 
bliver behandlet. Det giver 
styrelsesloven mulighed 
for. Tidligere år har Erik 
Ingerslev fået afslag.





Budgetforliget er blevet sprængt 
Konservativ sikrer rødt flertal 
Aalborg Stiftstidende 24.09.1989

  AABYBRO: Det budget, 
som Venstre og 
Socialdemokratiet i 
enighed indstillede til 
byrådets førstebehandling, 
hvor det fra både S og V fik 
mange positive ord med på 
vejen til 
andenbehandlingen på 
onsdag, er blevet sprængt. 
Det er sket, efter at den 
socialdemokratiske gruppe 
i økonomiudvalget bakket 
op af den konservative 
Jørgen Rasmussen har 
valgt at støtte to 
ændringsforslag fra SFeren 
Erik Ingerslev Larsen. 
  De to forslag drejer sig 
om henholdsvis 150.000 
kr. til færdselsregulerende 
og sikkerhedsfremmende 
foranstaltninger og 
750.000 kr. til 
ekstraordinær 
vedligeholdelse af Biersted 
Skole. 
  De 900.000 kr. i 
ekstraudgift skal 
finansieres ved, at 
kassebeholdningen næste 
år kun styrkes med 
3.862.000 kr. mod de 
4.762.000 kr., der var 
regnet med ved 
førstebehandlingen. 
  Med den konservative 
Jørgen Rasmussens støtte 
er S og SF på forhånd 
sikret flertal i byrådet for 
budgetændringen.
  Borgmester Ole 
Lykkegaard Andersen (V) 
betegner det 
socialdemokratiske brud 
på aftalen som økonomisk 
uansvarligt og et udtryk for 
desperation i den i 

socialdemokratiske 
gruppe. 
  Den socialdemokratiske 
gruppeformand Knud 
Winther siger, at der aldrig 
har været indgået noget 
forlig om næste års 
budgetter, og at der 
hverken er tale om 
økonomisk uansvarlighed 
eller brud. 
 - Vi har ikke brudt noget 
forlig, for der har ikke 
været noget, siger Knud 
Winther, som tidligere har 
betegnet næste års budget 
som tilfredsstillende og 
hele budgetforhandlingen 
som sober med indbygget 
løfte i en sober valgkamp. 
  I Økonomiudvalget har vi 
været enige om et forslag, 
som blev sendt til 
førstebehandling. Det er 
noget helt andet og en 
normal procedure, siger 
Knud  Winther videre. 

Mellem første- og 
andenbehandlingen er der  
kommet to 
ændringsforslag fra SF, 
som vi kan støtte, og som 
for den sags skyld godt 
kunne have været med 
allerede ved 
førstebehandlingen. 
 -Det er så små ændringer, 
at det ikke har betydning, 
og man kan i hvert fald 
ikke tale om økonomisk 
uansvarlighed i den 
forbindelse. Jeg kan ikke 
se ændringerne skulle 
have betydning for 
efterårets valgkamp tilføjer 
Knud Winther.
  Borgmester Ole 
Lykkegaard Andersen 
betegner situationen som 
et brud på budgetaftalen. 
 -Det er overraskende og 
chokerende, det Knud 
Winther har gjort, siger Ole 
Lykkegaard Andersen. 

Ole Lykkegaard Andersen Knud Winther



Socialdemokraterne plejer 
at stå ved de aftaler, som 
vi indgår med dem. Det her 
er uværdigt for Aabybro 
Kommune, og de må være 
meget desperate i 
Socialdemokratiet, når de 
nu går ind i SFeren Erik 
Ingerslev Larsens 
ændringsforslag. 
 -Vi har hele tiden vidst, at 
Biersted Skole har været et 
problem, men problemet 
har åbenbart ikke været så 
stort, at den 
socialdemokratiske 
kulturudvalgsformand 
gennem otte år har fundet 
anledning til at rejse det. 
Ikke engang her ved 

førstebehandlingen af 
budgettet. Men nu bliver 
det pludselig årsag til, at et 
budgetforlig kan brydes, 
 -Selvfølgelig skal der være 
valg, men vælgerne kan 
nemt gennemskue den 
slags manøvrer, siger Ole 
Lykkegaard Andersen 
videre, og tilføjer, at 
socialdemokraterne ved 
deres handling viser 
økonomisk uansvarlighed, 
og at når man indgår i en 
budgetaftale, så er der fra 
alle sider givet noget for at 
nå til enighed. 
 -Men Venstre står 
naturligvis ved den aftale, 
som blev indgået i 

økonomiudvalget inden 
førstebehandlingen, siger 
Ole Lykkegaard Andersen. 
  Den konservative Jørgen 
Rasmussen, som ved 
førstebehandlingen af 
budgettet ikke tog afstand, 
har senere meddelt, at han 
står uden for forliget. 
  Det andet konservative 
medlem, Jørn Krogsgaard, 
har derimod tilsluttet sig 
det oprindelige 
budgetforlig. Men med den 
ene konservative, det ene 
SF-medlem og de syv 
socialdemokratiske 
stemmer, er der på 
forhånd sikret flertal for 
det ændrede budget. 



- Socialdemokraterne ødelægger samarbejde 
Konservativ sikrede rødt flertal - borgmesteren er utilfreds 

750.000 kroner til ekstraordinær vedligeholdelse på Biersted Skole har skabt dyb splittelse mellem Venstre og socialdemokraterne i Aabybro                                                                      
Arkivfoto

  AABYBRO: Fire års 
positivt samarbejde mellem 
VK og Socialdemokratiet i 
Aabybro ser nu ud til at 
være gået fløjten, Det skete 
i aftes, da den 
socialdemokratiske gruppe 
sammen med SF og det 
ene af de to konservative 
byrådsmedlemmer, Jørgen 
Rasmussen, med ni 
stemmer mod otte stemte 
et 1990-budgettet 
igennem, som i forhold til 
førstebehandlingen koster 
900,000 kr. mere.
  De 900.000 kr. skaffes 
ved at styrkelsen af 
kassebeholdningen 
reduceres. 
  På forhånd var det kendt, 
at socialdemokraterne var 

smuttet fra det forlig med 
VK som, de nu selv kalder 
for "enig indstilling", og at 
Jørgen Rasmussen (K) ikke 
mente, at han var omfattet 
af noget forlig, men det var 
først i aftes ved budgettets 
andenbehandling, at 
borgmester Ole 
Lykkegaard Andersen (V), 
gav udtryk for, at det 
positive samarbejde ser ud 
til at  være væk. 
 -Det er en chokerende 
oplevelse,  at det vi troede, 
var en aftale, ikke  var det, 
sagde Ole Lykkegaard 
Andersen, Personligt 
mener jeg, at 
socialdemokraterne 
behandler budgetterne 
uansvarligt. 
 -Det er særdeles uheldigt, 

og det borger ikke for et 
godt samarbejde, at vi ikke 
kan regne med de aftaler, 
der er blevet indgået. 
  Borgmesterens holdning 
blev bakket op af 
gruppeformanden Cianne 
Holme, der bl.a. sagde, at 
Venstre aldrig ville stemme 
for en grundskyldspromille 
så høj som syv, hvis ikke 
det var en del af et forlig, 
og at de mange ting, 
Aabybro har fået, er sikret 
netop gennem et godt 
samarbejde og tillid til 
hinanden. 
 -Det Knud Winther gør, er 
et brud på al 
anstændighed, sagde 
Cianne Holme, og hvis 
nogen tror, at det her kun 
drejer sig om 900.000 kr., 



S og SF gik imod ansættelse af SiD'er 
Blev støttet af konservative i at føre borgerlig politik 
Aalborg Stiftstidende 28.09.1989

  AABYBRO: 
Socialdemokraterne, SF og 
den konservative Jørgen 
Rasmussen dannede i 
aftes på byrådets møde et 
knebent 9-8-flertal for, at 
de to SiD-stillinger, som 
kulturudvalget netop har 
opslået ved de ny haller i 
BirkeIse og Nørhalne, ikke 
skal oprettes. 
  I stedet for at ansætte to 
pedeller på SiD-
overenskomst besluttede 
det beskedne flertal, at de 

to idrætsforeninger skal 
have hver 175.000 kr. om 
året til at drive hallerne 
for. Lønnen skal 
idrætsforeningerne selv 
aftale til den, de ansætter. 
  Ordningen betyder en 
merudgift på 40.000 kr. 
om året for kommunen, og 
af det oplæg, som 
Socialdemokratiet delte ud 
på byrådsmødet, fremgår 
det ikke, hvordan de 
40.000 kr. skal 
finansieres. 
  Trods gentagne 

spørgsmål fra mindretallet 
i sagen, lykkedes det heller 
ikke at få klarhed over, 
hvor pengene skal komme 
fra. 
  Forud for byrådsmødet 
havde næstformanden i 
den lokale afdeling af SiD, 
Helle Kristensen, spurgt 
socialdemokraterne, om de 
ville give en garanti for, at 
stillingerne bliver besat 
med SiD-folk, og hun 
havde med henvisning til 
den store arbejdsløshed 
spurgt om, hvordan 

så tager de fejl. Det drejer 
sig om aftaler, som er 
indgået, og om tillidsbrud. 
  Også Jørgen Krogsgaard 
(K) havde bitre 
bemærkninger til 
situationen, og hans 
bitterhed var specielt rettet 
mod partifællen Jørgen 
Rasmussen, som var med 
til at sikre det røde flertal. 
 -Jeg har haft stor respekt 
for de 20 år, du har siddet 
i byrådet som konservativt 
medlem, sagde Jørn 
Krogsgaard, men her ved 
afstemningen må vore veje 
skilles. 
  Knud Winther (S) afviste 
al snak om forlig. 
  -Hele gruppen beklager, 
at det har været 
nødvendigt at gå et andet 
sted hen for at få et flertal, 
sagde Knud Winther og 
tilføjede, at der mellem 
første og anden behandling 
var sket ting, som 
bevirkede, at forlig ikke 
kunne opnås.
  Trods flere forespørgsler  
lykkedes det ikke at få 
klarhed over, hvad den 

socialdemokratiske gruppe 
havde oplevet. 
  Den socialdemokratiske 
gruppe var i øvrigt meget 
afdæmpet under hele 
debatten. 
  Det, der i følge 
dagsordenen gav anledning 
til bruddet, var to af SF's 
ændringsforslag, nemlig 
150.000 kr. til 
færdselsregulerende og 
trafikdæmpende 
foranstaltninger og 
750.000 kr. til 
ekstraordinær 
vedligeholdelse af Biersted 
Skole. 
  De to forslag blev længe 
og indgående debatteret, 
og der blev fra flere sider 
talt om, at den 
socialdemokratiske 
gruppeformand 
underkendte sin 
socialdemokratiske 
kulturudvalgsformands 
arbejde.   
  Kulturudvalgsfor-
mand Aage Lindballe selv 
så imidlertid positivt på, at 
gruppeformanden 
underkendte 

kulturudvalget, som ikke 
selv havde indstillet ekstra 
midler til Biersted Skole. 
  O. Koefoed-Olsen mente 
ikke, han kunne være med 
til at bevilge så mange 
penge uden nærmere 
forklaring på, hvad de skal 
bruges til. 
  Men henblik på det 
sprængte forlig, sagde han 
til borgmester Ole 
Lykkegaard Andersen:
  Som man reder, så ligger 
man. 
  Allan Jensen (V) læste op 
af nu-dansk ordbog for at 
bevise, at forlig og enighed 
er det samme. 
  Da byrådet havde været 
igennem 14 afstemninger 
og budgettet for 1990 med 
en nettodriftsudgift på 
170.270.000 kr. var 
godkendt, gav Erik 
Ingerslev Larsen (SF) 
udtryk for, at opbruddet i 
rådet var tegn på, at 
demokratiet havde vundet. 
  Debatten blev overværet 
af omkring 70 mennesker.  

socialdemokraterne kunne 
gå ind for, at to SiDere 
ikke kunne få de to 
stillinger. 
  Ved byrådets behandling 
af sagen, sagde Knud 
Winther (S), at 
foreningerne skulle 
dokumentere 
lønudgifterne, og at der i 
virkeligheden er tale om en 
meget fin ordning, som er 
første skridt på vejen til en 
decentralisering.
  Sagen var kommet på 
byrådets dagsorden efter, 
at et flertal i 
kulturudvalget havde 
ønsket at ansætte pedeller 
ind til udgangen af juli 
næste år. I perioden ind til 
da, ville flertallet have 
undersøgt mulighederne 
for at gøre alle haller mere 
selvstyrende. 
  Et mindretal ønskede en 
forsøgsordning på de to ny 
haller allerede fra 

åbningen til oktober. Men 
først en uge efter mødet, 
anmodede 
kulturudvalgsformanden 
om at få sagen i byrådet. 
  O. Koefoed-Olsen (UP) 
anmodede 
socialdemokraterne om at 
trække forslaget tilbage, 
fordi der er tale om 
kommunale haller. 
  Formanden for 
fritidsnævnet, Marianne 
Vester (V) undrede sig 
over, at 
kulturudvalgsformanden 
gik imod den enige 
indstilling fra nævnet, som 
et flertal i kulturudvalget 
havde fulgt, og Jørgen 
Krogsgaard (K) udtrykte 
forundring over, at sagen 
kom ind af en sidedør, 
uden at der havde været 
lejlighed til at drøfte 
økonomiske aspekter. 
   Cianne Holme (V) mente, 
det var vigtigt, at skolerne 

også fik medbestemmelse, 
fordi de i vid udstrækning 
skal bruge hallerne til 
undervisning. 
  Erik Ingerslev Larsen (SF) 
mente, ordningen på 
forsøgsbasis ville give 
mulighed for at finde ud af, 
om idrætsforeningerne kan 
klare opgaven selv. 
  Herefter blev, der 
usikkerhed om, hvorvidt 
det var et forsøg eller en, 
permanent ordning. I 
dagsordenen stod forsøg, 
men af det omdelte bilag 
fremgik, at der er tale om 
en permanent ordning. 
  Under hele debatten 
lykkedes det ikke at skabe 
klarhed, men da sagen 
efter ønske fra 
socialdemokraterne blev 
sat til afstemning, blev der 
efter forslag fra borgmester 
Ole Lykkegaard Andersen 
(V) stemt om en permanent 
ordning.   

Rivegilde om budget
Nordjyske Stiftstidende 29.09.1989

Af Jytte Jessen

  AABYBRO: Aabybro 
Byråd blev dybt splittet, da 
budgettet for 1990 skulle 
godkendes ved 
andenbehandlingen i aftes. 
Med støtte fra det ene af de 
to konservative 
medlemmer lykkedes det 
SF og Socialdemokratiet at 
skabe et 9-8 flertal for et 
budget, der lyder på 
170.270.000 kr. Budgettet 
hviler på en 
beskatningsprocent på 
19,8, 0,2 under dette års, 
samt en 
grundskyldspromille på 
syv.
  Der måtte 14 

afstemninger og en række 
beskyldninger til, før 
budgettet var godkendt. 
Beskyldningerne gik 
mellem Venstre og det ene 
konservative medlem på 
den ene side og 
socialdemokrater, SF og 
det andet konservative 
medlem på den anden 
side.
  Ved førstebehandlingen 
tydede alt på et forlig 
mellem S, V og K, men i 
perioden frem til 
andenbehandlingen sprang 
først det ene konservative 
medlem fra. Derefter 
smuttede den 
socialdemokratiske 
gruppe, og sammen med 
SF lykkedes det for det 

knebne flertal at få 
yderligere 900.000 kr. på 
budgetterne for næste år. 
Pengene skal tages ved, at 
styrkelsen af 
kassebeholdningen 
reduceres.
  Borgmester Ole 
Lykkegaard Andersen (V) 
betegner 
socialdemokraternes brud 
som chokerende og 
uansvarligt, og han mener, 
at det ikke borger for et 
godt samarbejde i 
fremtiden.
  Omvendt betegner 
SF'eren Erik Ingerslev 
Larsen bruddet som en 
gevinst for demokratiet.



Vælgerforening tager afstand fra medlem 
Aalborg Stiftstidende 29.09.1989

  AABYBRO: Den 
Konservative 
Vælgerforening i Aabybro 
tager nu afstand fra det 
konservative 
byrådsmedlem Jørgen 
Rasmussens holdninger og 
hans splittelse af det 
borgerlige samarbejde i 
byrådet. 
  Vælgerforeningen vil dog 
ikke forfølge sagen, fordi 
Jørgen Rasmussen 
udtræder af byrådet til 
nytår. 
 -Jørgen Rasmussens 
stemmeafgivning er 
bestemt ikke i 
overensstemmelse med 
vælgerforeningens 
holdninger, og vi står 
fuldstændig uforstående 
over for Jørgen 
Rasmussens 
stemmeafgivning specielt i 
forbindelse med budgettet, 
siger vælgerforeningens 
formand, Arne 
Johannessen. 
 -Den konservative 
Vælgerforening mener, at 
det er meget nødvendigt at 

holde igen på kommunens 
udgifter, da øgede udgifter 
kun kan medføre øget 
skattetryk. 
 -Vi mener samtidig, at det 
er meget beklageligt, at 
Jørgen Rasmussen har 
splittet det borgerlige 
samarbejde. 
 -Da Jørgen Rasmussen for 
lang tid siden har 
bekendtgjort, at han 
udtræder af byrådet med 
indeværende periodes 
udløb, ser vi ingen grund 
til at forfølge sagen 
yderligere, siger Arne 
Johannessen. 
  På det seneste 
byrådsmøde valgte Jørgen 
Rasmussen at stemme 
sammen med 
socialdemokraterne og SF. 
Derved sikrede han et 9-8 
flertal for et budget, der 
indeholdt større udgifter 
end det, der ved 
førstebehandlingen af VK 
og S blev betegnet som et 
godt budget. 
  Også i andre 
sammenhænge har Jørgen 
Rasmussen stemt sammen 
med socialdemokraterne. 

Det skete bl.a. i 
spørgsmålet om etablering 
af et huslejenævn. Her 
sikrede den konservative 
stemme nævnet. Det 
foregik på augustmødet og 
udløste øjeblikkeligt, at 
vælgerforeningen tog 
afstand fra Jørgen 
Rasmussens afstemning. 

Jørgen Rasmussen vises 
vintervejen i 
vælgerforeningen

SiD er rystet over Socialdemokratiet 

  AABYBRO: SiD i Aabybro 
er dybt rystet over, at den 
socialdemokratiske 
byrådsgruppe er gået imod 
ansættelse af to SiDere 
som pedeller ved de ny 
haller i Birkelse og 
Nørhalne. Der er i 
øjeblikket 672 ledige i 
Aabybro Kommune. 20 af 
dem har søgt de to 
pedelstillinger, som netop 
har været opslået. 

  Det siger næstformanden 
i SiD i Aabybro, Helle 
Kristensen, efter at S, SF 
og den konservative Jørgen 
Rasmussen på byrådets 
septembermøde nedstemte 
en flertalsindstilling fra 
kulturudvalget om, at de to 
ny haller skal passes af to 
pedeller på SiD-
overenskomst. I stedet 
stemte den samme gruppe 
et socialdemokratisk 
forslag om at give 175.000 

kr. om året til hver af de to 
idrætsforeninger igennem. 
Foreningerne må så selv 
ansætte personale. 
 - Vi anede intet om den 
socialdemokratiske 
holdning til SiD-
medlemmer, før vi læste 
det i avisen og blev klar 
over, at Socialdemokratiet 
vil drive borgerlig politik, 
siger Helle Kristensen. 
 - Socialdemokraterne 
havde end ikke spurgt os 

Snak om septiktanke blev taget af bordet 
Aalborg Stiftstidende 29.09.1989

  AABYBRO: Der blev ikke 
lukket op for nogen 
septiktankdebat på 
byrådets septembermøde. 
Sagen blev nemlig taget af 
dagsordenen. Det skete 
efter ønske fra den 
socialdemokratiske 
gruppe. 
  Ved en afstemning 
ønskede 
socialdemokraterne, SF og 
Jørgen Rasmussen 
punktet fjernet, medens de 
øvrige ni ønskede det 
behandlet. 
  Det var borgmester Ole 
Lykkegaard Andersen (V), 
der havde ønsket 
spørgsmålet om 
obligatorisk, kommunal 
tømning af de ca. 1000 
private septiktank på 
dagsordenen igen. Han 
begrundede ønsket med, at 
der ikke forelå 
dokumentation for værdien 
af tømningen, at andre 
kommuner udsatte en 
obligatorisk tømning, at 
Allan Jensen (V) i teknisk 

udvalg havde ønsket 
starttidspunktet udsat, og 
at så mange 
septiktankejere, havde 
ønsket sagen 
genbehandlet. 
  Hverken Knud Winther 
(S) eller Jørgen Rasmussen 
(K) fandt, at der var så 
meget nyt i sagen, at der 
var grundlag for en ny 
behandling. 
  Jørgen Rasmussen 
kritiserede i øvrigt, at det 
var blevet fremført, at der 
ikke på forhånd var 
orienteret om en 
obligatoriske tømning. Han 
henviste til et møde med 
landboorganisationerne, 
som ikke havde givet 
tilbagemelding om 
utilfredshed med 
ordningen. 
  På byrådets spørgetid 
havde Knud Ogstrup, 
Biersted, henstillet til 
byrådet at udskyde 
igangsætningen i indtil to 
år, så der kan skaffes 
dokumentation for 
tømningsværdien. 
  Både Knud Winther og O. 

Koefoed-Olsen var i øvrigt 
utilfredse med, at borgerne 
bare kunne stille sig op på 
spørgetiden og lire 
spørgsmål og kommentarer 
af sig.
 -Hvor var vi henne, hvis 
alle borgere stillede sig op 
på den måde? spurgte 
Knud Winther og 
opfordrede borgmersteren 
til at gribe ind. 
  Koefoed-Olsen mente, at 
spørgetiden kun var for 
korte spørgsmål.
  Han blev imidlertid af 
borgmester Ole. 
Lykkegaard Andersen 
belært om, at der ikke er 
nedfældet betingelser for 
spørgsmålenes længde. 
  Der var i øvrigt mødt 
mange septiktankejere op 
for at høre byrådets 
behandling af sagen. De 
forlod imidlertid mødet, da 
punktet blev taget af 
dagsordenen.
  Den oblogatoriske 
tømning træder i kraft 
næste år, og de første 
tømninger vil ske i maj. 

om vores holdning til at 
lade idrætsforeningerne 
selv ansætte personale. 
 - Vi havde naturligvis 
taget afstand fra det. SiD 
har ingen overenskomst 
med idrætsforeningerne, 
og det betyder, at vi ikke 
har garanti for, at 
foreningerne ansætter 

medarbejdere på den løn, 
som vores medlemmer skal 
have, siger Helle 
Kristensen videre og 
tilføjer, at SiD ikke har den 
store tiltro til systemet, 
idet idrætsforeningerne i 
forvejen har 
lønregnskaber. 
 - Vi har imidlertid ikke 

mulighed for at gøre noget 
ved en byrådsbeslutning, 
selv om den hviler på så 
beskedent et grundlag som 
9-8. Men vi vil prøve, om vi 
kan få lavet lokalaftaler 
med idrætsforeningerne, 
så de ansatte sikres den 
rigtige løn, siger Helle 
Kristensen.

- Uenighed om bus og pedeller væltede forlig
Aalborg Stiftstidende 30.09.1989

 AABYBRO: Det var for-
årets affære med pleje-

hjemsbussen i Aabybro, 
Venstres optræden i sagen 
og problemerne om 
pedeller eller ikke pedeller 

ved de ny haller, der 
væltede muligheden for et 
budgetforliget i Aabybro.
  Det erklærer den 



Knud Winther - Skælder udCianne Holme - Beæret

- Ynkelige og utrolige
Borgmester mener, at S har brugt kræfterne på rævekage 
Aalborg Stiftstidende 01.10.1989 

  AABYBRO: Den 
optræden, den 
socialdemokratiske gruppe 
lagde for dagen i 
byrådssalen ved 
andenbehandlingen af 
budgetterne, forekommer 
mig at være endnu mere 
ynkelig og utrolig nu, hvor 
gruppeformanden Knud 
Winther i en avisartikel 
har afsløret, at det er en 
politisk rævekage og hans 
tackling af den gamle sag 
om plejehjemsbussen, der 
er årsag til, at 
socialdemokraterne sprang 
fra budgetforliget. 
  Det siger borgmester Ole 
Lykkegaard Andersen (V), 
og tilføjer, at han har 
svært ved at se en fornuftig 
sammenhæng i den 
socialdemokratiske 
adfærd. 
 -Knud Winthers udtalelser 
viser, at det, som vi også 
antydede i byrådssalen, 
slet ikke var spørgsmålet 
om at finde 750.000 kr. til 
Biersted Skole, det drejede 
sig om. Men snarere en 

politisk rævekage, slået op 
af Knud Winther og bagt i 
fællesskab med SF og 
Jørgen Rasmussen fra de 
konservative for at få en 
lokal idrætsforenings 
ønske tilgodeset på trods 
af en enig indstilling fra 
fritidsnævnet og en 
indstilling fra 
kulturudvalget.  
 -Nøgternt vurderet er 
rævekagen temmelig 
dårligt bagt. Det Knud 
Winther opnåede, var at 
skabe ulige vilkår for 
idrætsforeningerne. Var 
indstillingerne blevet fulgt, 
havde alle foreninger fået 
lige vilkår.    
 -Det er ret forbløffende, at 
Knud Winther trækker 
affæren om 
plejehjemsbussen frem. 
Den sag kan da vist ikke 
have noget med 
budgetforliget at gøre. Den 
ligger måneder forud for 
for budgettets 
førstebehandling. 
  Der blev den ikke omtalt, 
og som bekendt sprang 
Knud Winther først fra 

forliget efter 
førstebehandlingen. l øvrigt 
mener jeg, at Venstres 
medlemmer handlede helt 
korrekt ved ikke at deltage 
i det møde, hvor 
plejehjemslederen ikke 
kunne være tilstede, siger 
Ole Lykkegaard Andersen. 
 -Knud Winthers udtalelser 
om Venstres arbejde for at 
sikre Aabybros udvikling 
virker ikke helt 
gennemtænkte. Det er 
rigtigt, at politik er et 
spørgsmål om flertal, men 
det flertal har 
socialdemokraterne da 
hele tiden været med til at 
sikre ved at reagere 
fornuftigt på ny tiltag 
inden for service- og 
erhvervsudvikling. 
 - For Aabybro Kommunes 
skyld håber jeg ikke, at 
Knud Winthers manøvrer 
og metoder til at skaffe sig 
et politisk flertal, som det 
han lancerede i 
byrådssalen i onsdags, er 
noget, vi skal se alt for ofte 
fremover, tilføjer Ole 
Lykkegaard Andersen. 

SF vil have en en helt ny socialinspektør 
Aalborg Stiftstidende 01.10.1989

  AABYBRO: SF vil have 
socialinspektørstillingen i 
Aabybro genbesat senest 
1. januar, efter at den har 
været besat med en 
konstitueret leder, siden 
den forrige inspektør rejste 

for to måneder siden. 
Partiet har derfor forlangt, 
at byrådet på et 
ekstraordinært møde 
onsdag aften træffer 
beslutning om at genopslå 
stillingen. 
  I et brev til borgmester 

Ole Lykkegaard Andersen 
(V) peger Erik Ingerslev 
Larsen (SF) på, at der 
samtidig skal iværksættes 
et moderniserings- og 
fornyelsesprojekt af det 
administrative og politiske 
system i Aabybro 

socialdemokratiske 
gruppeformand Knud 
Winther, som samtidig 
siger, at hvis han har 
brudt en aftale, så er det i 
givet fald første gang i de 
19 år, han har siddet i 
byrådet. Samtidig 
understreger han, at 
Socialdemokratiet er parat 
til at genoptage 
samarbejdet, men at det 
ikke kan ske 
betingelsesløst, og at den 
sobre valgkamp formentlig 
er gået fløjten. 
 -I de 19 år, jeg har siddet i 
byrådet, har jeg indgået 15 
budgetforlig, og jeg har 
aldrig brudt en aftale, siger 
Knud Winther. Jeg har 
altid stået ved det, jeg har 
sagt, men det er for lavt, 
når Cianne Holme (V) går 
efter min person, sådan 
som hun gjorde, da hun 
ved andenbehandlingen 
sagde, at jeg brød al 
anstændighed. Har hun 
brug for at markere sig 
politisk, bør hun ikke gøre 
det med personligheder. 
Men jeg er klar over, at jeg 
kan vente mere fra hende. 
 -I det hele taget er det 
Ventres spillen med 
musklerne og visse 
Venstrefolks pludselige 
behov for at markere sig, 
der har været belastende 
for samarbejdet, fortsætter 
Knud Winther. Den 
udvandring, Venstres 
medlemmer præsterede, da 
socialudvalget i foråret 
skulle drøfte affæren om 
forvaltningens brug af 
plejehjemsbussen og 
Venstres  negative 
holdning til det 
socialdemokratiske forslag 
om at lade 
idrætsforeningerne selv stå 

for de to ny haller, er to af 
de ting,  som har bevirket, 
at der ikke kunne blive et 
budgetforlig. 
 - I det hele taget har 
Venstre i længere tid 
forsøgt at gøre sig til af 
noget, der har været bred 
enighed om. Det gælder 
f.eks. de store resultater 
som tv-station, hotel og 
turistcenter, hvor vi har 
været loyale. Det er ikke, 
som Venstre går rundt og 
fortæller, noget de har 
skaffet. Det er noget, der 
har været bred enighed 
om. 
  -Med hensyn til de 
750.000 kr. til ekstra  
vedligeholdelse af Biersted 
Skole, så omtalte jeg 
allerede ved 
førstebehandlingen, at der 
var problemer med 
bygningerne. Samtidig 
bemærkede jeg, at 
budgettet så meget 
fornuftigt ud. 
 -Jeg havde håbet på, at vi 
mellem første og anden 
behandlingen kunne have 

fået en fornuftig snak, der 
kunne bringe tingene på 
plads, så vi i bred enighed 
kunne få et forlig. Det 
lykkedes ikke, og derfor 
måtte vi søge samarbejde 
andre steder. Det her er 
nemlig politik, og det er 
flertallet, der bestemmer. 
 -Men vi er da parat til 
samarbejde igen, hvis der 
er vilje og lyst. Men 
samarbejde er ikke kun 
noget, man har, når der 
skal indgås forlig om 
budgettet. Samarbejdet 
skal også eksistere i det 
daglige arbejde og fra sag 
til sag, tilføjer Knud 
Winther, 
 -Jeg er beæret over, at 
Knud Winther tillægger 
mine udtalelser så stor 
betydning, siger Cianne 
Holme (V). 
  Det var og er min 
personlige opfattelse, at S, 
SF og Jørgen Rasmussen 
(K) havde indgået en aftale, 
 -Med hensyn til bussen, 
så indkaldte 
socialudvalgsformand 

Knud Winther på 
baggrund af en avisartikel 
diakonsammenslutningens 
leder til et møde, selvom 
han vidste, at 

plejehjemslederen ikke 
kunne være til stede, Det 
var uacceptabelt for mig at 
deltage i mødet uden 
plejehjemslederen. Det 

strider imod min moral, at 
diskutere den slags sager, 
når de implicerede ikke 
selv er til stede.
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Ingen lys på trafikanterne
Aalborg Stiftstidende 02.10.1989

  AABYBRO: Der bliver 
ikke opsat lys, hvor 
Banestien krydser Toftevej.       
I stedet bliver der særligt 
reflekterende tavler på 
vejens midterhelle, så 
trafikanterne ikke kommer 
til at påkøre hellen.
  Den beslutning har 
Nordjyllands Amt truffet, 
efter at Erik Ingerslev 
Larsen, SF i Aabybro har 

anmodet amtet om at sikre 
Banestiens trafikanter, når 
de passerer Toftevej.
  Erik Ingerslev Larsen 
havde foreslået, at der blev 
bygget en 
niveauforskydning på 
vejbanen.
  Amtets udvalg for teknik 
og miljø har i stedet 
besluttet, at anlægge en 
midterhelle. 
Amtsvejvæsenet kan i 
øvrigt ikke anbefale 

niveauforskydningger 
andre steder end i tæt 
byområder, og som led i 
større trafiksanerings-
arbejder.
  I et svar til Erik Ingerslev 
Larsen gør amtet 
opmærksom på, at det 
ikke finder vejbelysning 
nødvendig på stedet, men 
at det vil opsætte særligt 
reflekterende tavler på 
hellen, så den ikke påkøres 
i den mørke tid.

Bestyrelsesmøde den 4. oktober 1989 SiD-huset Aabybro

Dagsorden
1. Valg af dirigent
2. Protokol
3. Meddelelser
4. Kommunalvalg
5. Politiske krav ved eventuel samarbejde med socialdemokratiet - oplæg ved Erik
6. Orientering fra SP forlag - valg af bogorm.
7. Kampagne for Socialistisk Weekend
8. Eventuelt

ad 1. Da vi var en lille forsamling afholdtes mødet uden dirigent

ad 2.
a - Margrethe oplæste protokollen

b- rettelse til punkt 4 fra bestyrelsesmødet 6. september 1989

Erik giver ved næste bestyrelsesmøde et oplæg vedrørende de politiske krav ved eventuel 
samarbejde med socialdemokratiet.

Jette orienterede om et afholdt møde med de andre partiers formænd.

Vi fik meddelt datoerne for valgmøderne hvor de 2 første repræsentanter på listen møder frem.

ad 4. Da vi kom ret sent i gang med mødet enedes vi om at afholde ekstraordinært 
bestyrelsesmøde mandag den 9. oktober 1989, hvor vi vil behandle dette punkt.

ad 5. Grundet de interne problemer i Socialdemokratiet vælger vi at stå frit og ellers at se tiden 
an.

ad 6. Vi foreslår Maja til bogorm.

ad 7. Erik ophænger plakat og pjecer i Brugsen - lægger pjecer på biblioteket.

ad 8. Grundet få fremmødte til sidste medlemsmøde besluttedes det at diskutere 
skolebestyrelser på medlemsmødet den 25. oktober.

referent: Margrethe Larsen

Kommune. Projektet skal 
være afsluttet, så der kan 
træffes beslutning senest 
1. september 1990. 
  I forvejen arbejdes der 
med en strukturændring i 
skole- og 
kulturforvaltningen samt 
socialforvaltningen, og det 
er for ikke at binde sig til 
en bestemt udvikling, at et 
enigt økonomiudvalg 
besluttede at udskyde 
genbesættelsen af 
socialinspektørstillingen. 
  Der har bl.a. været holdt 
et arbejdsseminar først på 
sommeren. På seminaret 
var der en positiv holdning 
over for ændringer i de to 
forvaltninger. 
  Dette arbejdsseminar og 
de videre drøftelser om en 
hel eller delvis 
sammenlægning skal 
drøftes på et orienterende 
møde forud for det 
ekstraordinære 
byrådsmøde onsdag aften. 
  Borgmester Ole 
Lykkegard Andersen venter 

ikke, at SF's krav vil stikke 
en kæp i hjulet på den 
nytænkning, 
afbureaukratisering og 
effektivisering, som 
allerede er sat igang i 
Aabybro Kommune: 
 -Jeg er ved at være godt 
træt af at høre på SFs 
landspolitiske filosofi og 
ideologi og deres forsøg på 
at fremføre dem på 
kommunalt plan, siger Ole 
Lykkegaard Andersen. 
 -Jeg er udmærket klar 
over, at SF på landsplan er 
imod muligheden for at 
ændre strukturen i vores 
forvaltninger og dermed 
muligheden for at løse 
opgaver på tværs af de 
nuværende sektorgrænser. 
 -Men samtlige andre 
partier har erkendt 
nødvendigheden af at 
lukke op for nytænkning, 
hvis vi skal leve op til 
fremtidige krav til 
kommunernes handlekraft, 
omstillingsevne og 
økonomiske styring. 

 -Der har da også hele 
tiden i byrådet været en 
positiv opbakning af det 
strukturprojekt, som 
byrådet på junimødet satte 
igang for kommunen. 
I forvaltningerne har der 
siden været arbejdet godt 
og seriøst med det, og 
første trin på projektet 
bliver præsentationen for 
byrådet onsdag aften. Der 
vil samtidig blive lagt en 
handlingsplan frem for 
hvordan, vi kommer  
videre. 
 -Med baggrund i den 
hidtidige positive 
opbakning og den politiske 
enighed, der, når man ser 
bort fra SF, hersker på 
landsplan, har jeg svært 
ved at forestille mig, at SFs 
forslag vil blive en kæp i 
hjulet på nytænkningen i 
kommunen, og at nogen i 
byrådssalen vil lægge 
hindringer i vejen, siger 
Ole Lykkegaard Andersen. 
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SF fører ikke borgerlig politik 
Aalborg Stiftstidende 04.10.1989

  AABYBRO: SF-
byrådsmedlem Erik 
Ingerslev Larsen, Bellisvej, 
Aabybro, mener ikke, det er 
borgerlig politik at sige nej 
til SiD'ere i de to ny haller. 
Han skriver: 

  Af en artikel i Aalborg 
Stiftstidende 28. september 
fremstår det, som om SF 
skulle føre borgerlig politik, 
fordi vi sagde nej til at 
kommunen skulle stå for 
ansættelsen af det 
personale, der skal betjene 
de to nye haller. Dette er 
imidlertid forkert opfattet. 
SF går ind for 
selvforvaltning og 
decentralisering, hvilket 
betyder, at brugerne skal 
have en større indflydelse 
på tingene i 
lokalsamfundet. 

  Derfor var det i 
forbindelse med opstart af 
de to ny idrætshaller 
naturligt at lægge 
opgaverne ud til de to 
lokale 
idrætsorganisationer, 
sådan at de selv kan stå for 
ansvaret for idrætshallerne, 
herunder ansættelse af 
personale. Ved at 
idrætsorganisationerne står 
for personaleansættelsen, 
vil disse ansættelser ikke 
betyde nedskæringer i 
andre stillinger, hvilket har 
stor betydning. 
  Der indgås en aftale 
mellem kommunen og 
idrætsorganisationerne om 
hvilke arbejdsopgaver, der 
skal løses for det aftalte 
beløb, herunder at 
stævnetildelinger sker i 
samarbejde med de øvrige 
haller i kommunen. Det 

honorar, Aabybro 
Kommune udbetaler, går til 
delvis dækning af 
lønomkostninger for 
udførelse af 
arbejdsopgaverne. For at 
sikre at 
idrætsorganisationerne 
bruger pengene til 
ansættelse af personale, 
skal der ved den årlige 
regnskabsaflæggelse 
foreligge dokumentation for 
lønafregninger af minimum 
samme størrelse, som det 
fastsatte honorar fra 
kommunen. 
  Det vedtagne forslag har 
derfor ikke noget med 
borgerlig politik at gøre, 
men er et lille skridt mod 
selvforvaltning og 
decentralisering. 

Erik Ingerslev Larsen 

SF ønsker selvforvaltning og decentralisering
BREVE FRA LÆSERNE:  AabybroPosten 04.10.1989

  Af en artikel i Aalborg 
Stiftstidende den 28/9 
fremstår det som om SF 
skulle føre borgerlig politik, 
fordi vi sagde nej til at 
kommunen skulle stå for 
ansættelsen af det 
personale, der skal betjene 
de to nye haller. Dette er 
imidlertid forkert opfattet. 
  SF går ind for 
selvforvaltning og 
decentralisering, hvilket 
betyder, at brugerne skal 
have en større indflydelse 
på tingene i 
lokalsamfundet. 
  Derfor var det i 
forbindelse med opstart af 
de to nye idrætshaller 
naturligt at ligge opgaverne 
ud til de to lokale 
idrætsorganisationer. 

sådan at de selv kan stå for 
ansvaret for idrætshallerne. 
herunder ansættelse af 
personale. Ved at 
idrætsorganisationerne står 
for personaleansættelsen 
vil disse ansættelser ikke 
betyde nedskæringer i 
andre stillinger. hvilket har 
stor betydning. 
  Der indgås en aftale 
mellem kommunen og 
idrætsorganisationerne om 
hvilke arbejdsopgaver der 
skal løses for det aftalte 
beløb, herunder at 
stævnetildelinger sker i 
samarbejde med de øvrige 
haller i kommunen. 
  Det honorar Aabybro 
Kommune udbetaler går til 
delvis dækning af 
lønomkostninger for 
udførelse af 

arbejdsopgaverne. 
  For at sikre at 
idrætsorganisationerne 
bruger pengene til 
ansættelse af personale 
skal der ved den årlige 
regnskabsaflæggelse 
foreligge dokumentation for 
lønafregninger af minimum 
samme størrelse. som det 
fastsatte honorar fra 
kommunen. 
  Det vedtagne forslag har 
derfor ikke noget med 
borgerlig politik at gøre, 
men er et skridt mod 
selvforvaltning og 
decentralisering. 

Med venlig hilsen 
Erik Ingerslev Larsen 
Socialistisk Folkeparti 
byrådsmedlem 
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Rævekage måtte bage i en time 
Flertal for ny socialinspektør fra nytår 
Aalborg Stiftstidende 05.10.1989

   AABYBRO: Selvom 
resultat var klart allerede 
fra åbningen af det 
ekstraordinære 
byrådsmøde i aftes, måtte 
den sidste del af den 
politiske rævekage, som 
skulle sikre, at SF'eren 
Erik Ingerslev Larsen fik 
sit forslag om 
genbesættelse af 
socialinspektørstillingen 
igennem, bage i en time. 
Det skete under 
overværelse af op mod 80 
tilhørere, fortrinsvis 
ansatte i kommunen. 
  Ved den afstemning, som 
afsluttede den til tider 
pinagtige debat, stemte 10, 
nemlig de seks 
socialdemokrater, SF'eren, 
løsgængeren Ole Schøler, 
den upolitiske O. Koefoed-
Olsen og den konservative 
Jørgen Rasmussen for, at 
stillingen opslås til 
besætteise fra nytår. De 
øvrige stemte imod. 
  Under debatten kom det, 
som ved byrådsmødet for 
en uge siden, til 
almindeligt kendskab, at 
SF'eren Erik Ingerslev 
Larsen var i tvivl om, hvad 
det egentlig var, den 
socialdemokratiske gruppe 
ønskede af ham. For en 
uge siden var han i tvivl 
om, hvorvidt de 
kommunale midler til 
selvstyret i 
idrætsforeningerne i 
Nørhalne og Birkelse 
skulle være en 
forsøgsordning eller en 
permanent ordning, I aftes 
var han i tvivl om, hvorvidt 

han skulle holde fast på sit 
eget forslag om tre  
byrådsmedlemmer i den 
arbejdsgruppe, der skal 
kulegrave strukturen på 
rådhuset, eller om han 
skulle følge et forslag fra 
O. Koefoed-Olsen om seks 
medlemmer, så alle 
grupperinger i rådet kunne 
blive repræsenteret. 
  Jørgen Krogsgaard (K) 
betegnede Erik Ingerslev 
Larsens usikkerhed som et 
udtryk for handelshumør, 
men da Knud Winther skar 
igennem og holdt fast på 
tre medlemmer, valgte Erik 
Ingerslev Larsen at følge et 
råd fra borgmester Ole 
Lykkegaard Andersen (V) 
om at fastholde sit eget 
oprindelig forslag  på tre. 
  Forud for det åbne møde 
havde der været en 
orientering om ny struktur 
på rådhuset. Bl. om 
mulighederne for en for-
valtningssammenlægning. 
  På det åbne møde var der 
tydelige dønninger af den 
lukkede diskussion, og det 
var helt tydeligt, at det 
socialistiske-konservative 
flertal fra forrige uge stadig 
eksisterede, skønt den 
konservative part i sagen, 
Jørgen Rasmussen, først 
ytrede sig, da han rejste 
sig op ved afstemningen. 
  Som oplæg til det åbne 
møde præsenterede 
borgmester Ole 
Lykkegaard Andersen (V) 
et organisationsprojekt 
opdelt i tre faser, hvorefter 
der først skulle fokuseres 
på de forvaltninger, der 
har direkte relationer til 

borgerne, derefter på 
ledelsen og sidst på de 
administrative opgaver. 
  Borgmesteren kaldte det i 
øvrigt en hån mod det 
arbejde, som 
medarbejderne har udført 
med henblik på en mulig 
koordination af social- og 
sundhedsorvaltningen 
samt skole- og 
kulturforvaltningen, at 
forlange en socialinspektør 
ansat. 
  Knud Winther (S) kunne 
se gode ting i oplægget, 
men holdt fast i, at Erik 
Ingerslev Larsen skulle 
have sit ønske om en 
genbesættelse af 
socialinspektørstillingen 
opfyldt. 
  O. Koefoed-Olsen (UP) 
advarede mod at lade 
projektet samle støv. Knud 
Winther efterlyste en 
helhed og Erik Ingerslev 
Larsen pointerede, at det 
skal være det ny byråd, der 
træffer afgørelse om den 
fremtidige struktur og 
organisation på rådhuset. 
Ole Schøler fandt, det var 
svært at overskue 
forslaget, og efter at 
diskussionen havde kørt 
rundt i en times tid blev 
Erik Ingerslev Larsens 
forslag vedtaget af 
flertallet. 
  Men det blev ikke 
afklaret, om der er tale om 
en midlertidig ansættelse 
af ny socialinspektør, eller 
om det kan blive aktuelt at 
afskedige inspektøren, hvis 
resultatet af kulegrav-
ningen fører til forvalt-
ningssammenlægninger. 

Splittelse hos S skabte forvirring 
Byrådsmødet måtte suspenderes
Aalborg Stiftstidende 05.10.1989 

  AABYBRO: Aldrig så snart 
var den socialdemokratiske 
byrådsgruppe i aftes blevet 
sprængt ved Ole Schølers 
udmeldelse, før der i 
byrådet opstod en 
temmelig komisk og 
forvirret situation, som 
medførte, at byrådsmødet 
måtte suspenderes. Det 
skete for at få skabt 
klarhed over, hvor 
omfattende de social
demokratiske tropper er.
  Resultatet blev, at 
gruppeformanden Knud 
Winther måtte se i øjnene, 
at han kun kunne stable 
en valggruppe på syv 
medlemmer på benene, 
medens den borgerlige fløj 
kunne mønstre en 
valggruppe på otte.
  Det medførte, at 
socialdemokraterne kun får 
en repræsentant i den 
arbejdsgruppe, der skal 
vurdere den samlede 
organisation på rådhuset, 

medens den borgerlige fløj 
får to.
  Det resultat kom tydeligt 
bag på Knud Winther, som 
dog bøjede sig for 
kendsgerningen og opgav 
at få SFeren Erik Ingerslev 
Larsen med i 
arbejdsgruppen, sådan 
som han oprindelig, 
storsindet havde lagt ud, i 
stedet må partiet nøjes 
med at have Carl Laursen 
(S) i gruppen, fordi 
valggruppen kun omfatter 
de resterende seks 
socialdemokrater samt 
SFeren Erik Ingerslev 
Larsen. 
  Den borgerlige valggruppe 
omfatter Venstres seks 
medlemmer samt Jørn 
Krogsgaard (K) og 0. 
Koefoed-Olsen (UP).
  Gruppen valgte Jørn 
Krogsgaard (K) og Ole 
Lykkegaard Andersen (V) til 
arbejdsgruppen.
  Arbejdsgruppen kommer 
desuden til at bestå af tre 
forvaltningschefer, tre 

medarbejdere, 
kommunaldirektøren og 
organisations- og 
personalechefen. 
  Borgmesteren havde 
foreslået, at de tre 
byrådsmedlemmer valgtes 
på et økonomi-
udvalgsmøde, men Knud 
Winther ønskede valget 
foretaget for åbent tæppe 
på det åbne byrådsmøde. 
Da byrådsmødet havde 
været suspenderet for at få 
klarhed over 
valggruppernes størrelse, 
tilbød Knud Winther at 
trække sit forslag tilbage, 
men det tilbud blev ikke 
modtaget. I stedet meddelte 
borgmester Ole Lykkegaard 
Andersen, at Knud 
Winthers valggruppe kun 
udgjorde syv medlemmer. 
Borgmesteren havde 
nemlig, medens mødet var 
suspenderet, fået en 
melding fra Ole Schøler 
om, at han ikke var med i 
den socialdemokratiske 
valggruppe. 

Udvalg leder nu efter 40.000 kr. 
Aalborg Stiftstidende 08.10.1989

  AABYBRO: 
Kulturudvalget skal nu 
igang med at lede efter de 
40.000 kr., som et flertal i 
byrådet pålagde udvalget at 
finde på sit budget, så 
idrætsforeningerne i 
Nørhalne og Birkelse kan 
få hver 175.000 kr. til 
rengøring og opsyn med 
deres ny haller. 
  På det oprindelige budget 
er der nemlig kun afsat 
155.000 kr.til hver hal, 
fordi det var ventet, at 
hallerne skulle styres af 

pedeller, som også skulle 
arbejde på skolerne og 
have en del af deres løn 
her. 
  På byrådsmødet, hvor S, 
SF og den konservative 
Jørgen Rasmussen 
besluttede at give hallerne 
hver 175.000 kr., blev der 
ikke peget på, hvor de 
40.000 kr. skulle hentes. 
Det blev overladt til 
kulturudvalget at finde på 
sit eget budget. 
  Det var ventet, at 
udvalget allerede på sit 
møde i den forløbne uge 

ville tage stilling til hvor, 
pengene skal komme fra, 
fordi hallerne allerede nu 
tages i brug. Sagen var 
imidlertid ikke sat på 
dagsordenen. 
  Jørn Krogsgaard (K) 
efterlyste punktet, og han 
fik af kulturudvalgsfor-
mand Aage Lindballe (S) 
løfte om, at sagen kommer 
på det næste 
kulturudvalgsmøde. Det 
holdes imidlertid først 31. 
oktober. 
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Ekstraordinært bestyrelsesmøde den 9. oktober 1989 - Grebjerg Gjøl

Emne: Kommunalvalg

Vi fik først af Erik, en grundig gennemgang af sagen omkring pedellernes ansættelse ved 
hallerne.

Efter kommunalvalget vil vi tage udgangspunkt i politiske krav til socialdemokraterne.

Bestyrelsesmedlemmerne opfordres til at udarbejde forslag til sådanne krav til næste møde.

referent: Margrethe Larsen

S må løse sine problemer
Aalborg Stiftstidende 11.10.1989

  AABYBRO: Hvis 
Socialdemokratiet i 
Aabybro får løst sine 
interne problemer, bliver 
det de politiske 
forhandlinger efter valget, 
der kommer til at afgøre, 
om SF kan støtte 
Sociafdemokratiet ved 
konstitueringen af det ny 
byråd. 
 -Vi ved alle, at der er 
interne problemer i 
Socialdemokratiet, men vi 
håber, at partiet får dem 
afklaret inden valget, siger 

SFs byrådsmedlem Erik 
Ingerslev Larsen, så de er 
klar til at gå ind i et seriøst 
stykke arbejde, så snart 
valget er overstået. Vi kan 
ikke blande os i 
Socialdemokratiets interne 
vanskeligheder, men vi 
venter, at de får styr på det, 
så de klart kan melde ud, 
at de ikke har problemer.
 -Derfor bliver det de 
politiske aftaler, der 
kommer til at danne 
grundlag for, om vi kan 
støtte 
Socialdemokratiet ved 

konstitueringen af det ny 
byråd. Vi har nogle klare 
ønsker, som vi vil have 
opfyldt, bl.a. en række af de 
ændringsforslag, som vi har 
stillet gennem de seneste 
fire år. Det gælder f.eks. de 
forslag, vi har haft om 
forbedring af forholdene for 
småbørnsfamilier. 
 -Trods vanskelighederne i 
Socialdemokratiet går vi 
helt klar ud i valgkampen 
med det formål at skaffe et 
andet flertal i byrådet, 
understreger Erik Ingerslev 
Larsen.

SF vil satse på en offentlig produktion 
Aalborg Stiftstidende 18.10.1989

  AABYBRO: SF mener, at 
der bør satses på en 
kommunal produktion i 
Aabybro. Det fremgår af 
partiets program op til det 
kommende kommunevalg. 
  Partiet mener, at der er en 
række områder, hvor 
private investorer ikke har 
det tilstrækkelige mod til at 
igangsætte en tilstrækkelig 
produktion. Det gælder 
produktion af alternativ 
energiudstyr, miljøteknologi 
og genbrugsteknologi. Her 
bør kommunen i stedet gå 
ind. 
  Men det er en betingelse, 
at der indføres demokrati 
på de kommunale 
virksomheder. Det skal 
ikke være lige så 
udemokratisk, som på de 
offentlige og eksisterende 
private virksomheder. 
  SF forestiller sig også, at 
kommunen opretter 
produktionsværksteder til 
produktion og reparation af 
f.eks. skolemøbler, 

inventar, legetøj og 
redskaber. Desuden skal 
der laves en planteskole, 
hvor der skal produceres de 
planter, som kommunen 
selv bruger. 
  Daginstitutionsområdet 
skal udbygges, så Aabybro 
Kommune kan leve op til 
Bistandslovens krav om det 
nødvendige antal 
daginstitutionspladser, på 
længere sigt skal 
daginstitutionerne være 
gratis for brugerne. 
  Der skal oprettes 
vuggestuer for de 0-2 årige, 
som i dag udelukkende har 
dagplejen. 
  Der skal være kommunale 
ungdomsklubber i alle 
bysamfundene, og der skal 
etableres et medborgerhus, 
som skal være brugerstyret. 
Pensionisterne skal også 
have et samlingssted, hvor 
de frit kan komme og gå. 
Kommunen må være 
behjælpelig, hvis der er 
transport-problemer. 
  Plejehjemmene skal være 

mere åbne, så de bliver et 
naturligt sted for borgerne 
at færdes i det daglige. Og 
fremtidens ældreboliger 
skal placeres centralt, tæt 
på faciliteter som f.eks. 
indkøbscentre. 
  Voksenundervisningen 
skal have bedre 
lokaleforhold. I dag er VUC 
henvist til de lokaler, som 
tilfældigvis bliver tilovers i 
kommunen, mener partiet. 
Mange hold undervises 
under dårlige forhold i 
Aabybrohallen. 
  Partiet mener, at Aabybro 
Kommune skal tage flere 
flygtninge end hidtil. Ellers 
skal kommunen bidrage 
økonomisk til de 
kommuner, som tager 
mange flygtninge. 
  Til glæde for ungdommen 
skal der laves et 
Ungdomshus, hvor der 
både bliver plads til 
almindeligt socialt samvær, 
til dyrkelse af forskelige 
interesser samt til de lokale 
orkestre. 







Stemmeret til lærerne 
Aalborg Stiftstidende 26.10.1989

  AABYBRO: Selv om 
flertallet af lærerne i 
Aabybro Kommune har 
givet udtryk for, at de ikke 
ønsker at få stemmeret i 
de ny skolebestyrelser, der 
skal vælges til marts, gik 
byrådet i aftes ind for at 
give lærerne stemmeret. Til 
gengæld fulgte et stort 
byrådsflertal elevernes 
ønske om ikke at få 
stemmeret allerede til 
foråret i 
skolebestyrelserne. 
  Med hensyn til eleverne 
ønskede SFeren Erik 
Ingerslev Larsen dog, at de 
får stemmeretten, og det 
synspunkt fik han 
protokolleret. 
  O. Koefoed-Olsen (UP) fik 
til gengæld protokolleret, 
at han er imod lærernes 
stemmeret. 
  Han begrundede, sin 

holdning med, at valgene 
til bestyrelserne efter hans 
opfattelse vil blive 
politiske, og at det derfor 
ikke vil være betryggende 
at give lærerne stemmeret.
  Fra socialdemokratisk 
side kom der ytringer om, 
at der bør arbejdes hen 
mod stemmeret til eleverne 
i hvert fald i 
overbygningsskolerne. 
  Den konservative Jørn 
Krogsgaard mente, at 
stemmeret til eleverne 
kunne bringe dem i 
uønskede situationer.
  Formanden for 
skolekommissionen, 
Cianne Holme (V), 
begrundede stemmeretten 
til lærerne med, at den er 
naturlig i et demokrati og 
er en anerkendelse af, at 
lærerne er fuldgyldige 
medlemmer af 
skolebestyrelserne. 

  I debatten fremførtes 
også forskellige 
synspunkter på det 
honorar, der skal gives til 
bestyrelsesmedlemmerne. 
  Debatten på byrådets 
møde i aftes blev ført på 
baggrund af et forslag fra 
kulturudvalget til en 
vedtægt for de ny 
skolebestyrelser. Forud for 
kulturudvalgets 
vedtægtsforslag er gået 
både et stormøde og en 
høring i lærerråd og 
skolenævn.
  I vedtægtsforslaget ligger 
i øvrigt, at spørgsmålet om 
elevernes stemmeret skal 
tages op til drøftelse senest 
1. marts 1991. 
  Vedtægten bliver først 
endelig godkendt i 
december, efter at den har 
været sendt til høring hos 
lærere og nævn. 

SF også med
Aalborg Stiftstidende 29.10.1989

  BIERSTED: I vores 
foromtale af vælgermødet i 
Biersted var der forsvundet 
en enkelt liste i rækken af 

deltagere. SF deltager også 
i mødet.
 Partiet sender tre 
repræsentanter, nemlig 
Erik Ingerslev Larsen, 

Aabybro, Margrethe 
Larsen, Aabybro, samt 
Karen Frøstrup, Biersted. 
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AABYBRO

Bestyrelsesmøde den 1. novenber 1989 SiD-huset Aabybro

Tilstede: Maja, Karen, Jette, Erik, Margrethe, Inge-Lise, Inge Lis og Torben

Dagsorden
1. Valg af dirigent
2. protokol
3. Kommunalvalg, herunder: politiske krav til socialdemokratiet ved eventuel samarbejde.
4. Liste over udvalgsposter

ad 1. Jette blev valgt til dirigent.

ad 2. Margrethe oplæste protokol og tager referat fra dette møde.

ad 3. Erik og Torben hænger valgplakater op

Vi uddeler valgmateriale i centret fredag før valget

Hvis vi bliver interessante efter valget skal Erik og Jette være forhandlingsledere

Vi enedes om en række krav der skal opfyldes før vi kan indgå samarbejde med 
Socialdemokraterne.

ad 4. Vi gennemgik Eriks uddelte liste over udvalgsposter. Vi ser, efter valget, hvilke og hvor 
mange vi kan besætte.

Erik havde modtaget et brev fra lederne af institutionerne og den kommunale tandpleje.
Erik vil sende dem et svarbrev hvori han forklarer sammenhængen i det nu nedsatte 7-mands 
udvalgs kompetence og størrelsen af de fremtidige arbejdsgrupper, samt inddragelse af 
kommunalt ansat personale uden for rådhuset. Der lader til at være en misforståelse som Erik 
udreder.

Derudover gav Maja tilsagn om at hun gerne vil være bogorm.

referent: Margrethe Larsen



medlemsblad



Aftenens dirigent, Inge Pedersen, var vaks til at samle trådene og holde styr på tropperne                                                                                           
Foto: Jens Morten

Det fjerde af de fem vælgermøder i Aabybro Kommune blev endnu engang en bekræftelse 
på, at valgmøder er mændenes domæne

S kom for alvor i krydsild
Aalborg Stiftstidende 14.11.1989

  NØRHALNE: - 
Socialdemokratiet opfører 
sig som en fodboldklub, 
der har mistet sin sponsor. 
Lad os derfor give dem tid 
til at komme ned i anden 
division, så de kan sunde 
sig lidt. 
  Det sagde O. Koefoed-
Olsen (Å), da han på det 
ottekantede vælgermøde i 
aftes i Nørhalne 
Forsamlingshus så sit snit 
til at drysse lidt ekstra 
krydderi på valgkampens 
varme kartoffel: Splittelsen 
i Socialdemokratiet og 
splittelsen mellem 
Socialdemokratiet og SiD.   
  O. Koefoed-Olsen fik 
chancen, da 
Socialdemokratiets 
spidskandidat, Knud 
Winther, på et spørgsmål 
fra  Peder Pedersen, 
Biersted, om dynamit og 
stokkemetoderne i 
Socialdemokratiet, selv tog 
fat på affæren. 
 -SiD-historien skyldes, at 
pressens repræsentant 
ønsker at skade 
Socialdemokratiet, sagde 
Knud Winther. Men det 
har vi oplevet før. Vi havde 
en kandidat, der ikke 
ønskede at være nummer 
to. Derfor gik han. 
SiD-formanden Erik 
Nielsen er blevet forhindret 
i at komme til orde i 
pressen, men over for sine 
medlemmer har han 
dementeret det, der har 
stået i avisen, fortsatte 
Knud Winther. Hermed 
hentydede Knud Winther 
til, at 
SiD-formanden for en 

månedstid siden blev så 
presset, at han for at 
bevare sit levebrød som 
SiD-formand blev nødt til 
over for sine medlemmer at 
tage afstand fra sin 
udtalelser ved at sværge. 
Forleden bekendtgjorde 
han dog, at han står ved 
sine udtalelser, men er 
faldet til føje for 
husfredens skyld. 
  Det blev I øvrigt den 
samme Koefoed-Olsen, der 
fandt det skarpe krudt 

frem og fyrede fra hoften 
på et niveau, som absolut 
må betegnes som 
valgkampens mest 
useriøse. I en debat om 
kommunens økonomi 
postulerede han, at 
økonomien havde nået 
bunden, efter at han selv 
og en tidligere 
Venstremand, som ikke 
ved forrige valg ønskede at 
genopstille, havde forladt 
økonomiudvalget, og at 
kommunens økonomi var 

For første gang i valgkampen var der kaffe til alle, og mens der blev skudt med skarpt i salen 
blev knivene svunget i køkkenet af fra venstre Jonna Sørensen, Tove Carlsen og Gudrun 
Sørensen

kørt i sænk bl.a. af to 
lokale pengeinstitutfolk, 
som begge har sæde i 
erhvervsrådet. 
 -Det er de to 
pengeinstitutfolk, der i 
erhvervsrådet har 
anbefalet at låne, sagde 
Koefoed-Olsen. 
  Bemærkningen gav 
anledning til ikke så lidt 
bestyrtelse i forsamlingen, 
og Koefoed-Olsen måtte 
indkassere en kraftig 
reaktion fra både 
borgmester Ole Lykkegaard 
Andersen (V) og 
viceborgmester Cianne 
Holme (V).
  Borgmesteren betegnede 
Koefoed-Olsens udtalelser 
som horrible, og hans 
øvrige oplysninger om 
kommunens økonomi som 
forkerte. Viceborgmesteren 
sagde, at Koefoed-Olsens 
udtalelser var under 
lavmål, og at han ikke 
kunne være dem bekendt. 
  Den kommunale økonomi 
og kassebeholdningen 
optog i øvrigt de op mod 
100 deltagere ret meget, og 
selv om også Ernst 
Christensen (Z) var af den 
opfattelse, at kommunens 
økonomi er helt i bund, så 
blev det afvist af både Ole 
Lykkegaard Andersen, 

Knud Winther og Erik 
Ingerslev Larsen. 
  Mødet, der var arrangeret 
af Nørhalne Samvirke, bar 
i øvrigt præg af, at 
valgkampen nærmer sig 
sin slutning, Det var trægt 
at få gang i debatten, men 
det lykkedes dog at komme 
omkring ældrecentre, 
plejehjem, skolen som 
kulturcenter, miljøet og 
alle de andre ting, som har 

været drøftet på de tre 
foregående møder. 
  Kandidaternes svar til 
vægerne virkede imidlertid 
som om de var påvirket af 
den filosofi, Dan Turell 
engang lagde for dagen i 
Aabybro: I kan spørge om 
alt hvad I har lyst til, vi 
tager det nemlig ikke så 
tungt med svarene. 



Højere grundskyld kan give børnefamilier bedre forhold 
De standhaftige partisoldater ugens helte
Aalborg Stiftstidende 10.11.1989 

  BIRKELSE: De mange 
planer, SF har lagt på 
bordet i denne valgkamp, 
skal finansieres med en 
højere grundskyldspromille 
og mindst en fastholdelse 
af skatteprocenten. Det 
erklærede SFs 
spidskandidat, Erik 
Ingerslev Larsen, i aftes på 
det ottekantede 
vælgermødet på Birkelse 
Kro. 
  Det er første gang i 
valgkampen, at SF er 
blevet afkrævet en 
forklaring på, hvor 
pengene skal komme fra til 
mere omfattende 
børnepasningsordninger, 
ansættelse af flere 
miljøkonsulenter og sikring 
af veje. Kravet om en 
forklaring kom fra en af 
Venstres kandidater i 
Birkelse. Ruth Søborg 
Andersen. 
  Erik Ingerslev Larsen 
sagde, at skatten ikke 
behøver at blive sat ned, og 
at SF ikke er bleg for at stå 
fast på, at 
grundskyldspromillen skal 
hæves, for at skabe bedre 
forhold for 
børnefamilierne. 
  Ellers var mødet præget 
af en sej debat om 
placeringen og opførelsen 

af den idrætshal, som skal 
indvies næste lørdag. Også 
de manglende p-pladser 
ved hallen fik en tur, 
ligesom flytningen af 
biblioteket og opførelsen af 
ældreboliger ved 
plejehjemmet fik en 
omgang. 
  I det hele taget var det de 
lokale spørgsmål, der blev 
taget fat på, krydret med 
personlige 
spidsfindigheder.
  Ellers blev det på det 
jævnt kedelige møde 
endnu engang 
understreget, at denne 
uges helte må være de 
standhaftige partisoldater. 
I aftes hørte de nemlig med 
rimeligt interesserede 
ansigtsudtryk for tredje 
gang i denne uge, at 
Kristeligt Folkeparti vil 
have alkoholfri zoner og 
ikke bryder sig om aborter, 
at liste A vil have styr på 
økonomien, at liste Z 
mener, skatter er af det 
onde - i hvertfald på 
nuværende niveau - , at 
liste V ønsker positiv 
erhvervsudvikling, at liste 
O vil give borgerne 
medindflydelse, at liste F 
vil tage vare på 
børnefamilierne og miljøet, 
at liste C's ny kandidater 
stiller op, fordi de mener, 

de kan tilføre den lokale 
politik noget nyt, og at liste 
A vil tage sig af børnene, 
de unge, de gamle og alle 
dem med fritid, deres 
favoritpartis.
  De loyale partisoldater 
tog høfligt 
konkurrenternes program 
med, og de gjorde sig stor 
umage for at pine ny, 
velkonstruerede spørgsmål 
ud af oplæggene.
  Det var Birkelse 
Håndværker- og 
Borgerforening, der havde 
arrangeret møde, som 
havde samlet op mod 70 
deltagere. Mandag aften er 
det Nørhalne, der får 
chancen for at høre 
kandidaterne. 

Erik Ingerslev Larsen: Der er ingen grund til 
at hæve skatten, men grundskyldspromillen 
skal sættes op.





Seks fik over 200 personlige stemmer
Aalborg Stiftstidende 22.11.1989

  AABYBRO: Valget i Aa-
bybro i går havde fem 
topscorere, som alle fik 
over 200 personlige 
stemmer. Den største 
stemmesluger blev 
borgmester Ole 
Lykkegaard Andersen (V) 
med 854 personlige 
stemmer. Derefter fulgte 
Knud Winther (S) med 
373, Cianne Holme (V) 
med 295, Ernst 
Christensen (Z) med 255, 
Erik Ingerslev Larsen (SF) 
med 245, og Carl Laursen 
(S) med 219.
  De personlige stemmetal 
fordeler sig i øvrigt sådan:
  Socialdemokratiet: Knud
Winther, 373, Benny 
Christiansen, 68, Jørgen 
Hellum, 89, Annemette 
Nielsen, 78, Leif Andersen, 
103, Erik Ravn Jensen, 85, 
Leif Flemming Nielsen, 31, 
Else Bager, 37, Carl 
Laursen, 219, Lars Chr.
Larsen, 45, Niels Erik 
Pedersen, 18, Aage 
Bruun, 14, Hans Ole 
Mortensen, 30, Carsten B. 
Andersen, 47, Karl 
Schrøder, 82, Grethe 
Metzsch, 13, Leif 
Andersen, 39, Gudrun 
Simonsen 15.

  Det Konservative Folke-
parti: Jørn Krogsgaard, 
160, Kay Werner, 50, 
Kirsten Huse, 25, Freddy 
Munk Sørensen, 31, Per 
Vandkrog, 38, Poul Zinck, 
20, Claus Bunk Pedersen, 
28, og Arne Johannessen, 
18.
  Socialistisk Folkeparti: 
Erik Ingerslev Larsen, 245, 
Margrethe Larsen, 48, Lars 
Jacobsen Hasager, 7, 
Karen Risager Frøstrup, 
24, Ingelis Tannebæk, 8.
  Kommunelisten: Merete 
Baandrup, 17, Kirsten 
Eriksen, 18, Ole F. 
Hermansen, 29, Helge 
Josefsen, 13, Ole Schøler, 
149, Kjeld Svensen, 56.
 Venstre, Gjøl: Ole Lykke-
gaard Andersen, 854, Kurt 
Simonsen, 37, Bente 
Skole, 18, Jytte Pedersen, 
6.
  Venstre, Nørhalne: 
Marianne Vester, 109, 
Jørgen Justesen, 42, 
Birger Fischer,   34.
  Venstre, Biersted, Dorthe 
Pedersen, 127, Knud 
Ogstrup, 111, Gunnar 
Østergaard, 20, Claus B. 
Cortz, 16, Kristian 
Baggesgaard, 9.
  Venstre, Birkelse: Louis 
Larsen, 60, Kaj Andersen, 
54, Sonja Kristiansen, 16, 

Gert Jensen, 6, Ruth 
Søborg Andersen, 17.
  Venstre, Aabybro: Cianne 
Holme, 295, Allan Jensen, 
74, Oluf Steffensen, 12, 
Anker Frydkjær, 15, Aage 
Toftegaard, 21, Laurits 
Hansen, 23, Alice 
Justesen, 34, Leif 
Dyrmose, 3.
  Kristeligt Folkeparti: Kri-
sten Vestergaard, 97, 
Bente Hansen, 15,  Jørgen 
Christensen, 21, Erik 
Nielsen, 26,  Gunhild 
Andersen, 4, Mogens 
Nørgaard Pedersen, 10, 
Jens P. Hansen, 5.     
  Fremskridtspartiet: 
ErnstChristensen, 255, 
Jens Mikkelsen, 60, Hanne 
Bech Sørensen, 19, Per 
Toftegaard, 22, Frode 
Hansen 18, Villy Thomsen, 
4, Lars Nielsen 9.
 Den Kommunalpolitiske 
Liste: O. Koefoed-Olsen, 
99, I. Mølbye, 6, Hans 
Skafte Andersen, 3, Jørn 
Poulsen, 23, Svend 
Andersen, 25, Christian 
Ring, 12, Mogens Madsen, 
12, Bodil Berntsen, 17, 
Hans Thomsen, 14, Bendt 
Kristensen, 19, Chr. O. 
Jensen, 6.



Flertal til V - K og Z
Venstre-kandidat ind med seks stemmer
Aalborg Stiftstidende 22.11.1989

Af JYTTE JESSEN

  AABYBRO: Med en 
fremgang fra seks til otte 
mandater blev Venstre i 
Aabybro Kommune 
ubetinget valgets sejrherre 
og sikrede samtidig at 
kommunen fra årsskiftet 
har et solidt borgerligt 
flertal på 10.
  Flertallet består af de otte 
venstremedlemmer, en 
konservativ og en 
fremskridtsmand.
  Den socialistiske gruppe 
består af seks 
socialdemokrater og en 
SF'er.
  Det betyder, at Aabybro 
Byråd ikke længere har 
upolitiske medlemmer, og 
at O. Koefoed-Olsen, der 
siden 1970 uafbrudt har 
siddet i byrådet, ikke vil 
være der efter nytår.
  Den store 
Venstrefremgang skyldes 
først og fremmest en 
overvældende 
borgmestereffekt, der 
åbenbart blev kombineret 
med en vælgerkvittering for 
det arbejde, Venstre har 
udført for at skabe udvik-
ling i kommunen.
  Borgmestereffekten, der 
gav 854 personlige 
stemmer til Ole Lykkegaard 
Andersen, medfører 
samtidig, at samtlige fire 
opstillede på Venstres Gjøl-
liste kommer i byrådet. Den 
ene endda med kun seks 
personlige stemmer. For-
mentlig har 
borgmestereffekten også 
indflydelse på, at Venstre i 
Birkelse ingen kandidater 

fik valgt. Her hentede Ole 
Lykkegaard Andersen 
nemlig 74 personlige 
stemmer af de 164 
stemmer, der blev givet til 
Venstre.
  Birkelse vil således efter 
nytår kun være 
repræsenteret med et 
mandat, nemlig 
socialdemokraten Erik 
Ravn Jensen.
  Den konservative gruppe 
blev halveret og består fra 
årsskiftet kun af en, nemlig 
Jørn Krogsgaard.
  Til gengæld styrkes den 
borgerlige fløj ved, at Ernst 
Christensen (Z) opnåede 
valg igen efter at have 
været ude i en periode.
  SF, som kom i byrådet for 
fire år siden, beholder sit 
ene mandat, der stadig 
indehaves af Erik Ingerslev 
Larsen.
  Den socialdemokratiske 
gruppe gik et mandat 
tilbage i forhold til valget 
for fire år siden, sådan at 
gruppen efter nytår vil tælle 
seks medlemmer, heraf er 
de to ny.
  I den forløbne periode er 
gruppen imidlertid blevet re-
duceret til seks, idet Ole 
Schøler for et par måneder 
siden sprang fra og 
dannede sin egen liste, 
O-listen. Den opnåede 
imidlertid ikke valg.
  Valgets helt store taber 
blev O. Koefoed-Olsen, der 
kun fik 99 af de 243 
stemmer, der blev afgivet til 
hans Å-liste. Det rakte 
langt fra til en plads i 
byrådet.
  Det ny byråd kommer til 
at tælle seks ny, nemlig de 

to socialdemokrater Jørgen 
Hellum, Biersted og Benny 
Christiansen, samt de tre 
Venstrefolk fra Gjøl: Kurt 
Simonsen, Bente Skole og 
Jytte Pedersen. Desuden vil 
Ernst Christensen (Z) være 
ny.
  Det øvrige byråd får i 
øvrigt den kuriositet, at fem 
af de otte 
Venstremedlemmer er 
kvinder. Til gengæld er der 
ingen kvinder valgt på de 
øvrige lister.
  Stemmeprocenten blev 
73,3 og resultatet blev:
  A (Socialdemokratiet), 
1677 stemmer, heraf 291 
listestemmer.  Valgt blev: 
Knud Winther, Nørhalne 
(373), Benny Christiansen, 
Aabybro (68), Jørgen 
Hellum, Biersted (89), Leif 
Andersen, Gjøl (103), Erik 
Ravn Jensen, Birkelse (85), 
Carl Laursen, Biersted 
(219). 
C (Det Konservative Folke-
parti) 429 stemmer, heraf 
59 listestemmer. Valgt blev: 
Jørn Krogsgaard, Aabybro 
(160).
  F (Socialistisk Folkeparti) 
411 stemmer, heraf 79 
listestemmer. Valgt blev: 
Erik Ingerslev Larsen, 
Aabybro (245).
  O (Kommunelistén) 294 
stemmer, heraf 12 
listestemmer. Ingen blev 
valgt.
  V1 (Venstre, Gjøl) 921 
stemmer, heraf seks liste-
stemmer. Valgt blev: 
Ole Lykkegaard Andersen 
(854), Kurt Simonsen (37), 
Bente Skole (18), Jytte 
Pedersen (6).
  V2 (Venstre, Nørhalne) 

Kanonvalg til borgmesteren
Aalborg Stiftstidende 22.11.1989

  AABYBRO: Borgmester
Ole Lykkegaard Andersen 
(V) opnåede med 854 
personlige stemmer et 
kanonvalg, der overgår alt, 
hvad der ellers er set på det 
felt i Aabybro Kommune. 
De største stemmeslugere 
har tidligere holdt sig under 
500.
  De mange personlige 
stemmer til Ole Lykkegaard 
Andersen, der efter 
Venstres særlige regler i 
Aabybro Kommune, var 
opstillet på en liste på Gjøl, 
bevirkede, at de tre øvrige 
på listen blev valgt med 
henholdsvis 37, 18 og seks 
personlige stemmer.
  Det betyder, at Gjøl efter 
nytår vil blive 
repræsenteret i byrådet 
med fem mandater, nemlig 
foruden de fire 
Venstremandater et enkelt 
S-mandat. Det svarer til om-
trent en tredjedel af 
byrådet.
  Borgmester Ole Lykke-
gaard Andersen gav på 
valgnatten udtryk for, at 
han føler sig forpligtet af de 
mange personlige stemmer, 
men at han samtidig ser 
frem til, at det solide, 
borgerlige flertal skal gøre 
byrådsarbejet lettere.
 -Naturligvis har de mange 
personlige stemmer, som 

kommer fra alle dele af kom-
munen, sammenhæng med 
borgmestereffekten, siger 
Ole Lykkegaard Andersen. 
Men jeg betragter dem også 
som et udtryk for, at 
vælgerne har villet bakke 
fire års arbejde op, og at de 
er tilfredse med den 
erhvervsudvikling, vi har 
haft de seneste år.
  I Venstre har vi altid stået 
for samarbejde. Det gør vi 
stadigvæk, og allerede 
onsdag vil jeg tage kontakt 
til den konservative Jørn 
Krogsgaard, som vi har haft 
et fortræffeligt samarbejde 
med. Også her under 
valgkampen. Senere vil der 
naturligvis også blive 
kontakter til 
Fremskridtspartiet og til 
Socialdemokratiet.
  Jørn Krogsgaard (K) er 
indstillet på et samarbejde 
med Venstre, og han ser 
optimistisk på fremtiden, 
selv om han er ked af 
partiets halvering.
 -Vi er blevet ramt af de 
problemer, vi har haft i 
slutningen af denne 
valgperiode, siger Jørn 
Krogsgaard. Men jeg glæder 
mig over Venstres 
fremgang, og jeg glæder mig 
til et samarbejde. Jeg tror, 
vi går en god fire-årig 
periode i møde.
  Ernst Christensen (Z) ud-

trykker også glæde over sit 
valg og giver løfter om sam-
arbejde.
 -Med hensyn til borgme-
sterposten, er der jo ingen 
grund til at drøfte den efter 
det her valg, siger Ernst 
Christensen.
  Knud Winther (S) demon-
strerede sin sportsånd ved, 
trods tilbagegangen på et 
mandat, at erklære, at 
partiet i morgen er klar til 
et nyt slag, men at 
tilbagegangen naturligvis 
giver anledning til en vis 
granskning.
  O. Koefoed-Olsen gav på 
valgnatten udtryk for, at 
hans afsked med byrådet 
har sammenhæng med, at 
O-listen ikke ville indgå et 
valgforbund.
  O-listens Ole Schøler un-
derstregede til gengæld, at 
han, trods manglende valg, 
ikke fortrød, at han var 
sprunget fra den 
socialdemokratiske liste.
  Kristeligt Folkeparti, som 
heller ikke opnåede valg, be-
sluttede, så snart resultatet 
forelå, at det ville stille op 
igen om fire år, og Erik 
Ingerslev Larsen (SF) gav 
løfte om at ville fortsætte 
det arbejde, han har stået 
for i sin første 
byrådsperiode.

190 stemmer, heraf 5 
listestemmer. Valgt blev: 
Marianne Vester (109).
  V3 (Venstre, Biersted) 289 
stemmer, heraf seks liste-
stemmer. Valgt blev: Dorte 
Pedersen (127).
  V4 (Venstre, Birkelse) 164 
stemmer, heraf 11 
listestemmer. Ingen blev 

valgt.
  V5 (Venstre, Aabybro) 491 
stemmer, heraf 14 
listestemmer. Valgt blev 
Cianne Holme (295) og 
Allan Jensen (74).
  Q (Kristeligt Folkeparti) 
191 stemmer, heraf 13 
listestemmer. Ingen blev 
valgt.

  Z (Fremskridtspartiet) 463 
stemmer, heraf 76 
listestemmer. Valgt blev 
Ernst Christensen (255).
  Å (Den Kommunalpolitis-
ke Liste for Aabybro Kom-
mune) 245 stemmer, heraf 
9 listestemmer. Ingen blev 
valgt.



AABYBRO

Ekstraordinært bestyrelsesmøde den 26. november 1989 på Rådhuset

Tilstede: Inge Lis, Margrethe, Erik, Karen, Jette, Lisbeth, Ingelise og Maja

Erik fortalte om sine kontakter til Venstre og Socialdemokratiet i forbindelse med 
konstitueringen.

Vi får 2 udvalgsposter og vore ønsker er:
En plads i økonomiudvalget, eventuelt næstformandsposten i SOS-udvalget, alternativt en 
plads i kulturudvalget.

Derudover ønsker vi plads i Ligningskommissionen, Grundlistevalg og Erhvervsrådet.

referent: Margrethe Larsen



AABYBRO

Bestyrelsesmøde den 6. december 1989

Tilstede: Maja, Erik, Inge Lis, Jette og Ingelise

Dagsorden
1. Valg af dirigent
2. Protokol
3. Meddelelser
4. Kommunalvalget, status - økonomi
5. Aktivitetskalender for 1. halvår 1990
6. Eventuelt

ad 1. Ingen dirigent da vi var så få

ad 2. Protokol oplæst - Magrethe tager referat fra dette møde

ad 3. Diverse meddelelser fra Jette

ad 4. Jette og Erik har lavet samarbejdsaftale og vi får:
   1 plads i økonomiudvalget
   1 plads i socialudvalget
   1 plads i Brandkommissionen

Erik vil tage kontakt til socialdemokraterne - da vi er interesseret i en 
plads i Erhvervsrådet

Erik vil snakke med socialdemokraterne om at stille med modkandidater til
formands-/næstformandsposterne i de stående udvalg

Vi enedes om at de der deltog i valgfesten hver betaler 25 kr. for mad og 
drikke for at dække et lille underskud i forbindelse med valget.

5. Mødedatoer for 1. halvår 1990 fastsat.

referent: Margrethe Larsen



S sat ud i kulden
Aalborg Stiftstidende 14.12.1989 

  AABYBRO: Som ventet 
blev borgmester Ole 
Lykkegaard Andersen (V), 
Aabybro, i aftes genvalgt 
som borgmester for de 
kommende fire år. 
  Bag sig har borgmesteren 

det borgerlige V-FRP-K 
flertals 10 mandater. 
  Den socialdemokratiske 
gruppe og SF ønskede i 
stedet Knud 
Winther (S) som 
borgmester. Han fik 
gruppens syv stemmer. 

  Samtidig valgte byrådet 
ny formænd for samtlige 
stående udvalg. Alle 
formandsposter og 
næstformandsposter 
tilfaldt medlemmer fra den 
borgerlige gruppe.

10 mandater bag borgmestervalg 
Aalborg Stiftstidende 14.12.1989

Ole Lykkegaard Andersen blev genvalgt som 
borgmester med 10 stemmer

Knud Winther - S-gruppens 
bud på ny borgmester fik 
kun gruppens egne syv 
stemmer

Cianne Holme blev ikke 
uventet genvalgt som 
venstres - og hele 
kommunens viceborgmester

  AABYBRO: Med 10 
mandater bag sig blev 
borgmester Ole 
Lykkegaard Andersen (V) 
på det ny byråds 
konstituerende møde i 
aftes som ventet genvalgt 
til borgmester. De 10 kom 
alle fra den borgerlige 
valggruppe bestående af V, 
K og Z. 
  Som modkandidat til 

posten stillede den syv 
mand store S-SF-
valggruppe med Knud 
Winther. Han opnåede 
gruppens syv stemmer. 
  Som viceborgmester 
genvalgtes Cianne Holme 
(V) ligeledes med 10 
stemmer, medens syv 
stemte for Knud Winther.
  Samtidig valgtes der 
medlemmer til de stående 
udvalg, som alle får ny 

formand. Der blev dog som 
tidligere meddelt ingen 
formandsposter til hverken 
Socialdemokratiet eller SF. 
  Til økonomiudvalget 
valgtes: Cianne Holme (V), 
næstformand, Jørn 
Krogsgaard. (K), Ernst 
Christensen (Z), Carl 
Laursen (S), Erik Ingerslev 
Larsen (SF) og Knud 
Winther (S). Borgmester 
Ole Lykkegaard Andersen 

Børnene og de unge kommer næste år til at høre hjemme i kulturudvalgets regi. Det vil give kommunens administration ny muligheder for at 
tage ny udfordringer op.                       Arkivfoto                 

  AABYBRO: Allerede 
næste år vil en del af 
socialudvalgets 
arbejdsopgaver blive 
overført til kulturudvalgets 
regi, nemlig hovedparten af 
børne- og 
ungdomsområdet. 
Formålet er at få en bedre 
udnyttelse af ressourcerne 
samtidig med, at 
kommunen bliver bedre 
rustet til at tage ny 
udfordringer op. 
  Flytningen bliver en af de 
første opgaver, det ny 
byråd kommer til at føre 
ud i livet. Allerede i år har 
der i det nuværende byråd 
været gjort forsøg på at 

gennemføre flytningen, 
nemlig da kommunens 
socialinspektør sagde op. 
Flytningen blev imidlertid 
bremset af 
Socialdemokratiet og SF, 
som fik gennemtrumfet, at 
socialinspektørstillingen 
skulle genopslås 
omgående. Men stillingen 
er dog endnu ikke blevet 
besat. 
 -Flytningen af børne- og 
ungdomsområdet til skole 
og kulturforvaltningen 
betyder, at vi kan 
strukturere på en anden 
og mere effektiv måde, 
siger borgmester Ole 
Lykkegaard Andersen (V). 
Derfor satser vi på at 
gennemføre flytningen 

allerede først i det ny år, 
hvor Cianne Holme (V) 
bliver 
kulturudvalgsformand. 
Foreløbig har vi kun 
afstukket hovedrammen 
for flytningen. Detaljerne 
vil blive ordnet senere. 
Men det står fast, at alle 
skal kunne få deres børn 
passet på en forsvarlig 
måde, og at vi vil sørge for 
både gode og 
velfungerende 
skoleområder og 
fritidsordninger. Samtidig 
vil vi naturligvis sikre, at 
borgerne får en tryg og 
indholdsrig alderdom. 
 -Det er ud fra de normer, 
at vi vil udnytte 
ressourcerne bedst muligt 

Børn og unge flyttes til kulturudvalget 
En delvis sammenlægning af socialudvalg og kulturudvalg i Aabybro en af de 
første opgaver for det ny byråd 
Aalborg Stiftstidende 04.12.1989

samtidig med, at vi sørger 
for, at administrationen 
hele tiden er parat til at 
tage ny udfordringer op. 
Flytningen af børne- og 
ungdomsområdet er en 
naturlig følge af det 
arbejde, der har været 

gjort i social- og 
kulturforvaltningsregi. 
Derefter vil vi gå videre 
med at afdække 
problemfelter i andre 
forvaltninger for at få en 
yderligere effektivisering af 
arbejdet i den kommunale 

sektor. 
  Efter flytningen af børne 
og ungdomsområdet vil der 
tilbage i 
socialforvaltningens regi 
være ældreområdet, 
bistands- og 
dagpengeområdet. 



er automatisk valgt som 
formand for udvalget. 
  Til teknisk udvalg valgtes: 
Jørn Krogsgaard (K), 
formand, Kurt Simonsen 
(V), næstformand, Ernst 
Christensen (Z), Jytte 
Pedersen (V), Erik Ravn 
Jensen (S), Leif Andersen 
(S) og Knud Winther (S).
  Til kulturudvalget 
valgtes: Cianne Holme (V), 
formand, Dorthe Pedersen 
(V), næstformand, 
Marianne Vester (V), Bente 
Skole (V), Benny 
Christiansen (S) og Knud 
Winther (S). 
  Til socialudvalget valgtes: 
Allan Jensen (V), formand, 
Cianne Holme (V), 
næstformand, Dorthe 
Pedersen (V), Bente Skole 
(V), Carl Laursen (S), 
Jørgen Hellum (S) og Erik 

Ingerslev Larsen (SF). 
  Til 
Ligningskommissionen 
valgtes: Jørgen 
Christensen, Aage 
Toftegaard, Knud Ogstrup, 
Jens Mikkelsen, Leif 
Andersen, Carsten V. 
Andersen og Carl 
Schrøder. 
  Til fritidsnævnet valgtes: 
Marianne Vester, Dorthe 
Pedersen, Erik Ravn 
Jensen og Carl Laursen. 
  Til ungdomsskolenævnet 
valgtes Marianne Vester og 
Erik Ravn Jensen. 
  Til 
voksenundervisningsnævn
et valgtes Marianne Vester.
  Til brandkommissionen 
valgtes Ole Lykkegaard 
Andersen, Jon Nielsen, 
Benny Christiansen og 
Margrethe Larsen.

  Til erhvervsrådet valgtes 
Carl Laursen, Lars Chr. 
Larsen, Jørn Rytter, Jørn 
Krogsgaard og Allan 
Jensen. 
  I forbindelse med det 
konstituerende møde 
takkede borgmester Ole 
Lykkegaard Andersen for 
den tillid, der vistes ham, 
og sagde, at han ville 
forsøge at leve op til den. 
Han nævnede videre, at 
den primære opgave er at 
få byrådet til at fungere, så 
alle meninger høres. 
Samtidig gav han udtryk 
for, at der naturligvis ikke 
kunne være enighed om 
alting, og mindede om, at 
byrådet sidder der for at 
gøre det så godt som 
muligt for borgerne. 

Byrådet holder fast i vederlag
Aalborg Stiftstidende 15.12.1989

  AABYBRO: Det ny byråd 
har besluttet at holde fast i 
de vederlag og diæter, som 
hidtil har fulgt med 
byrådsarbejdet, selvom en 
ny lov gør det muligt at 
honorere efter billigere 
retningslinjer. 
  Da det ny byråd på sit 
konstituerende møde 
besluttede af bevare den 
gammelkendte 
betalingsform kom det 
imidlertid frem, at der ikke 

i rådet var enighed om, 
hvilken metode der er 
billigst. 
  Ernst Christensen (Z) 
støttede Knud Winther (S) i 
at bevare den nuværende 
form. Ernst Christensen 
mente, den ville være 
billigst for kommunen. 
  Den opfattelse have 
borgmester Ole 
Lykkegaard Andersen (V) 
ikke, ligeså lidt som Erik 
Ingerslev Larsen (SF), der i 
sin begrundelse for at 

bevare de nuværende 
vederlag og diæter sagde: 
 -Den nuværende form gør 
det økonomisk bedst at 
være byrådsmedlem, og da 
man taler om at skabe 
økonomiske forbedringer 
for byrådsmedlemmer, går 
jeg ind for bevarelsen. 
  Også Cianne Holme (V) 
gik ind for at bevare 
ordningen i endnu et år. 

Skal købe ind lokalt 
Aalborg Stiftstidende 21.12.1989

  AABYBRO: 
Institutionerne skal uanset 
prisen købe dagligvarer ind 
i de lokalsamfund, hvor de 
er placeret, for at støtte det 
lokale handels- og 

erhvervsliv. 
  Kun i de tilfælde, hvor 
institutionerne mener, at 
kvalitet, service og pris 
ikke står i forhold til andre 
leverandørers, kan 
indkøbene diskuteres. Det 

skal da ske i den 
forvaltning på rådhuset, 
som institutionen hører 
hjemme under. 
  Det besluttede Aabybro 
Byråd i aftes da det fik 
forelagt de interne 

retningslinjer for indkøb i 
kommunen. I foråret 
besluttede byrådet som 
overordnet målsætning, at 
der skulle handles lokalt i 
videst muligt omfang. 
  SFeren Erik Ingerslev 
Larsen, der i foråret 
protesterede mod 
indkøbsreglerne, som han 
dengang kaldte for 
restriktive, fik i aftes 
protokolleret, at han var 

imod de interne 
retningslinjer. 
  Hans motivering for 
særstandpunktet var den 
samme som i foråret. 
 -De interne retningslinjer 
er en skærpelse af de 
overordnede regler, som vi 
vedtog i foråret, sagde Erik 
Ingerslev Larsen, Det er 
naivt at tro, at en 
forretning kan overleve i et 
lokalsamfund, fordi en 

institution handler der. 
Lokale forretninger kan 
kun overleve, hvis 
lokalbefolkningen handler 
der. 
  Borgmester Ole 
Lykkegaard Andersen (V) 
mente derimod, at reglerne 
kun er et udtryk for et 
almindeligt 
indkøbsmønster. 

Politiske fronter trukket op i byråd 
Stort flertal opsagde Aabybro-ordningen fra '91 
Aalborg Stiftstidende 21.12.1989

  AABYBRO: De politiske 
fronter blev trukket op i 
Aabybro i aftes, da et stort 
flertal på det sidste møde i 
denne periode opsagde 
Aabybroordningen.
  Aabybroordningen, der 
yder tilskud til idrætslivet, 
spejderne og andre 
fritidsaktiviteter i 
kommunen, blev opsagt af 
et flertal på 10. Imod 
stemte de seks 
socialdemokrater og den 
enlige SFer. Forinden var 
et socialdemokratisk 
forslag, der skulle udskyde 
en opsigelse i et år, blevet 
stemt ned. 
  I debatten anførte 
socialdemokrater og SF, at 
det er den borgerlige 
gruppe, der ønsker 
ordningen opsagt nu for at 
kunne spare, og Carl 
Laursen (S) betegnede 
opsigelsen som at sælge 
skindet før bjørnen er 
skudt. Hermed antydede 
han, at den ny fritidslov, 
som er baggrunden for 
opsigelsen, endnu ikke er 

vedtaget og måske ikke 
bliver det før om et år. 
  Han blev støttet i sine 
synspunkter af 
gruppeformanden, Knud 
Winther, der kaldte 
opsigelsen for en dårlig 
politisk udmelding oven på 
valget. 
  Fra borgerlig side blev det 
understreget, at 
Aabybroordningen 
fortsætter, hvis den ny lov 
ikke kommer. Samtidig 
blev det fremhævet, at det 
er nødvendigt at opsige 
Aabybroordningen for i et 
tæt samarbejde med 
foreningerne at kunne 
tilpasse den lokale ordning 
til den ny fritidslov. 
  Cianne Holme (V), sagde, 
at den gruppe, der ønskede 
at opsige ordningen, ikke 
havde talt om besparelser, 
men at det var 
socialdemokraterne, der 
satte debatten om 
besparelserne igang, og 
dermed ødelagde det 
tillidsforhold, som hidtil 
har eksisteret mellem 
kommunen og 
foreningerne. Ole Schøler, 

der er løsgænger, 
fremhævede i en 
redegørelse for opsigelsen, 
at fritidsområdet ikke er 
helligt, men må tage del i 
omstillingsprocesserne i 
samfundet.
  Opsigelsesønsket blev 
fremsat på et møde i 
fritidsnævnet 30. 
november. Her indstillede 
Ole Schøler og formanden, 
Marianne Vester, at 
ordningen skulle opsiges 
med virkning fra 1. januar 
1991 under forudsætning 
af, at der straks i 1990 i 
samarbejde med 
foreningerne igangsættes 
et arbejde med oplæg til en 
ny ordning. Det var den 
mindretalsindstilling, 
byrådsflertallet godkendte. 
I forvejen havde et flertal i 
kulturudvalg og 
økonomiudvalg også 
indstillet ordningen til 
opsigelse. 
  Planerne om opsigelse 
har givet anledning til 
meget skarpe udtalelser fra 
en række idrætsfolk. 



Byrådsgruppen 1986 - 1990
Bagers fra venstre:
Jens Erik Jungersen, V, Carl V. Laursen, A, Allan Jensen, V, O. Koefoed-Olsen, Å, Knud Winther, Socialudvalgsformand, A, Ole Schøler, O, Svend Langer, Kommunaldirektør.
Midten fra venstre:
Erik Ingerslev Larsen, F, Jørn Krogsgaard, C, Åge Lindballe, A, Kulturudvalgsformand, Jørgen Rasmussen, C, Tekniskudvalgsformand, Leif Andersen, A, Erik Ravn Jensen, A,.
Forrest fra venstre:
Dorthe Pedersen, V, Inger Hellum, A, Ole Lykkegaard Andersen, Borgmester, V, Cianne Holme, V, Marianne Vester, V.
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